
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.
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اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
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محدودیت ها در مناطق قرمز
کدام مشاغل در تمامی شهرستان های با وضعیت قرمز، نارنجی یا زرد، »مجاز به فعالیت«هستند؟

دبیر کمیته امنیتی، اجتماعی و انتظامی کرونا در حاشــیه 
جلســه چهل و هشــتم این کمیته، در خصــوص رفع برخی 
ابهامات ایجاد شــده برای اتاق اصناف ایران گفت: سه رسته 
شغلی؛ در تمامی شهرســتان های با وضعیت قرمز، نارنجی یا 
زرد، شــامل محدودیت هــای تعطیلی نمی شــوند.  به نقل از 
پایگاه اطلاع رسانی وزارت کشور؛ حسین قاسمی دبیر کمیته 
امنیتی، اجتماعی و انتظامی بیماری کرونا در حاشــیه جلسه 
چهل و هشــتم کمیته، برخی ابهامات ایجاد شده درخصوص  
سه رسته شغلی را برطرف نمود.بر این اساس و برابر هماهنگی 

به عمل آمده با وزارت بهداشــت، درمان و آموزشی پزشکی، 
مشــاغل صنفی »تامین کنندگان مواد شیمیایی جهت عرضه 
مواد ضــد عفونی و نیاز کارخانجات دارویی، بیمارســتان ها، 
آزمایشــگاه ها و صنایــع مختلف«، »عرضه کننــدگان ابزار و 
یــراق مشــتمل بر تامین کننــدگان مواد و مصالــح ایزوگام، 
قطعــات پمب و ابــزار مورد نیاز صنایع« و »فروشــندگان و 
عرضه کننــدگان قطعات و لوازم یدکی کشــاورزی« در گروه 
شــغلی یک قرار گرفته و در تمامی شهرســتان های کشور با 

وضعیت قرمز، نارنجی یا زرد مجاز به فعالیت هســتند.

حل مسأله کودکان کار 
به عزم جهانی نیازمند 

است 
معاون امور فرهنگی و اجتماعی شهرداری تهران در نشست 
مشترک یونیسف، UCLG و متروپلیس به اقدامات پایتخت 

ایران برای کودکان مهاجر در دوران کرونا اشاره کرد. 
محمدرضا جوادی یگانه که به نمایندگی از شهرداری تهران 
 UCLG ،برای شــرکت در نشست مجازی مشترک یونیسف
و متروپلیس با عنوان »شــهرها می شــنوند« دعوت شده بود،  
گفت: کودکان بــه عنوان یکی از اصلی ترین گروه های هدفِ 
اغلــبِ فعالیت های اجتماعــی، در برنامه ریزی های مدیریت 
اجتماعی شــهر جایگاه مشــخص و تعریف شده ای داشتند و 
دارند. اکنون نزدیک به سه دهه از پیوستن ایران به کنوانسیون 
حقوق کودک می گذرد و حدود یک دهه است که تهران طرح 

»شهر دوستدار کودک« را پذیرفته است.
 جوادی یگانه ادامه داد: شهرداری ظرفیت های محلی خود 
را بیش از پیش بر تشــکیل کارگروه های آموزشــی در سطح 
محــلات و تولید و توزیع محصولات آموزشــی و نوشــتاری و 
دیداری و شــنیداری در راســتای ارتقای آگاهیهای عمومی 
شهروندان در مورد حقوق و تکالیف شهروندی و زمینه سازی 
برای تحقق چشــم انداز طرح »تهران؛ شهر دوستدار کودک« 

متمرکز کرده است.
وی با اشــاره به این که در نگاه ما ارائه خدمات حمایتی به 
کودکان با فعالیت هایی که برای بهبود بخشــیدن به وضعیت 
اقتصادی و اجتماعی خانواده ایشــان انجام می شــود در هم 
تنیده اســت، گفت: بنابراین حمایت از خانواده کودک یکی از 
اصلی ترین فعالیت های شــهرداری در راستای ارتقای کیفیت 
زندگی کودکان شهر و به خصوص کودکان مهاجر و در معرض 

آسیب است.
معــاون امور اجتماعی و فرهنگی شــهرداری تهران افزود: 
در دوران کرونــا علی رغم تعطیلی تمامی مراکز و برنامه های 
اجتماعی، فرهنگی، ورزشی و هنری، فعالیت خانه های سلامت 
بــه منظور ارائه آموزش خودمراقبتی ، کنترل و پیشــگیری از 
شــیوع ویروس کرونا ادامه داشــته که از آشن جمله می توان 
بــه برگزاری ۹۳۴ کلاس حضوری بــرای ۲۰ هزار و ۱۹۵ نفر 
مخاطب و تشکیل ۸۲۰ کانال و گروه مجازی در سطح مناطق 
بــا بیش از ۲۳ میلیون بازدید و هم چنین توزیع بیش از ۱۰۲ 
هزار پوسترو بروشور و پمفلت در سطح محلات اشاره کرد. علاوه 
بر این بیش از ۱۰۰ مورد مشاوره روانشناختی تلفنی و مجازی 

نیز توســط مددکاران و روانشناسان خانه سلامت برگزار شد.
وی در بخــش دیگری از اظهاراتش گفت: در حوزه آموزش 
نیز شــهرداری تهران با همان نگاه محله محور از ســالها قبل 
طرح مراکز پرتو را در دســتور کار قرار داده بود. در این طرح 
شهرداری امکانات لازم برای ارائه خدمات تحصیلی به کودکان 
مهاجر بازمانده از تحصیل را در اختیار سمن های داوطلب قرار 
می دهد و این سمن ها می توانند با استفاده از این امکانات و 
هم چنین تخصص مبتنی بر تجربه سال های فعالیت مدنی در 
ســطح شهر، کودکان مهاجر را تحت حمایت تحصیلی، روانی، 
بهداشتی و اجتماعی قرار دهند. در حال حاضر ۲۴ مرکز پرتو 

در مناطق مختلف شــهر تهران فعالیت می کنند.
جوادی یگانه ادامه داد: حل مســئله کار کودکان در صنعت 
زباله کــه از بدترین انواع کار کودک اســت همواره مســئله 
شهرداری کلان شهر تهران بوده و با شروع پاندمی این مسئله 
بیش از پیش مورد توجه قرار گرفت تا جایی که شهردار وقت 
طی بخشــنامه ای استفاده پیمانکاران طرف قرارداد شهرداری 
از این کودکان را ممنوع اعلام کرد.با این حال ســاده انگارانه 
است اگر بپنداریم حضور این کودکان در بدترین نوع کار کودک 
به ســادگی قابل حل اســت. این کودکان در بستر فرایندهای 
پیچیده ای از مســائل اقتصادی و سیاسی ناشی از جنگ های 
بی پایان در افغانســتان و تحریم هــای ظالمانه علیه ایران به 
نقطه کنونی رسیده اند و بهبود شرایط زندگی ایشان به عزمی 

جهانی نیازمند است.

رئیس پلیس امنیت اقتصادی ناجا از کشف 
انــواع کالای قاچاق بــه ارزش تقریبی ۱۲۰ 
میلیارد ریال طی هفته گذشــته در کشــور 

خبر داد. 
ســردار محمدرضا مقیمــی اظهارکرد: با 
اقدامات تخصصی و تلاش های شــبانه روزی 
مأموران پلیس مبارزه با قاچاق کالا و ارز طی 
هفته گذشــته، انــواع کالای قاچاق از جمله 
تلفن همراه، خودروهــای لوکس  ســوخت، 
خارجی، انواع لــوازم خانگی، پارچه خارجی، 
خشکبار، ارز، دام سبک ، مقادیر قابل توجهی 

کالای ممنوعه و انواع ارز در کشور کشف شد.
وی افــزود: مأموران پلیس مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز در اســتان های جنوبی، ۲۹۴ رأس 
گوسفند قاچاق و مأموران مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز پلیس فرودگاه های کشور حین کنترل 
مسافران خروجی از هشت نفر مسافر انواع ارز 
و طلا به ارزش بیش از ۶۵ میلیارد ریال هنگام 

خروج از کشور کشف کردند.
رئیس پلیس امنیت اقتصادی ناجا با اشاره 
به اینکه کارشناسان مجموع ارزش کالا و ارز 
مکشــوفه را حدود ۱۲۰ میلیارد ریال برآورد 

کرده اند، تصریح کرد: در این رابطه هشــت 
متهم دستگیر و پس از تشکیل پرونده تحویل 

مراجع قضائی شدند.
وی با اشاره به فرمان مقام معظم رهبری در 
خصوص مبارزه با قاچاق کالا گفت: در حوزه 
قاچاق کالا و ارز کماکان برخورد قاطعانه با دانه 
درشت ها در دستور کار این پلیس قرار دارد.

به گــزارش پایگاه خبــری پلیس مقیمی 
در پایان از هموطنان خواســت که در صورت 
مشاهده هرگونه قاچاق کالا و ارز موضوع را به 

مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ اطلاع دهند.

کشف ۱۲۰میلیارد انواع کالا و ارز قاچاق طی هفته گذشته در کشور

افشار سلیمانی

باکو به مسئولیت 
خود درقبال ایران 

آگاه است

از سال ۱۹۹۴ که آتش بس بیشکک برقرار شد، گروه مینسک )کشورهای 
روسیه، آمریکا و فرانسه( قادر به حل مناقشه قره باغ نبوده اند. در آوریل سال 
۲۰۱۶ نیز ارمنستان تحرکاتی داشت که بار دیگر موجب برافروخته شدن 
آتش این مناقشه شد.  امسال نیز این درگیری ها شدت گرفت و دو کشور 
جمهوری آذربایجان و ارمنستان یکدیگر را متهم کردند. در این بین استدلال 
جمهوری آذربایجان ۴ قطعنامه شورای امنیت سازمان ملل متحد است که 
قابلیت اجرایی به خود نگرفته است؛ قطعنامه ای که بر حفظ تمامیت ارضی 
این کشور و خروج نیروها از خاک آن تأکید داشت. عدم اجرایی شدن این 
قطعنامه ها موجب شد تا جمهوری آذربایجان به تنهایی درصدد اجرا کردن 
آن باشد. البته این کشور اعلام کرد که با حفظ مناطق تحت کنترل حاضر 
به رایزنی ها با نظارت گروه مینسک برای برقراری آتش بس نیز خواهد بود. 
البته بحث آزادسازی ۵ منطقه، بازگشت یک میلیون نفر از ساکنان این کشور 
از مناطق ترک شده و خروج نیروهای ارمنی نیز از دیگر شروط جمهوری 
آذربایجان برای گام های بعدی از جمله مذاکره درباره رژیم حقوقی قره باغ 
بود. در منطقه قره باغ حدود ۴۰هزار نفر از ساکنان جمهوری آذربایجان از 
این منطقه بیرون رانده شدند و تماما ارمنی ها در آن حضور دارند. در این 
بین باکو در تلاش اســت تا بار دیگر مردم خود را در آنجا مستقر کند. در 
حال حاضر این موارد مطرح بوده؛ که بی شباهت به طرح مادرید نیست، یا 
طرح قازان که با مشارکت پوتین و رئیس جمهور پیشین ارمنستان و الهام 

علی اف شکل گرفت که در آن پیشرفتی حاصل نشد.
در بررســی تحولات جاری به نظر می رسد که جمهوری آذربایجان به 
پیشــروی های خود ادامه دهد و کنترل مناطقی دیگر را به دســت گیرد. 
همانطور که شــاهد بودیم وزیران خارجه دو کشور جمهوری آذربایجان و 
ارمنستان با پیشنهاد ولادیمیر پوتین و به دعوت سرگئی لاوروف به روسیه 
ســفر کردند و در ادامه برنامه های خود به آمریکا رفته و با مایک پمپئو 
رایزنی کردند. البته گفتگوها به صورت سه جانبه نبود و دو کشور به صورت 
جداگانه با مقام های روسیه و آمریکا گفتگو کردند. با مشخص شدن نتیجه 
این دیدارها و مذاکرات، این مناقشه می تواند با برقراری آتش بس پایان یابد. 
گرچه نمی توان جنگ طولانی مدتی را متصور بود و به نظر می رسد که به 
زودی درگیری ها خاتمه یابد چرا که تنها راه برای حل این بحران متوسل 
شدن به دیپلماسی و میز گفتگو است. اگرچه در روزهای اخیر ایالات متحده 
آمریکا از ارمنستان اعلام حمایت کرده اما نقش روسیه در این ماجرا پررنگ 
تراست. از آنجایی که پوتین علاقمند به پیروزی مجدد ترامپ در انتخابات 
ســوم نوامبر است؛ از همین رو پیشنهاد داده تا وزرای خارجه دو کشور به 
آمریکا سفر کنند تا اگر اقدامی نیز صورت می گیرد با حضور واشنگتن باشد 
تا ترامپ نیز بتواند برگ برنده ای را تا پیش از برگزاری انتخابات برای خود 
فراهم کند. در حال حاضر با تداوم مناقشه قره باغ کفه ترازو به نفع جمهوری 
آذربایجان ســنگین تر است؛ اگرچه گروه مینسک از جمهوری آذربایجان 
جانبداری نکرده اما با توجه به قطعنامه های شــورای امنیت سازمان ملل 

باکو ممکن است به پیشروی های خود ادامه دهد.



2

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/09/12

شماره : 965
 به نظر می رسد، بعد از تحولاتی که در سطح منطقه با نبرد ارمنستان 
و آذربايجان ايجاد شــد، تغییراتی در خصــوص هاب انرزی منطقه در 

حال وقوع است.
به نظر می رسد، بعد از تحولاتی که در سطح منطقه با نبرد ارمنستان 
و آذربايجان ايجاد شد، تغییراتی در خصوص هاب انرزی منطقه در حال 
وقوع اســت. در واقع ترکیه با ايفای نقشــی تازه در مناسبات انرژيک 
ظرفیت هــای تازه اقتصادی را در اين بخش ايجاد کرده اند. تحريم های 
اقتصادی ايران و توقف فرآيند فروش نفت و گاز ايران باعث شد تا ترکیه 
ظرفیت هــای انرژی منطقه را به نفع خود به کار بگیرند و ارزش افزوده 
فراوانی را در اين بخش کسب کنند. ترکیه که هیچ منابع انرژی ندارد 
و يک واردکننده مطلق و مصرف کننده کامل در حوزه انرژی اســت و 
موقعیت اســتراتژيک آن در منطقه اساسا با ايران قابل مقايسه نیست، 
خــودش را به کانون ترانزيت نفت در منطقه بدل کرده اســت. اين در 
حالی اســت که ما از سال های ابتدايی انقلاب در خصوص تبديل ايران 
به هاب انرژی منطقه، صحبت می کرديم و مقابله می نوشتیم، حتی در 
سفر به هند مذاکراتی را با راجیو گاندی انجام داديم تا خطوط لوله نفتی 
و گازی ايران تا شــبه قاره گسترش پیدا کند. همانطور که امروز برخی 
کاســبان تحريم و بروکرات ها برخلاف منافع ملی عمل می کنند در آن 
زمان هم برخی بروکرات های کشور مانع اين ساختارسازی های پايدار در 
حوزه انرژی شدند. من حدس می زنم در آن زمان برخی از مخالفان اين 
پروژه ها از امريکا و...خط می گرفتند. اين مخالفت های مخرب باعث شد 
تا خطوط ايران به شبه قاره گسترش پیدا نکند و اتصالات انرژيک ايران 

در بخش های نفت، گاز، برق و... در منطقه شکل نگیرد.
وقتی تعاملات بین المللی و مناسبات ارتباطی ايران با فضای پیرامونی 
ضعیف باشد در اکثر جبهه های »ژئو اکونومیک« ما به جای اينکه برنده 
باشیم و از کارت ها و ظرفیت های فراوان داخلی استفاده کنیم، قافیه را 
به رقبا می بازيم.گفت: »از قضا سرکنگبین، صفرا فزود.« البته اگر شرايط 
احیای برجام در دســتور کار قرار بگیرد و مناسبات ارتباطی بین المللی 
ايران وارد دوران تعاملات ســازنده و تنش زدايی شــود، حتما اين فضا 
نیروهای مخربی که همواره مانع مناســبات دوستانه ايران با کشورهای 
همسايه و بازيگران اقتصادی بین المللی می شوند، قدرتشان کمی کاسته 
می شود. ايران بر اساس ظرفیت ها و شاخص های غنی اش در بخش های 
مختلف استعداد ذاتی دارد که برای انرژی های اولیه و ثانويه )نفت، گاز، 
فرآورده های نفتی و...( هاب و کريدور مبادلات انرژی شود. اما کجايند 
سیاســتمداران و تصمیم ســازانی که بتوانند اين منافع بالقوه در حوزه 
انرژی را به ارزش افزوده عینی بدل کنند؟ سال های پیش ما می گفتیم 
که خطوط لوله های انرژی ايران نبايد با خطوط داخلی يکی باشند که 
بــا بروز هر کمبودی در بخش داخلی، رويکردهای صادراتی کشــور با 
تکانه مواجه شوند و مثلا برق صادراتی کشور ناگهان برخلاف قرارداد ها 
قطع شــود. اما توجهی به اين ضرورت ها نشد و بوروکرات ها به صورت 
هماهنگ مانع يک چنین اصلاحاتی می شوند. معمولا افرادی که ادعای 
سیاستمدار بودن می کنند، سواد درستی از موضوعات بنیادين ندارند. نه 
از تاريخ سر در می آورند، نه اصول ديپلماسی را می شناسند، نه تسلطی 
بر شــاخص های فراهنگی جامعه دارند و نه علم سیاست را به درستی 
درک می کنند. لذا تصمیماتی اخــذ می کنند که تضمین کننده منافع 
ملی کشور نیست. همیشه هم ممکن است سوء نیت نداشته باشند، اما 
گفته می شود، مسیر جهنم همواره با حسن نیت، سنگ فرش می شودو 
مرحوم پدرم همواره اشاره می کرد، نمونه اعلای يک چنین افرادی که 
ظاهرا با حســن نیت، فاجعه می آفرينند، ابن ملجم است. کاراکتری که 
با دوستانش اراده کردند علی ابن ابیطالب را بکشند به اسم اصلاح امت 
اســلام. شــما فکر کنید، فرق قرآن ناطق را شکافتند تا در امت اسلام 
اصلاح کنند. متاسفانه ردپای يک چنین رويکردهايی همواره در تاريخ 
جهان وجود داشته است. بنابراين هستند کسانی که بدون اينکه ظاهرا 
سوءنیتی داشته باشند و حتی با هدف بهبود شاخص های اقتصادی کشور 
تصمیماتــی بگیرند که منافع ملی کشــور را به باد می دهند. ماموريت 
مهم اقتصــاد ايران برای خروج از وضعیت فعلی، بايد تکلیف خود را با 
کلونی هايی که همواره در مســیر توسعه کشور سنگ اندازی می کنند، 
روشن کند تا بتواند مبتنی بر ظرفیت های خود سهم خود را از اقتصاد 

جهانی کسب کند.

ارزش صادرات زنجیره سیمان در هفت 
ماهه امسال به بیش از 1۶3.۴ میلیون دلار 
رسید که نسبت به دوره مشابه پارسال افت 
11 درصدی دارد.هفت ماهه ابتدايی امسال 
مجموع زنجیره ســیمان صادراتی به وزن 
هفت میلیون و ۶3۰ هزار و ۴28 تن ثبت 
شــد که در مقايسه با مدت مشابه در سال 

98 کاهش 2۴ درصدی دارد.
مجموع صــادرات بخش معدن وصنايع 
معدنــی در دوره اين گزارش 21 میلیون و 
17۶ هزار و 921 تن به ارزش افزون بر سه 
میلیارد و ۴9.۴ میلیون دلار ثبت شده است. 
واردات زنجیره ســیمان در دوره هفت 
ماهــه 99 ) فروردين لغايــت مهر( از نظر 
وزن بیــش از 2۴ هزار تن به ارزش بالغ بر 
17.۶ میلیون دلار بود، واردات از لحاظ وزن 
و ارزش در مقايســه با مدت مشابه پارسال 
به ترتیب 27 و 3۴ درصد کاهش نشان می 
تن را ثبت کرد کــه ارزش آن بالغ بر يک از نظر وزن دو میلیون و 28۰ هزار و 312 وصنايع معدنی در هفت ماهه ابتدايی امسال دهد.همچنین میزان واردات بخش معدن 

میلیارد و 7۵۴.7 میلیون دلار است.مقايسه 
عملکرد واردات هفــت ماهه اين بخش از 
نظر وزن و ارزش در مقايســه با هفت ماهه 
ابتدايی سال 98 به ترتیب 1۶ درصد افزايش 

و سه درصد کاهش نشان می دهد.
بررســی ســهم بخش معدن و صنايع 
معدنــی از کل صادرات غیر نفتی در دوره 
هفت ماهه امســال از لحــاظ ارزش 1۶.7 
درصد و از نظر وزنی 32.2 درصد را به خود 
اختصاص داده است.وزارت صنعت، معدن 
وتجارت برای امســال وعده داد که برنامه 
افزايش 2۵ درصدی تولیدات صنايع معدنی 

را نسبت به سال 98 به مورد اجرا گذارد.
همچنین قرار است 2۰ تا 2۵ درصد به 
میزان ذخاير معدنی کشور بیفزايد و سهم 
استخراج هم با افزايش 3۰ درصدی نسبت 

به سال گذشته روبرو شود.
میزان استخراج ســالیانه بطور متوسط 
۴۰۰ میلیون تن انواع مواد معدنی اســت 
که ســهم مصالح ساختمانی آن ۶۰ تا ۶۵ 

درصد برآورد می شود.

ارزش صادرات زنجیره سیمان از سطح ۱۶۳.۴ میلیون دلار گذشت

علی شمس اردکانی
تغییر هاب انرژی  تحلیلگر اقتصادی

در منطقه

 خبر
  خودکفایی در تولید مواد اولیه مورد نیاز لباس های کاورال 

کادر درمان
مديرکل دفتر صنايع نساجی، پوشاک و سلولزی وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت از خودکفايی در تولید مواد اولیه مورد نیاز لباس های کاورال 
کادر درمان و افزايش ظرفیت تولیدات داخلی مواد اولیه تولید ماســک 

بهداشتی درمانی در کشور خبر داد.
به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، »افســانه محرابی« افزود: 
با شــیوع ويروس کرونا در کشور و در دســتور کار قرار گرفتن استفاده 
حداکثری از ظرفیت های داخلی و همچنین سرمايه گذاری در اين حوزه، 
به خودکفايی در تولید مواد اولیه موردنیاز ماســک و لباس های کاورال 

مخصوص کادر درمان در کشور دست يافته ايم.
وی بیان داشــت: با اســتفاده کامل از ظرفیت هــای داخلی، اکنون 
تولیدکنندگان کشــور قادر به تولید مواد اولیه برای روزانه دست کم 2۰ 

میلیون عدد ماسک هستند.
Melt محرابی ادامه داد: اکنون طرح های توسعه و ايجادی در زمینه تولید
Blown )لايه منسوج نبافته ملت بلون( به عنوان مهم ترين لايه ماسک، با 

همت بخش خصوصی در دست راه اندازی و بهره برداری است.
وی پیش بینی کرد در دو ماه آينده شــاهد افزايش ظرفیت 2 برابری 

در تولید اين کالا در کشور باشیم.
پیشــتر مدير کل دفتر سرمايه گذاری و امور طرح های وزارت صنعت 
معدن و تجارت اعلام کرده بود: کشور سالیانه به 1۶ هزار و 2۰۰ تن منسوج 
بی بافت ملت بلون به عنوان ماده اولیه برای تولید ماسک، فیلترهای صنعتی 

و برخی محصولات بهداشتی نظیر پوشک بچه نیاز دارد.
به گفته مسوولان وزارت صنعت، معدن و تجارت، در مقايسه با اوايل 
اســفندماه پارســال و آغاز شیوع کرونا در کشــور، افزايش 8۶۰ برابری 
تولید لباس يکســره پزشــکی، هزار برابری تولید شیلد محافظ صورت، 
رشــد 33 درصدی تولید صابون دستشويی، افزايش هشت برابری تولید 
مواد ضدعفونی کننده، افزايش دو برابری تولید الکل طبی، افزايش 1.۴ 
برابری تولید مايع دستشويی و افزايش 2.۵ برابری تولید دستکش طبی 

به ثبت رسیده است.

 نرخ جدید ماسک سه لایه پزشکی اعلام شد
طبق اعلام سازمان حمايت، حداکثر قیمت مصرف کننده انواع ماسک 
سه لايه پزشکی استاندارد مورد تايید سازمان غذا و دارو به 1۰۰۰ تومان 
کاهش يافت و حداکثر نرخ فروش از ســوی واحدهای تولیدی به مراکز 

درمانی و شرکت های پخش نیز 8۰۰ تومان تعیین شد.
اخیرا جلســه ستاد لجستیک مقابله با کرونا با حضور رئیس سازمان 
حمايت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و معاونان بازرگانی داخلی، امور 
صنايع و نمايندگان سازمان غذا و دارو، وزارت کشور و ساير دستگاه های 
مسئول و نظارتی، نمايندگان واحدهای تولیدی در محل سازمان حمايت 
برگزار شده و در آن ضمن تشريح و ارائه گزارشی از روند تولید انبوه انواع 
ماسک های بهداشتی سه لايه اســتاندارد و دپوی قابل توجه ماسک در 

کشور،  تصمیمات جديدی اتخاذ شده است.

وزير تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: با ايجاد يک اجماع، ائتلاف نخبگانی 
و با تبعیت از رويکرد »همه با هم باشــیم« بنیانگذار جمهوری اسلامی به 
ســمت حل مسائل و چالش های همه اقشــار به ويژه قشرهای متوسط و 
ضعیف جامعه که اين روزها زندگی عادی خود را نیز با تنگنا می گذرانند، 

با سرعت بیشتری حرکت کنیم.
به گزارش وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، »محمد شــريعتمداری«

در بیانیه ای به مناســبت »روز مجلس شورای اســلامی« تاکید کرد: در 
شــرايطی که کشور همزمان با مقابله با ويروس کرونا، شاهد شديدترين و 
ظالمانه ترين تحريم ها و فشارهای اقتصادی، ناجوانمردانه ترين تقابل های 
امنیتی و گســترده ترين جنگ روانی تبلیغاتی با هدف شکستن استقامت 
روانی مردم اين سرزمین است، اين  مناسبت را فرصتی می دانم  تا بار ديگر 
به عنوان مســوولی که مهمترين ماموريت و دغدغه  خود و همکارانش را 
تلاش برای گســترش عدالت، مبارزه با فقر، حمايت از اقشار آسیب پذير 
و کمک به توانمند شــدن توان خواهان می داند، دســت ياری به ســوی 
نمايندگان مجلس دراز کنم تا با شکل دهی يک اجماع، ائتلاف نخبگانی و 
با تبعیت از رويکرد »همه با هم باشیم« بنیانگذار جمهوری اسلامی ايران 
به ســمت حل مسائل و چالش های همه اقشار به ويژه قشرهای متوسط و 

ضعیف جامعه که اين روزها زندگی عادی خود را نیز با تنگنا می گذرانند، 
با سرعت بیشتری حرکت کنیم.

وی در ادامه اين بیانیه با تاکید براينکه برای بهبود معیشت مردم کنار 
يکديگر هستیم، گفت: سیاست گذاری صحیح و متناسب با شرايط روز کشور 
داشته باشیم و همانگونه که رهبر فرزانه انقلاب تاکید داشته اند »با تلاش 
مجاهدانه و با تکیه بر فکر و عمل جوانان نخبه، مبتکر و کاربلد و در تعامل 
با همه گروه های ذيربط و ذی نفع، امیدوارانه به ســمت تحقق هدف مهم 
جهش تولید و تولید ثروت، گســترش رفاه عمومی و توزيع عادلانه  منابع 

عمومی پیش می رويم.«
وزير تعاون در اين بیانیه همچنین تاکید می کند: برای تحقق اين هدف 
بزرگ بايد اعتماد عمومی و امید اجتماعی را را ارتقا دهیم که  تحقق اين 
امر مهم نه با دســتور و توصیه که با هماهنگی و همدلی همه سیاســت 
ورزان، نمايندگان و مديران اجرايی و با رسیدن به دستاوردهای ملموس، 
عملی خواهد شد.شريعتمداری با بیان اينکه بايد در اين وضعیت تاريخی با 
تقويت سازوکارهای عدالت محور و حمايت هدفمند و مؤثر از اقشار آسیب 
پذير و فقرا، در حل مسائل محرومان و اقشار ضعیف گام های بلند برداريم، 
تصريح کرده است: در وزارت تعاون در همین چهار چوب اقدامات گوناگونی 

همچون همسان سازی و متناسب سازی حقوق بازنشستگان در صندوق های 
چهارگانه، افزايش مستمری مددجويان  و معلولان بهزيستی، اتکا به راهبرد 
شــفافیت با هدف مصرف بهینه و جلوگیری از اتلاف منابع،  اطمینان از 
تخصیص صحیح و دقیق،  حمايت از مخاطبان خاص و عام،  افزايش هشت 
برابری و بیشتر سهم اشتغال روستايی در سبد اشتغال کشور اجرا شده که 

تداوم و ارتقای آنها نیازمند همراهی همه نمايندگان مجلس است.
وزير تعاون، کار و رفاه اجتماعی خاطر نشــان می کند:  مسائل مهمی 
همچون  »غلبه بر چالش مهم پايداری بلندمدت صندوق های بازنشستگی«، 
»تدوين برنامه عمل برای اجرای قانون ســاختار نظام جامع رفاه و تامین 
اجتماعی و اســتقرار نظام چند لايه تامین اجتماعی  برای آحاد مردم« و  
»اســتقرار کامل و تقويت بانک اطلاعات ملی رفاهی ايرانیان«، وجود دارد 

که بايد با هم در اين خصوص تدبیر کنیم.
ســالروز شهادت آيت الله سیدحســن مدرس از سوی مجلس شورای 
اســلامی با عنوان روز مجلس نام گذاری شــده است. سیدحسن مدرس 
سیاست مدار و روحانی شیعه ايرانی بود که در 1۰ آذر 131۶ توسط عوامل 
رضاشاه کشته شــد و طبق مصوبه شورای فرهنگ عمومی 1۰ آذرماه در 

تقويم جمهوری اسلامی ايران، به نام روز مجلس خوانده می شود.

معاون اول ريیس جمهوری با تاکید بر اين که توسعه 
صــادرات، موتور محرک و انگیزه بــرای بخش تولید و 
ســرمايه گذاری اســت گفت: بانک مرکزی حمايت از 
صادرکنندگان در بازارهای هدف را در دســتور کار قرار 

دهد.
به گزارش پايگاه اطلاع رســانی معــاون اول ريیس 
جمهوری، »اسحاق جهانگیری« در جلسه کارگروه رفع 
موانع جهش تولید از توســعه صادرات به عنوان موتور 
محرک بخش تولید ياد کرد و گفت: توســعه صادرات از 
مهمترين عوامل تحقق جهش تولید است چرا که وقتی 
بازار صادراتی برای يک محصول وجود داشته باشد، انگیزه 
سرمايه گذاری و تولید برای آن محصول ايجاد می شود.

وی افــزود: در حال حاضر برخی محصولات تولیدی 
کشور از بازار محدودی برای عرضه برخوردار هستند که 
اگر بسترهای لازم برای صادرات اين محصولات و اتصال 
به بازارهای بزرگتر فراهم شود، شاهد رقابت و به تبع آن 
افزايش تولید، بهبود قیمت و ارتقاء کیفیت اين دســت 

محصولات خواهیم بود.
معان اول ريیس جمهور با بیان اينکه توسعه صادرات 
می تواند جهشــی مثبت در تولید رشته های صنعتی و 
کشــاورزی ايجاد کند، اظهار داشت: البته لازم است با 
تدوين قوانین و مقررات روشن و شفاف در حوزه صادرات، 

اين اطمینان در صادرکنندگان ايجاد شود که با تصمیمات 
لحظــه ای و اعمال محدوديت هــای ناگهانی، خللی در 
برنامه ريزی های تولیدی و صادراتی آنها ايجاد نمی شود.

جهانگیری با تاکید بر لزوم حمايت از صادرکنندگان 

از ســوی بانک مرکــزی و ديگر دســتگاه های مرتبط، 
خاطرنشان کرد: بانک مرکزی بايد برنامه ای دقیق برای 
حمايت از صادرکنندگان بازارهای هدف داشته باشد تا 
امکان رقابت صادرکنندگان ايرانی با صادرکنندگان ساير 

کشورها در جذب بازارهای هدف فراهم شود.
وی رويکرد جدی دولت را حمايت از توسعه صادرات 
محصولات کشــاورزی عنوان کرد و افزود: بايد سیاست 
گذاری و برنامه ريــزی دقیقی برای صادرات محصولات 
کشاورزی توسط دستگاه های ذيربط تدوين شود تا ضمن 
تامین بازار داخلی، سازوکار مشخصی برای نحوه تولید و 

صادرات محصولات کشاورزی فراهم شود.
معاون اول ريیس جمهوری خواستار شناسايی و رفع 
مسائل و تنگناهای اصلی صادرات محصولات کشاورزی 
شد و گفت: بايد برنامه ای جدی و دقیق برای حمايت از 
صادرات محصولات کشاورزی و نیز تکمیل زيرساخت های 
صادرات اين محصولات داشته باشیم به گونه ای که آثار 

مثبت آن در کوتاه مدت قابل مشاهده باشد.
در اين جلسه که وزرای جهاد کشاورزی، امور اقتصادی 
و دارايی و نمايندگان عضو کارگروه از مجلس شــورای 
اســلامی و قوه قضائیه نیز حضور داشتند، برخی احکام 
و پیشنهادات وزارت جهاد کشاورزی برای جهش تولید 
مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت و مقرر شد دستگاه های 
ذيربط دستورالعمل و برنامه ای دقیق برای توسعه صادرات 
محصولات کشاورزی، نحوه حمايت بانک مرکزی از صادر 
کننــدگان و راهکارهای تحقــق جهش تولید در بخش 
کشاورزی تدوين و در جلسات آتی کارگروه مطرح کنند.

اجماع جهت حل چالش های اقشار متوسط و ضعیف جامعه

بانک مرکزی حمایت از صادرکنندگان را در دستور کار قرار دهد

يک کارشناس بازار سرمايه گفت: براساس پیش بینی های صورت گرفته 
شــرايط سرمايه گذاری در بازار سهام تا پايان سال مثبت است اما در کنار 
آن ممکن است برخی افراد که ترس از اصلاح دوباره شاخص بورس دارند 

سرمايه های در اختیار خود را به سمت سپرده های بانکی هدايت کنند.
»نويد خاندوزی« به انتقال نقدينگی از صندوق توسعه ملی به صندوق 
تثبیت بازار سرمايه و تاثیر آن بر روند معاملات بورس اشاره کرد و افزود: 
در میان عوامل تاثیرگذار بر رونق بازار ســرمايه، خبر انتقال منابع مالی به 
صندوق تثبیت بازار ســرمايه کمترين اثر را می تواند بر بازار داشــته باشد 
زيرا در وضعیت فعلی حجم معاملات در حال نزديک شدن به عدد بیش از 
2۰ هزار میلیارد تومان است، بنابراين يک هزار میلیارد تومان چندان عدد 
بزرگی نیست که بتواند تاثیر مثبتی را بر روند معاملات بازار داشته باشد.ژ
وی اظهار داشت: اين خبر می تواند از بعد روانی مثبت و نشان دهنده نگاه 
مثبت دولت و بانک مرکزی به بازار سرمايه باشد، در نهايت علت بازگشت 

روند صعودی به بازار را بايد ناشی از برخی ديگر عوامل دانست.

 رعوامل تاثیرگذار در روند صعودی بورس
خاندوزی نخســتین عامل تاثیرگذار بر روند صعودی شاخص بورس را 
ناشی از رکود موجود در بازارهای رقیب دانست و گفت: به نظر می رسد رکود 
حاکم در ساير بازارهای سرمايه گذاری به دلیل ثبات نرخ دلار ادامه دار باشد.

اين کارشناس بازار ســرمايه خاطرنشان کرد: رشد قیمت در بازارهای 
جهانی و انتشار گزارش ماهانه شرکت ها در آبان ماه که فراتر از تصور بود، 

توانست تاثیر مثبتی را در معاملات بازار داشته باشد.
وی خاطرنشــان کرد: در کنار اين عوامل، اصلاح قیمتی صورت گرفته 
در سهام و کاهش ريسک های سیاسی بعد از انتخابات آمريکا باعث شد تا 

اقبال به سرمايه گذاری در بورس افزايش يابد و چرخش نقدينگی به سمت 
بازار سهام بازگردد.

 پیش بینی مسیر اصلی بورس با سه موج
خاندوزی اظهار داشت: از ابتدا پیش بینی شده بود که  بازار با سه موج 
حرکتی همراه شود، اکنون موج نخست را پشت سر گذاشتیم و طبیعی بود 
که بازار بعد از ريزشی که تجربه کرد تغییر روند دهد و در مسیر افزايشی قرار 
گیرد.اين کارشناس بازار سرمايه گفت: موج دوم، ورود جريان پولی بود که 
در بازار صورت گرفته است و باعث هدايت بازار به سمت روند صعودی شد.
وی با تاکید بر اينکه موج سوم نسبت به موج های گذشته آرام تر خواهد 
بود، خاطرنشــان کرد: ممکن اســت در اين موج سرعت رشد بازار کاهش 
يابد اما مسیر صعودی با دلیل و منطق پیش خواهد رفت، اکنون بازار وارد 
اين مرحله نشده است و بازار در موج دوم و مرحله ورود نقدينگی در حال 
حرکت است.وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اينکه اقبال به سرمايه گذاری 

در بورس نسبت به ســاير بازارهای سرمايه گذاری ادامه دار خواهد بود يا 
خیر، گفت: به نظر می رســد تا پايان سال در ساير بازارهای سرمايه گذاری 
با رکود و روند نزولی قیمت ها روبرو باشــیم، ثبات معاملات و قیمت ها در 
بازارهای رقیب نشان دهنده عقب ماندگی آن بازار  و حرکت جريان نقدينگی 

به سمت ديگر بازارها است.

 اقبال سهامداران به سرمایه گذاری در بورس
خاندوزی خاطرنشان کرد: براساس پیش بینی های صورت گرفته شرايط 
سرمايه گذاری در بازار سهام تا پايان سال مثبت است اما در کنار آن ممکن 
است برخی از سرمايه گذاران که ترس از اصلاح دوباره شاخص بورس دارند 
سرمايه های در اختیار خود را به سمت سپرده های بانکی هدايت و سودی 

را به صورت ثابت دريافت کنند.
به گفته اين کارشــناس بازار ســرمايه، حرکت مثبت بانک مرکزی در 
زمینه انتشــار خبر عدم افزايش ســود بانکی در ورود نقدينگی به بورس 

تاثیرگذار بوده است.

 ریسک های تهدیدکننده معاملات بورس
وی به ريســک های تهديدکننده معاملات بورس اشــاره کرد و گفت: 
مهمترين ريسک فعلی در بازار، لايحه بوجه سال 1۴۰۰ و اتفاق هايی است 
که در زمینه مساله فولاد داشتیم، در چند وقت اخیر برخی از ريسک های 
سیاسی در کشور افزايش يافته بود که به مرور زمان شاهد کمرنگ شدن اين 
ريسک ها در بازار هستیم.خاندوزی گفت: برخی معتقدند با سقوط نرخ ارز، 
بازار سهام با چالش مواجه می شود در حالی که با توجه به رفتار فعلی بانک 
مرکزی اين موضوع را نمی توان به عنوان ريسک بزرگی برای بازار تلقی کرد.

شرایط مثبت سرمایه گذاری در بورس تا پایان امسال

 میانگین ساعت کار واقعی در ایران چقدر است؟
نتايج يک تحقیق از میانگین ساعات کار واقعی در کشورها نشان می دهد که میانگین ساعت کار در ايران در سطح متوسطی قرار دارد و میزان ساعت کار هفتگی زنان نسبت به مردان کمتر بوده است.مرکز آمار و اطلاعات راهبردی وزارت 
کار در گزارشی به بررسی میزان ساعت کار واقعی در برخی کشورها پرداخته است.آخرين اطلاعات از میانگین ساعت کار واقعی در کشورهای منتخب نشان می دهد که در سال 2۰17 کشور قطر با ۴9 ساعت بیشترين میانگین ساعت کار 
واقعی در شغل اصلی را در طول هفته به خود اختصاص داده است. طی اين مدت میزان ساعت کار زنان بیشتر از مردان بوده و شکاف جنسیتی در اين خصوص منفی ۴.2 درصد بوده است.بالاترين شکاف جنسیتی در میانگین ساعت کاری 
به کشور افغانستان با ۵۰.۵ درصد و پاکستان با 31.9 درصد تعلق دارد و در اين کشورها ساعت کار مردان بیشتر از زنان گزارش شده است.کمترين میزان شکاف جنسیتی نیز متعلق به کشورهای گرجستان با 1.۴ درصد و تايلند با ۰.7 درصد 
است. ايران به لحاظ میانگین ساعات کار معمول در هفته نسبت به ساير کشورها در سطح متوسط قرار دارد و میزان ساعت کار مردان نسبت به زنان بیشتر است.بر اساس اين گزارش، در سال 2۰19 بیشترين میانگین ساعت کار واقعی در 
طول هفته به کشور گرجستان و پس از آن ايران اختصاص داشته است. کشورهای مکزيک، تايلند، فیلیپین و کره در رده های بعدی و اندونزی، برزيل، اسپانیا، آمريکا، فرانسه و انگلیس به لحاظ میانگین ساعت کار واقعی در سطوح پايین تر 

قرار دارند.آلمان طی اين مدت پايین ترين میانگین ساعت کار واقعی در شغل اصلی را به خود اختصاص داده است.

 به نظر می رسد، بعد از تحولاتی که در سطح منطقه با نبرد ارمنستان 
و آذربايجان ايجاد شــد، تغییراتی در خصــوص هاب انرزی منطقه در 

حال وقوع است.
به نظر می رسد، بعد از تحولاتی که در سطح منطقه با نبرد ارمنستان 
و آذربايجان ايجاد شد، تغییراتی در خصوص هاب انرزی منطقه در حال 
وقوع اســت. در واقع ترکیه با ايفای نقشــی تازه در مناسبات انرژيک 
ظرفیت هــای تازه اقتصادی را در اين بخش ايجاد کرده اند. تحريم های 
اقتصادی ايران و توقف فرآيند فروش نفت و گاز ايران باعث شد تا ترکیه 
ظرفیت هــای انرژی منطقه را به نفع خود به کار بگیرند و ارزش افزوده 
فراوانی را در اين بخش کسب کنند. ترکیه که هیچ منابع انرژی ندارد 
و يک واردکننده مطلق و مصرف کننده کامل در حوزه انرژی اســت و 
موقعیت اســتراتژيک آن در منطقه اساسا با ايران قابل مقايسه نیست، 
خــودش را به کانون ترانزيت نفت در منطقه بدل کرده اســت. اين در 
حالی اســت که ما از سال های ابتدايی انقلاب در خصوص تبديل ايران 
به هاب انرژی منطقه، صحبت می کرديم و مقابله می نوشتیم، حتی در 
سفر به هند مذاکراتی را با راجیو گاندی انجام داديم تا خطوط لوله نفتی 
و گازی ايران تا شــبه قاره گسترش پیدا کند. همانطور که امروز برخی 
کاســبان تحريم و بروکرات ها برخلاف منافع ملی عمل می کنند در آن 
زمان هم برخی بروکرات های کشور مانع اين ساختارسازی های پايدار در 
حوزه انرژی شدند. من حدس می زنم در آن زمان برخی از مخالفان اين 
پروژه ها از امريکا و...خط می گرفتند. اين مخالفت های مخرب باعث شد 
تا خطوط ايران به شبه قاره گسترش پیدا نکند و اتصالات انرژيک ايران 

در بخش های نفت، گاز، برق و... در منطقه شکل نگیرد.
وقتی تعاملات بین المللی و مناسبات ارتباطی ايران با فضای پیرامونی 
ضعیف باشد در اکثر جبهه های »ژئو اکونومیک« ما به جای اينکه برنده 
باشیم و از کارت ها و ظرفیت های فراوان داخلی استفاده کنیم، قافیه را 
به رقبا می بازيم.گفت: »از قضا سرکنگبین، صفرا فزود.« البته اگر شرايط 
احیای برجام در دســتور کار قرار بگیرد و مناسبات ارتباطی بین المللی 
ايران وارد دوران تعاملات ســازنده و تنش زدايی شــود، حتما اين فضا 
نیروهای مخربی که همواره مانع مناســبات دوستانه ايران با کشورهای 
همسايه و بازيگران اقتصادی بین المللی می شوند، قدرتشان کمی کاسته 
می شود. ايران بر اساس ظرفیت ها و شاخص های غنی اش در بخش های 
مختلف استعداد ذاتی دارد که برای انرژی های اولیه و ثانويه )نفت، گاز، 
فرآورده های نفتی و...( هاب و کريدور مبادلات انرژی شود. اما کجايند 
سیاســتمداران و تصمیم ســازانی که بتوانند اين منافع بالقوه در حوزه 
انرژی را به ارزش افزوده عینی بدل کنند؟ سال های پیش ما می گفتیم 
که خطوط لوله های انرژی ايران نبايد با خطوط داخلی يکی باشند که 
بــا بروز هر کمبودی در بخش داخلی، رويکردهای صادراتی کشــور با 
تکانه مواجه شوند و مثلا برق صادراتی کشور ناگهان برخلاف قرارداد ها 
قطع شــود. اما توجهی به اين ضرورت ها نشد و بوروکرات ها به صورت 
هماهنگ مانع يک چنین اصلاحاتی می شوند. معمولا افرادی که ادعای 
سیاستمدار بودن می کنند، سواد درستی از موضوعات بنیادين ندارند. نه 
از تاريخ سر در می آورند، نه اصول ديپلماسی را می شناسند، نه تسلطی 
بر شــاخص های فراهنگی جامعه دارند و نه علم سیاست را به درستی 
درک می کنند. لذا تصمیماتی اخــذ می کنند که تضمین کننده منافع 
ملی کشور نیست. همیشه هم ممکن است سوء نیت نداشته باشند، اما 
گفته می شود، مسیر جهنم همواره با حسن نیت، سنگ فرش می شودو 
مرحوم پدرم همواره اشاره می کرد، نمونه اعلای يک چنین افرادی که 
ظاهرا با حســن نیت، فاجعه می آفرينند، ابن ملجم است. کاراکتری که 
با دوستانش اراده کردند علی ابن ابیطالب را بکشند به اسم اصلاح امت 
اســلام. شــما فکر کنید، فرق قرآن ناطق را شکافتند تا در امت اسلام 
اصلاح کنند. متاسفانه ردپای يک چنین رويکردهايی همواره در تاريخ 
جهان وجود داشته است. بنابراين هستند کسانی که بدون اينکه ظاهرا 
سوءنیتی داشته باشند و حتی با هدف بهبود شاخص های اقتصادی کشور 
تصمیماتــی بگیرند که منافع ملی کشــور را به باد می دهند. ماموريت 
مهم اقتصــاد ايران برای خروج از وضعیت فعلی، بايد تکلیف خود را با 
کلونی هايی که همواره در مســیر توسعه کشور سنگ اندازی می کنند، 
روشن کند تا بتواند مبتنی بر ظرفیت های خود سهم خود را از اقتصاد 

جهانی کسب کند.

ارزش صادرات زنجیره سیمان در هفت 
ماهه امسال به بیش از 1۶3.۴ میلیون دلار 
رسید که نسبت به دوره مشابه پارسال افت 
11 درصدی دارد.هفت ماهه ابتدايی امسال 
مجموع زنجیره ســیمان صادراتی به وزن 
هفت میلیون و ۶3۰ هزار و ۴28 تن ثبت 
شــد که در مقايسه با مدت مشابه در سال 

98 کاهش 2۴ درصدی دارد.
مجموع صــادرات بخش معدن وصنايع 
معدنــی در دوره اين گزارش 21 میلیون و 
17۶ هزار و 921 تن به ارزش افزون بر سه 
میلیارد و ۴9.۴ میلیون دلار ثبت شده است. 
واردات زنجیره ســیمان در دوره هفت 
ماهــه 99 ) فروردين لغايــت مهر( از نظر 
وزن بیــش از 2۴ هزار تن به ارزش بالغ بر 
17.۶ میلیون دلار بود، واردات از لحاظ وزن 
و ارزش در مقايســه با مدت مشابه پارسال 
به ترتیب 27 و 3۴ درصد کاهش نشان می 
تن را ثبت کرد کــه ارزش آن بالغ بر يک از نظر وزن دو میلیون و 28۰ هزار و 312 وصنايع معدنی در هفت ماهه ابتدايی امسال دهد.همچنین میزان واردات بخش معدن 

میلیارد و 7۵۴.7 میلیون دلار است.مقايسه 
عملکرد واردات هفــت ماهه اين بخش از 
نظر وزن و ارزش در مقايســه با هفت ماهه 
ابتدايی سال 98 به ترتیب 1۶ درصد افزايش 

و سه درصد کاهش نشان می دهد.
بررســی ســهم بخش معدن و صنايع 
معدنــی از کل صادرات غیر نفتی در دوره 
هفت ماهه امســال از لحــاظ ارزش 1۶.7 
درصد و از نظر وزنی 32.2 درصد را به خود 
اختصاص داده است.وزارت صنعت، معدن 
وتجارت برای امســال وعده داد که برنامه 
افزايش 2۵ درصدی تولیدات صنايع معدنی 

را نسبت به سال 98 به مورد اجرا گذارد.
همچنین قرار است 2۰ تا 2۵ درصد به 
میزان ذخاير معدنی کشور بیفزايد و سهم 
استخراج هم با افزايش 3۰ درصدی نسبت 

به سال گذشته روبرو شود.
میزان استخراج ســالیانه بطور متوسط 
۴۰۰ میلیون تن انواع مواد معدنی اســت 
که ســهم مصالح ساختمانی آن ۶۰ تا ۶۵ 

درصد برآورد می شود.

ارزش صادرات زنجیره سیمان از سطح ۱۶۳.۴ میلیون دلار گذشت

علی شمس اردکانی
تغییر هاب انرژی  تحلیلگر اقتصادی

در منطقه

 خبر
  خودکفایی در تولید مواد اولیه مورد نیاز لباس های کاورال 

کادر درمان
مديرکل دفتر صنايع نساجی، پوشاک و سلولزی وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت از خودکفايی در تولید مواد اولیه مورد نیاز لباس های کاورال 
کادر درمان و افزايش ظرفیت تولیدات داخلی مواد اولیه تولید ماســک 

بهداشتی درمانی در کشور خبر داد.
به گزارش وزارت صنعت، معدن و تجارت، »افســانه محرابی« افزود: 
با شــیوع ويروس کرونا در کشور و در دســتور کار قرار گرفتن استفاده 
حداکثری از ظرفیت های داخلی و همچنین سرمايه گذاری در اين حوزه، 
به خودکفايی در تولید مواد اولیه موردنیاز ماســک و لباس های کاورال 

مخصوص کادر درمان در کشور دست يافته ايم.
وی بیان داشــت: با اســتفاده کامل از ظرفیت هــای داخلی، اکنون 
تولیدکنندگان کشــور قادر به تولید مواد اولیه برای روزانه دست کم 2۰ 

میلیون عدد ماسک هستند.
Melt محرابی ادامه داد: اکنون طرح های توسعه و ايجادی در زمینه تولید
Blown )لايه منسوج نبافته ملت بلون( به عنوان مهم ترين لايه ماسک، با 

همت بخش خصوصی در دست راه اندازی و بهره برداری است.
وی پیش بینی کرد در دو ماه آينده شــاهد افزايش ظرفیت 2 برابری 

در تولید اين کالا در کشور باشیم.
پیشــتر مدير کل دفتر سرمايه گذاری و امور طرح های وزارت صنعت 
معدن و تجارت اعلام کرده بود: کشور سالیانه به 1۶ هزار و 2۰۰ تن منسوج 
بی بافت ملت بلون به عنوان ماده اولیه برای تولید ماسک، فیلترهای صنعتی 

و برخی محصولات بهداشتی نظیر پوشک بچه نیاز دارد.
به گفته مسوولان وزارت صنعت، معدن و تجارت، در مقايسه با اوايل 
اســفندماه پارســال و آغاز شیوع کرونا در کشــور، افزايش 8۶۰ برابری 
تولید لباس يکســره پزشــکی، هزار برابری تولید شیلد محافظ صورت، 
رشــد 33 درصدی تولید صابون دستشويی، افزايش هشت برابری تولید 
مواد ضدعفونی کننده، افزايش دو برابری تولید الکل طبی، افزايش 1.۴ 
برابری تولید مايع دستشويی و افزايش 2.۵ برابری تولید دستکش طبی 

به ثبت رسیده است.

 نرخ جدید ماسک سه لایه پزشکی اعلام شد
طبق اعلام سازمان حمايت، حداکثر قیمت مصرف کننده انواع ماسک 
سه لايه پزشکی استاندارد مورد تايید سازمان غذا و دارو به 1۰۰۰ تومان 
کاهش يافت و حداکثر نرخ فروش از ســوی واحدهای تولیدی به مراکز 

درمانی و شرکت های پخش نیز 8۰۰ تومان تعیین شد.
اخیرا جلســه ستاد لجستیک مقابله با کرونا با حضور رئیس سازمان 
حمايت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و معاونان بازرگانی داخلی، امور 
صنايع و نمايندگان سازمان غذا و دارو، وزارت کشور و ساير دستگاه های 
مسئول و نظارتی، نمايندگان واحدهای تولیدی در محل سازمان حمايت 
برگزار شده و در آن ضمن تشريح و ارائه گزارشی از روند تولید انبوه انواع 
ماسک های بهداشتی سه لايه اســتاندارد و دپوی قابل توجه ماسک در 

کشور،  تصمیمات جديدی اتخاذ شده است.

وزير تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: با ايجاد يک اجماع، ائتلاف نخبگانی 
و با تبعیت از رويکرد »همه با هم باشــیم« بنیانگذار جمهوری اسلامی به 
ســمت حل مسائل و چالش های همه اقشــار به ويژه قشرهای متوسط و 
ضعیف جامعه که اين روزها زندگی عادی خود را نیز با تنگنا می گذرانند، 

با سرعت بیشتری حرکت کنیم.
به گزارش وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، »محمد شــريعتمداری«

در بیانیه ای به مناســبت »روز مجلس شورای اســلامی« تاکید کرد: در 
شــرايطی که کشور همزمان با مقابله با ويروس کرونا، شاهد شديدترين و 
ظالمانه ترين تحريم ها و فشارهای اقتصادی، ناجوانمردانه ترين تقابل های 
امنیتی و گســترده ترين جنگ روانی تبلیغاتی با هدف شکستن استقامت 
روانی مردم اين سرزمین است، اين  مناسبت را فرصتی می دانم  تا بار ديگر 
به عنوان مســوولی که مهمترين ماموريت و دغدغه  خود و همکارانش را 
تلاش برای گســترش عدالت، مبارزه با فقر، حمايت از اقشار آسیب پذير 
و کمک به توانمند شــدن توان خواهان می داند، دســت ياری به ســوی 
نمايندگان مجلس دراز کنم تا با شکل دهی يک اجماع، ائتلاف نخبگانی و 
با تبعیت از رويکرد »همه با هم باشیم« بنیانگذار جمهوری اسلامی ايران 
به ســمت حل مسائل و چالش های همه اقشار به ويژه قشرهای متوسط و 

ضعیف جامعه که اين روزها زندگی عادی خود را نیز با تنگنا می گذرانند، 
با سرعت بیشتری حرکت کنیم.

وی در ادامه اين بیانیه با تاکید براينکه برای بهبود معیشت مردم کنار 
يکديگر هستیم، گفت: سیاست گذاری صحیح و متناسب با شرايط روز کشور 
داشته باشیم و همانگونه که رهبر فرزانه انقلاب تاکید داشته اند »با تلاش 
مجاهدانه و با تکیه بر فکر و عمل جوانان نخبه، مبتکر و کاربلد و در تعامل 
با همه گروه های ذيربط و ذی نفع، امیدوارانه به ســمت تحقق هدف مهم 
جهش تولید و تولید ثروت، گســترش رفاه عمومی و توزيع عادلانه  منابع 

عمومی پیش می رويم.«
وزير تعاون در اين بیانیه همچنین تاکید می کند: برای تحقق اين هدف 
بزرگ بايد اعتماد عمومی و امید اجتماعی را را ارتقا دهیم که  تحقق اين 
امر مهم نه با دســتور و توصیه که با هماهنگی و همدلی همه سیاســت 
ورزان، نمايندگان و مديران اجرايی و با رسیدن به دستاوردهای ملموس، 
عملی خواهد شد.شريعتمداری با بیان اينکه بايد در اين وضعیت تاريخی با 
تقويت سازوکارهای عدالت محور و حمايت هدفمند و مؤثر از اقشار آسیب 
پذير و فقرا، در حل مسائل محرومان و اقشار ضعیف گام های بلند برداريم، 
تصريح کرده است: در وزارت تعاون در همین چهار چوب اقدامات گوناگونی 

همچون همسان سازی و متناسب سازی حقوق بازنشستگان در صندوق های 
چهارگانه، افزايش مستمری مددجويان  و معلولان بهزيستی، اتکا به راهبرد 
شــفافیت با هدف مصرف بهینه و جلوگیری از اتلاف منابع،  اطمینان از 
تخصیص صحیح و دقیق،  حمايت از مخاطبان خاص و عام،  افزايش هشت 
برابری و بیشتر سهم اشتغال روستايی در سبد اشتغال کشور اجرا شده که 

تداوم و ارتقای آنها نیازمند همراهی همه نمايندگان مجلس است.
وزير تعاون، کار و رفاه اجتماعی خاطر نشــان می کند:  مسائل مهمی 
همچون  »غلبه بر چالش مهم پايداری بلندمدت صندوق های بازنشستگی«، 
»تدوين برنامه عمل برای اجرای قانون ســاختار نظام جامع رفاه و تامین 
اجتماعی و اســتقرار نظام چند لايه تامین اجتماعی  برای آحاد مردم« و  
»اســتقرار کامل و تقويت بانک اطلاعات ملی رفاهی ايرانیان«، وجود دارد 

که بايد با هم در اين خصوص تدبیر کنیم.
ســالروز شهادت آيت الله سیدحســن مدرس از سوی مجلس شورای 
اســلامی با عنوان روز مجلس نام گذاری شــده است. سیدحسن مدرس 
سیاست مدار و روحانی شیعه ايرانی بود که در 1۰ آذر 131۶ توسط عوامل 
رضاشاه کشته شــد و طبق مصوبه شورای فرهنگ عمومی 1۰ آذرماه در 

تقويم جمهوری اسلامی ايران، به نام روز مجلس خوانده می شود.

معاون اول ريیس جمهوری با تاکید بر اين که توسعه 
صــادرات، موتور محرک و انگیزه بــرای بخش تولید و 
ســرمايه گذاری اســت گفت: بانک مرکزی حمايت از 
صادرکنندگان در بازارهای هدف را در دســتور کار قرار 

دهد.
به گزارش پايگاه اطلاع رســانی معــاون اول ريیس 
جمهوری، »اسحاق جهانگیری« در جلسه کارگروه رفع 
موانع جهش تولید از توســعه صادرات به عنوان موتور 
محرک بخش تولید ياد کرد و گفت: توســعه صادرات از 
مهمترين عوامل تحقق جهش تولید است چرا که وقتی 
بازار صادراتی برای يک محصول وجود داشته باشد، انگیزه 
سرمايه گذاری و تولید برای آن محصول ايجاد می شود.

وی افــزود: در حال حاضر برخی محصولات تولیدی 
کشور از بازار محدودی برای عرضه برخوردار هستند که 
اگر بسترهای لازم برای صادرات اين محصولات و اتصال 
به بازارهای بزرگتر فراهم شود، شاهد رقابت و به تبع آن 
افزايش تولید، بهبود قیمت و ارتقاء کیفیت اين دســت 

محصولات خواهیم بود.
معان اول ريیس جمهور با بیان اينکه توسعه صادرات 
می تواند جهشــی مثبت در تولید رشته های صنعتی و 
کشــاورزی ايجاد کند، اظهار داشت: البته لازم است با 
تدوين قوانین و مقررات روشن و شفاف در حوزه صادرات، 

اين اطمینان در صادرکنندگان ايجاد شود که با تصمیمات 
لحظــه ای و اعمال محدوديت هــای ناگهانی، خللی در 
برنامه ريزی های تولیدی و صادراتی آنها ايجاد نمی شود.

جهانگیری با تاکید بر لزوم حمايت از صادرکنندگان 

از ســوی بانک مرکــزی و ديگر دســتگاه های مرتبط، 
خاطرنشان کرد: بانک مرکزی بايد برنامه ای دقیق برای 
حمايت از صادرکنندگان بازارهای هدف داشته باشد تا 
امکان رقابت صادرکنندگان ايرانی با صادرکنندگان ساير 

کشورها در جذب بازارهای هدف فراهم شود.
وی رويکرد جدی دولت را حمايت از توسعه صادرات 
محصولات کشــاورزی عنوان کرد و افزود: بايد سیاست 
گذاری و برنامه ريــزی دقیقی برای صادرات محصولات 
کشاورزی توسط دستگاه های ذيربط تدوين شود تا ضمن 
تامین بازار داخلی، سازوکار مشخصی برای نحوه تولید و 

صادرات محصولات کشاورزی فراهم شود.
معاون اول ريیس جمهوری خواستار شناسايی و رفع 
مسائل و تنگناهای اصلی صادرات محصولات کشاورزی 
شد و گفت: بايد برنامه ای جدی و دقیق برای حمايت از 
صادرات محصولات کشاورزی و نیز تکمیل زيرساخت های 
صادرات اين محصولات داشته باشیم به گونه ای که آثار 

مثبت آن در کوتاه مدت قابل مشاهده باشد.
در اين جلسه که وزرای جهاد کشاورزی، امور اقتصادی 
و دارايی و نمايندگان عضو کارگروه از مجلس شــورای 
اســلامی و قوه قضائیه نیز حضور داشتند، برخی احکام 
و پیشنهادات وزارت جهاد کشاورزی برای جهش تولید 
مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت و مقرر شد دستگاه های 
ذيربط دستورالعمل و برنامه ای دقیق برای توسعه صادرات 
محصولات کشاورزی، نحوه حمايت بانک مرکزی از صادر 
کننــدگان و راهکارهای تحقــق جهش تولید در بخش 
کشاورزی تدوين و در جلسات آتی کارگروه مطرح کنند.

اجماع جهت حل چالش های اقشار متوسط و ضعیف جامعه

بانک مرکزی حمایت از صادرکنندگان را در دستور کار قرار دهد

يک کارشناس بازار سرمايه گفت: براساس پیش بینی های صورت گرفته 
شــرايط سرمايه گذاری در بازار سهام تا پايان سال مثبت است اما در کنار 
آن ممکن است برخی افراد که ترس از اصلاح دوباره شاخص بورس دارند 

سرمايه های در اختیار خود را به سمت سپرده های بانکی هدايت کنند.
»نويد خاندوزی« به انتقال نقدينگی از صندوق توسعه ملی به صندوق 
تثبیت بازار سرمايه و تاثیر آن بر روند معاملات بورس اشاره کرد و افزود: 
در میان عوامل تاثیرگذار بر رونق بازار ســرمايه، خبر انتقال منابع مالی به 
صندوق تثبیت بازار ســرمايه کمترين اثر را می تواند بر بازار داشــته باشد 
زيرا در وضعیت فعلی حجم معاملات در حال نزديک شدن به عدد بیش از 
2۰ هزار میلیارد تومان است، بنابراين يک هزار میلیارد تومان چندان عدد 
بزرگی نیست که بتواند تاثیر مثبتی را بر روند معاملات بازار داشته باشد.ژ
وی اظهار داشت: اين خبر می تواند از بعد روانی مثبت و نشان دهنده نگاه 
مثبت دولت و بانک مرکزی به بازار سرمايه باشد، در نهايت علت بازگشت 

روند صعودی به بازار را بايد ناشی از برخی ديگر عوامل دانست.

 رعوامل تاثیرگذار در روند صعودی بورس
خاندوزی نخســتین عامل تاثیرگذار بر روند صعودی شاخص بورس را 
ناشی از رکود موجود در بازارهای رقیب دانست و گفت: به نظر می رسد رکود 
حاکم در ساير بازارهای سرمايه گذاری به دلیل ثبات نرخ دلار ادامه دار باشد.

اين کارشناس بازار ســرمايه خاطرنشان کرد: رشد قیمت در بازارهای 
جهانی و انتشار گزارش ماهانه شرکت ها در آبان ماه که فراتر از تصور بود، 

توانست تاثیر مثبتی را در معاملات بازار داشته باشد.
وی خاطرنشــان کرد: در کنار اين عوامل، اصلاح قیمتی صورت گرفته 
در سهام و کاهش ريسک های سیاسی بعد از انتخابات آمريکا باعث شد تا 

اقبال به سرمايه گذاری در بورس افزايش يابد و چرخش نقدينگی به سمت 
بازار سهام بازگردد.

 پیش بینی مسیر اصلی بورس با سه موج
خاندوزی اظهار داشت: از ابتدا پیش بینی شده بود که  بازار با سه موج 
حرکتی همراه شود، اکنون موج نخست را پشت سر گذاشتیم و طبیعی بود 
که بازار بعد از ريزشی که تجربه کرد تغییر روند دهد و در مسیر افزايشی قرار 
گیرد.اين کارشناس بازار سرمايه گفت: موج دوم، ورود جريان پولی بود که 
در بازار صورت گرفته است و باعث هدايت بازار به سمت روند صعودی شد.
وی با تاکید بر اينکه موج سوم نسبت به موج های گذشته آرام تر خواهد 
بود، خاطرنشــان کرد: ممکن اســت در اين موج سرعت رشد بازار کاهش 
يابد اما مسیر صعودی با دلیل و منطق پیش خواهد رفت، اکنون بازار وارد 
اين مرحله نشده است و بازار در موج دوم و مرحله ورود نقدينگی در حال 
حرکت است.وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اينکه اقبال به سرمايه گذاری 

در بورس نسبت به ســاير بازارهای سرمايه گذاری ادامه دار خواهد بود يا 
خیر، گفت: به نظر می رســد تا پايان سال در ساير بازارهای سرمايه گذاری 
با رکود و روند نزولی قیمت ها روبرو باشــیم، ثبات معاملات و قیمت ها در 
بازارهای رقیب نشان دهنده عقب ماندگی آن بازار  و حرکت جريان نقدينگی 

به سمت ديگر بازارها است.

 اقبال سهامداران به سرمایه گذاری در بورس
خاندوزی خاطرنشان کرد: براساس پیش بینی های صورت گرفته شرايط 
سرمايه گذاری در بازار سهام تا پايان سال مثبت است اما در کنار آن ممکن 
است برخی از سرمايه گذاران که ترس از اصلاح دوباره شاخص بورس دارند 
سرمايه های در اختیار خود را به سمت سپرده های بانکی هدايت و سودی 

را به صورت ثابت دريافت کنند.
به گفته اين کارشــناس بازار ســرمايه، حرکت مثبت بانک مرکزی در 
زمینه انتشــار خبر عدم افزايش ســود بانکی در ورود نقدينگی به بورس 

تاثیرگذار بوده است.

 ریسک های تهدیدکننده معاملات بورس
وی به ريســک های تهديدکننده معاملات بورس اشــاره کرد و گفت: 
مهمترين ريسک فعلی در بازار، لايحه بوجه سال 1۴۰۰ و اتفاق هايی است 
که در زمینه مساله فولاد داشتیم، در چند وقت اخیر برخی از ريسک های 
سیاسی در کشور افزايش يافته بود که به مرور زمان شاهد کمرنگ شدن اين 
ريسک ها در بازار هستیم.خاندوزی گفت: برخی معتقدند با سقوط نرخ ارز، 
بازار سهام با چالش مواجه می شود در حالی که با توجه به رفتار فعلی بانک 
مرکزی اين موضوع را نمی توان به عنوان ريسک بزرگی برای بازار تلقی کرد.

شرایط مثبت سرمایه گذاری در بورس تا پایان امسال

 میانگین ساعت کار واقعی در ایران چقدر است؟
نتايج يک تحقیق از میانگین ساعات کار واقعی در کشورها نشان می دهد که میانگین ساعت کار در ايران در سطح متوسطی قرار دارد و میزان ساعت کار هفتگی زنان نسبت به مردان کمتر بوده است.مرکز آمار و اطلاعات راهبردی وزارت 
کار در گزارشی به بررسی میزان ساعت کار واقعی در برخی کشورها پرداخته است.آخرين اطلاعات از میانگین ساعت کار واقعی در کشورهای منتخب نشان می دهد که در سال 2۰17 کشور قطر با ۴9 ساعت بیشترين میانگین ساعت کار 
واقعی در شغل اصلی را در طول هفته به خود اختصاص داده است. طی اين مدت میزان ساعت کار زنان بیشتر از مردان بوده و شکاف جنسیتی در اين خصوص منفی ۴.2 درصد بوده است.بالاترين شکاف جنسیتی در میانگین ساعت کاری 
به کشور افغانستان با ۵۰.۵ درصد و پاکستان با 31.9 درصد تعلق دارد و در اين کشورها ساعت کار مردان بیشتر از زنان گزارش شده است.کمترين میزان شکاف جنسیتی نیز متعلق به کشورهای گرجستان با 1.۴ درصد و تايلند با ۰.7 درصد 
است. ايران به لحاظ میانگین ساعات کار معمول در هفته نسبت به ساير کشورها در سطح متوسط قرار دارد و میزان ساعت کار مردان نسبت به زنان بیشتر است.بر اساس اين گزارش، در سال 2۰19 بیشترين میانگین ساعت کار واقعی در 
طول هفته به کشور گرجستان و پس از آن ايران اختصاص داشته است. کشورهای مکزيک، تايلند، فیلیپین و کره در رده های بعدی و اندونزی، برزيل، اسپانیا، آمريکا، فرانسه و انگلیس به لحاظ میانگین ساعت کار واقعی در سطوح پايین تر 

قرار دارند.آلمان طی اين مدت پايین ترين میانگین ساعت کار واقعی در شغل اصلی را به خود اختصاص داده است.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
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ایده روز 
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شماره : 965
بانــک مرکــزی اعلام کــرد: از مجموع 
واحدهای معرفی شــده بــه بانک ها برای 
دريافت تسهیلات مربوط به کسب و کارهای 
آسیب ديده از کرونا، 3۶۵ هزار و 8۴1 واحد 
معادل حدود 7۰ درصد واحدها تســهیلات 

مذکور را دريافت کرده اند.
به گــزارش بانــک مرکزی، بر اســاس 
مصوبات ستاد کرونا مقرر شده برای کمک به 
صاحبان کسب و کارهايی که به دلیل شرايط 
ناشی از شیوع  بیماری کرونا در فعالیت خود 
دچار مشــکل شده اند، با ثبتنام متقاضی در 
سامانه کارا وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
و تايید ســامانه مذکــور و معرفی به بانک، 

تسهیلات با نرخ 12 درصد پرداخت شود.
برپايه اين گــزارش، تا تاريخ 1۰ آذرماه 
افزون بر ۵33 هزار و 7۵2 واحد به بانک های 

عامل معرفی شده اند که تاکنون 3۶۵ هزار و 
8۴1 واحد تسهیلات مذکور را دريافت کرده 
و پرونده بقیه واحدها نیز در دست بررسی و 

تکمیل مدارک و وثايق است.
همه واحدهای مذکور تا تاريخ اشاره شده 
به شعب بانک ها و موسسات اعتباری عامل 
مراجعه کرده اند که از اين تعداد، 3۶۵ هزار 
و 8۴1 واحد با میزان اشــتغال ۶2۰ هزار و 
931 نفر در مجموع مبلغ 7۶ میلیارد و 933 

میلیون ريال تسهیلات دريافت کرده اند.
چندی پیش جلسه ای برای اجرای طرح 
اعطای تســهیلات کرونا به منظور بررسی 
عملکرد شــبکه بانکی در عمل به مصوبات 
ستاد کرونا و اجرای »طرح اعطای تسهیلات 
به کســب وکارهای آســیب ديده از شیوع 
ويروس کرونا« و »تسهیلات وديعه مسکن 
مستاجران« برگزار و بر لزوم تسريع و تسهیل 

در پرداخت تسهیلات مذکور تاکید شد.

تسهیلات کرونایی به ۷۰ درصد از واحدهای معرفی شده پرداخت شد

يک ماه و نیم اخیر ماه های پر تلاطمی برای بازار ارز ايران بوده اســت. 
سقوط قابل توجه نرخ ارز در ابتدای آبان ماه در حالی اتفاق افتاد که قیمت 
دلار حتی ســقف 32۰۰۰ تومان را نیز ديده بود با اين حال روند ريزشــی 
قیمت ها در بازار ارز سبب شد نرخ هر دلار آمريکا در صرافی های بانکی در 
فاصله زمانی به 22 هزار تومان کاهش يابد. با اين حال افزايش تقاضا در بازار 
از يک سو و شايعات مطرح شده در کنار تلاش دلالان، سبب شد بازگشتی 
افزايشی در قیمت دلار رخ دهد و در مرحله دوم کاهش قیمت ها از محدوده 
28 هزار تومان کلید بخورد.بايد توجه داشــت دور دوم کاهش قیمت ارز از 
نیمه آبان ماه کلید خورده است و با توجه به کاهش آهسته و آرام قیمت ها 
در بازار می توان انتظار داشت که اين روند ادامه يابد.به گفته وی اين مسیر 
در جال طی شدن است و نوسان اندک روزانه تاثیر چندانی بر اين روند در 
میان مدت ندارد.بسیاری از افراد با شکست ترامپ پیش بینی می کردند اتفاقی 
غیرقابل پیش بینی در بازار ارز به وقوع بپیوندد اين در حالی است که نرخ ارز 
بر مبنای وضعیت اقتصادی داخلی در کنار فشار تحريمی تعیین می شود و 
طبیعی است که حذف فشارهای تحريمی می تواند تا حدی به کاهش قیمت 
ارز منجر گردد.عرضه دلار به بازار در حال انجام است و از سوی ديگر بازارساز 
با سیگنالی مهم مبتنی بر حفظ فاصله قابل توجه نرخ خريد و فروش دلار ، 
اين پیش بینی را تقويت می کند که نرخ ها همچنان کاهشی باقی خواهند 
ماند.به نظر می رسد قیمت دلار می تواند حتی تا حدود 2۰ هزار تومان کاهش 
يابد اما نکته مهم اينجاست که روشن شود چه عواملی بر افزايش قیمت ارز 
در ايران موثر بوده اند .از يک سو ذخاير بلوکه شده ايران در ساير کشورها 
فشــاری را متوجه اقتصاد ايران کرد و از ســوی ديگر کاهش فروش نفت و 
درعین حال کاهش صادرات غیرنفتی در اثر شیوع کرونا به بازار ارز فشار وارد 
کردند؛ اما بايد توجه داشت که آزادسازی ذخاير بلوکه شده و ايجاد شرايطی 
برای فروش بیشتر نفت در کنار افزايش صادرات غیرنفتی همه و همه با يک 
نکته مهم بايد همراه باشند و آن نکته امکان برگشت ارز به کشور خواهد بود.

به عبارت ديگر در شرايط کنونی لازم است ايران تمام تلاش خود را برای 
حل مشکل اف ای تی اف و خروج از لیست سیاه اين کنوانسیون به کار بگیرد 
چرا که برگشت پول به داخل کشور است که می تواند چرخ های اقتصاد را 

به حرکت در بیاورد.
آزادسازی ذخاير بلوکه شده و افزايش صادرات نفتی و غیرنفتی بايد همراه 
با حل اين مشکل باشد که اولويت اصلی و مهمی برای اقتصاد ايران تلقی می 
شود.طبیعی است پاسخ به اين سوال نیازمند کار کارشناسی بسیار دقیق تیمی 
خواهد بود اما برای تشخیص قیمت واقعی دلار يا هر ارز ديگری چند راهکار 
ساده نیز وجود دارد که يکی از اين راهکارها اتفاقاً اين است که ببینیم آيا 

نوسان روزانه قیمت ارز برای توده مردم اهمیت دارد يا خیر .
هر زمان شما احساس کرديد نیازی به چک کردن نوسان روزانه قیمت 
ارز نداريد و نبايد مدام میزان حقوق و دستمزد خود را بسنجید، بدانید که 

نرخ ها در بازار به نرخ واقعی نزديک است .
مولفه دوم چرخیدن چرخ های تولید است، هر زمان تولید کشور در شرايط 
مطلوبی بود و تولیدکننده با بحران تامین مواد اولیه يا افزايش غیر مترقبه 
هزينه تولید روبه رو نبود بدان معناست که نرخ ارز نزديک به نرخ واقعی است.

بحران کنونی اقتصاد ايران بحران ارز اســت چرا که ما در شرايط فعلی 
با مشکل تقاضا روبرو نیستیم و کمتر کارخانه دار يا تولیدکننده ای است که 
بگويد به دلیل اينکه مشــتری ندارم و کالای من را نمی خرند قادر به ادامه 
تولید نیستم. بغزيان در توضیح اين مطلب افزود: منظور اين است که غالباً 
در حوزه عرضه مشــکل ايجاد شده است که اين مشکلات بخشی ناشی از 
مشــکلات ارزی موجود در در کشور است و بايد سیاستگذار برای حل آن 

اقدام عاجل نمايد که توضیحات مفصل درباره آن داده شد .

در شرايطی که خبرهای بسیاری درباره تولید انبوه و عرضه واکسن کرونا 
در جهان منتشر می شود و وزارت راه و شهرسازی نیز آمادگی خود را در زمینه 
انجام پروازها برای وارد شدن واکسن کرونا اعلام کرده است، اين سوال مطرح 
می شود که بالاخره تا چند ماه، هفته يا روز ديگر نخستین پرواز ايرلاين های 

ايرانی برای وارد کردن واکسن کرونا انجام خواهد شد؟
طی روزها و هفته های گذشته خبرهای زيادی از چند واکسن کرونا منتشر 
شده که در حال تولید انبوه و عرضه به بازار هستند و از سوی ديگر بسیاری 
از کشــورها قراردادهای خود را برای پیش خريد اين واکسن  حیاتی منعقد 
کرده اند اما اين سوال همواره در ذهن بسیاری به وجود می آيد که آيا ايران 
هم می تواند هر چه سريعتر واکسن کرونا را همزمان با کشورهای ديگر وارد 
کند تا مردم از اين حجم اخبار ابتلاء و مرگ میر ناشی از شیوع اين ويروس 
خلاص شــوند.در همین زمینه عصر ديروز خبری منتشر شد درباره اينکه 
صنعت هوايی ايران آمادگی واردات واکســن کرونا را دارد. شهرام آدم نژاد، 
معاون حمل و نقل و جانشین وزير راه و شهرسازی در ستاد مديريت بحران 
از برگزاری جلسه آمادگی برای حمل و انتقال واکسن کوويد 19خبر داد و 

گفت: به منظور آمادگی وزارت راه و شهرسازی برای حمل و انتقال واکسن 
کوويد 19 به کشور، جلســه ای با حضور دستگاه های مربوطه برگزار شد و 
بررسی ها در خصوص شــرايط و تجهیزات موردنیاز برای انتقال واکسن به 
کشور با هواپیما و تامین ابزار و تجهیز فضای لازم در فرودگاه ها برای تخلیه 
از هواپیمــا و نگهداری در فــرودگاه تا زمان انتقال به مراکز درمانی و محل 

نگهداری در شهرها، انجام پذيرفت.
او افزود: اين جلســه بدين منظور برگزار شــد تا در صورتی که ســتاد 
ملــی مديريت بیماری کرونا تصمیمی برای واردات واکســن کوويد 19 به 
کشــور گرفت، سرعت انتقال واکسن به کشور توسط کمیته حمل و نقل با 
پیش بینی هــای صورت گرفته برای تامین تجهیزات مورد نیاز افزايش يابد.

پس از پیگیری های خبرنگار ايسنا مشخص شد که با هماهنگی های سازمان 
هواپیمايی کشوری، پنج فروند هواپیمای پهن پیکر از دو ايرلاين آماده شدند 
و همه شرايط و الزامات مورد نیاز وزارت بهداشت، درمان  و آموزش پزشکی 
نیز مانند دمای زير ۶۰ درجه و میزان مورد نیاز يخ خشک در اين هواپیماها 
رعايت شــده است.آدم نژاد در اين باره که نخستین پرواز هواپیمای ايرانی 

برای وارد کردن واکســن کرونا چه زمانی انجام می شــود؟ به ايسنا گفت: 
ما زمان آن را نمی دانیم و تنها از اين جهت که حدود 2۰ روز آماده ســازی 
ايرلاين ها و فرودگاه ها برای واردات واکســن کرونا طول می کشید اين کار 
 را انجام داديم تا به محض اينکه وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
آمادگی لازم را پیدا کرده و به ما اعلام کند، اقدمات لازم را برای اين پرواز 

انجام دهیم.
وی با اشــاره به اينکه در زمینه واردات واکسن کرونا، تنها انجام پرواز و 
آماده سازی هواپیماها و فرودگاه ها به ما مربوط می شود، افزود: در حال حاضر 
آمادگی کاملی در مجموعه وزارت راه وشهرسازی و حوزه حمل ونقل هوايی 
وجود دارد و امیدواريم هر چه سريعتر اين واکسن به کشور ما وارد شود اما 
از اين که نخســتین محموله کی به ايران وارد می شود، خبری نداريم.حال 
اين سوال ممکن است برای هر کسی به وجود بیايد که اين ايجاد آمادگی 
برای انجام پرواز در حوزه هوانوردی به چه دردی می خورد و اساسا نخستین 
هواپیمای ايرانی برای وارد کردن واکســن کرونا چه روزی به مقصد يکی از 

کشورهای تولید کننده پرواز می کند؟

اولین پرواز برای واردات واکسن کرونا کی انجام می شود؟

آلبرت بغزیان
اقتصاددان

آیا احتمال رسیدن 
قیمت دلار به کانال 
۲۰ هزار تومان وجود 
دارد؟

 خبر
 پاسخ به چندپرسش مهم پیرامون سهام عدالت

شرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسويه وجوه )سمات( به 
مهمترين پرسش های مطرح شده در خصوص سهام عدالت پاسخ داد.

به گزارش پايگاه خبری بازار سرمايه ايران، شرکت سپرده گذاری مرکزی 
با انتشــار مطلبی به ۶8 پرسش مهم در رابطه با موضوعات پیرامون سهام 

عدالت به ويژه آزادسازی اين سهام و روش های آن پاسخ داد.
1- سهام عدالت چیست؟

سهام مربوط به ۴9 شــرکت سرمايه پذير است که بر اساس مصوبات 
هیات وزيران به مشمولین سهام عدالت واگذار شده است. لیست و اطلاعات 
مربوط به شرکتهای مزبور در سامانه اينترنتی سهام عدالت درج شده است.

2- چه کسانی سهام عدالت دارند؟ چه گروه هايی مشمول سهام عدالت 
شدند؟ چرا؟ مرجع تشخیص مشمولین سهام عدالت کجا ست؟

مشمولین سهام عدالت در مقاطع گذشته بر اساس مصوبات ستاد مرکزی 
توزيع سهام عدالت در 18 گروه تعیین و نهادهای متولی اين گروهها نیز در 
ســتاد مزبور مشخص شده  اند که در نهايت بر اساس اطلاعات ماخوذه از 
نهادهای مذکور سهام عدالت به اين گروهها تخصیص داده شده است. در 

حال حاضر بیش از ۴9 میلیون نفر مشمول سهام عدالت اند.
3- آيا همه کسانی که برگه های سهام عدالت را دارند سهامدار محسوب 

می شوند؟
خیر، برگه های سهام عدالت ملاک نیست. اشخاصی که با در دست داشتن 
برگه های دعوتنامه سهام عدالت و ساير مدارک لازم تشريفات ثبت نام را در 
بازه زمانی تعیین شده )تا پايان اسفندماه 139۴( انجام داده و مشخصات انها 

در سامانه سهام عدالت درج شده باشد مشمول سهام عدالت اند.
۴- آيا سهام عدالت شامل همه افراد خانوار می شود و يا فقط سرپرست 

خانوار؟
سهام عدالت شامل تمام افرادی است که در زمان ثبت نام اولیه اسامی آنها 
در فرم جمع آوری اطلاعات تکمیل و ارسال شده و دعوتنامه سهام عدالت 

نیز برايشان صادر شده و فرآيند ثبت نام آنها طی شده است.
۵- ارزش سهام عدالت چقدر است؟

ارزش سهام عدالت کلیه مشمولین مطابق میزان اعلامی در صورتحساب 
مندرج در ســامانه سهام عدالت به نشــانی WWW.SAMANESE.IR متفاوت

بوده است.
۶- آيا برگه های سهام عدالت قابل خريد و فروش هستند؟

خیر- برگه های سهام عدالت فاقد هرگونه ارزشی هستند.
7- چرا مبلغ سهام عدالت افراد متفاوت است؟

دلیل اين تفاوت ناشی از تخفیفات اعطايی دولت به نهادهای حمايتی 
همچون کمیته امداد امام خمینی )ره( و ســازمان بهزيستی، میزان مبالغ 

واريزی مشمولین بابت تتمه مبلغ بدهی و تعداد اعضای خانوار و ... است.
8- آيا امکان انتقال سهام عدالت از پدر به فرزندان و يا برعکس وجود دارد؟

خیــر، در حال حاضردر حالتی که هر دو در قید حیات باشــند چنین 
امکانی وجود ندارد.

9- سود سهام عدالت چگونه پرداخت می شود؟
به صورت سالیانه پرداخت می شود.پس از برگزاری مجامع عمومی ۴9 
شــرکت سرمايه پذير، دريافت سود از شرکتها و مشخص شدن سود قابل 

تقسیم بین مشمولین پرداخت می شود.
1۰- چرا 1۰ سال اول هیچ سودی به سهام عدالت اختصاص نیافت؟

از بابت ثمن معامله سهام شرکتهای سرمايه پذير که به مشمولین واگذار 
شده است هیچ مبلغی از مشمولین دريافت نشده بود مقرر بود بهای مورد 
واگذاری به مشــمولین از محل سود سالیانه شرکتها تامین و تسويه شود؛ 
بنابراين تمام سود دريافتی از شرکتها در بازه 1۰ ساله اول طرح، بابت تسويه 

اقساط کسر و اعمال شده است.

رئیس ســتاد مبارزه با قاچاق، گفت: بــا راه اندازی ســامانه جامع تجارت، 
ساماندهی اهلیت و شايستگی يک فرد با عنوان بازرگان بايد مشخص شود و 

سپس کارت متناسب با سطح فعالیت آن صادر شود.
علی مويدی با حضور در برنامه گفتگوی ويژه خبری دوشــنبه شب شبکه دو 
سیما با اشاره به اينکه درسال 81 با دستور مقام معظم رهبری ستاد مرکزی 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز شــکل گرفت افزود: تا ســال 92 فاقد قانون برای 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز بوديم و در سال 92 با پیگیری دولت و مجلس وقت 

قانون خاص مبارزه با قاچاق کالا و ارز وضع شد.
وی با اشاره به اينکه شاهکار اين قانون، موضوع پیشگیری است، ادامه داد: در 
موضوع پیگیری مواد قانونی ۵ و ۶ به صراحت در جهت راه اندازی ســامانه ها 
ذکر شــده است که اين سامانه ها به منظور شفاف سازی، روال سازی و ايجاد 

يک تجارت امن و سالم ايجاد می شود.
مويدی گفت: در سال 97 برنامه ای که طراحی شد چگونگی عملیاتی کردن 
سامانه ها بوده است که امروز بعد از 3 سال با يک تلاش شبانه روزی بخشی از 

اين دستاورد توسط رياست جمهوری افتتاح شد.
وی ادامه داد: در فرآيند طراحی ســامانه ها چهار گام تحلیل، طراحی، پیاده 

سازی و استقرار را تعريف کرديم که البته امروز در مرحله استقرار هستیم.
رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: در طول سه سال حدود 13 هزار 
نفر ساعت کار توسط 2۶ دستگاه عضو ستاد انجام گرفته است و سامانه ها از 
نظر طراحی، پیاده سازی و استقرار آماده شــده و بسیاری از سامانه ها با هم 

مرتبط شده اند.
وی افزود: اگر بخواهیم به صد در صد استفاده از اين سامانه ها برسیم موضوع 

داده ها را پیــش رو داريم که بخش عمده آن وصل شــدند و خروجی آن در 
فرآيند تجارت خارجی کاملًا محسوس است.

مويدی درباره صدور کارت برای بازرگانان ادامه داد: در مرحله کارت، موضوع 
اعتبار سنجی و ســطح بندی عملیاتی شده اســت.وی با بیان اينکه يکی از 
دستاوردهای بزرگ اين سامانه ها، ســاماندهی کارت بازرگانی بود گفت: در 
گذشته و در هر نقطه از کشور بنام هر شخصی با مسئولیت حقوقی و حقیقی 
کارت بازرگانی صادر می شــد، ولی در حال حاضر با اين ســاماندهی اهلیت 
و شايســتگی يک فرد با عنوان بازرگان بايد مشخص شــود و سپس کارت 

متناسب با سطح فعالیت آن صادر شود.
رئیس ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز ادامــه داد: در گام بعدی بازرگانان، 
ثبت سفارش می کنند که در اين مرحله سامانه کاملًا فعال است و در مرحله 
عملیات ارزی هم ســامانه يا بانک مرکزی بصورت آنلاين )برخط( از طريق 

درگاه سامانه جامع تجارت انجام می شود.
وی افــزود: در حال حاضــر در موضوع تجارت خارجی بیــش از 7۰ درصد 
اطلاعات ذخیره می شود.مويدی گفت: در سامانه جامع تجارت، زيرساخت و 

اطلاعات چندين ساله دستگاه ها بايد در اين سامانه قرار گیرد.
وی با اشاره به اينکه 27۵ تکلیف برای دستگاه ها مشخص کرديم افزود: برای 
وزارت راه ۵۶ تکلیف وزارت جهاد حدود ۵۰ تکلیف، وزارت بهداشت نزديک 

به ۴۰ تکلیف و ناجا ۴ تکلیف در اين سامانه مشخص شده است.
رئیس ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: قاچاق در صورت به روز شدن 

قوانین پايان می يابد.
رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: قاچاق؛ نتیجه قوانین کهنه است 

و اگر بخواهیم از قاچاق رهايی پیدا کنیم بايــد قوانین، ضوابط و ابزار به روز 
داشته باشیم.

علی مؤيدی در ادامه افــزود: در حال حاضر حتی يک گوشــی تلفن همراه 
قاچاق امکان فعال شدن در کشور را ندارد.

وی ادامه داد: در سامانه جامع انبارها که امروز به عنوان نماد سامانه ها افتتاح 
شــد، در فرآيند تجارت خارجی ما يک تحول اساسی انجام گرفته است و در 

حال حاضر 23 هزار بازرگان در اين سامانه فعالیت دارند.
مؤيدی گفت: در تجارت داخلی ما هنوز اين فرايند نیازمند فرصت است.

وی ادامه داد: زمانی که تجارت خارجی ما شــفاف باشــد ديگر قاچاقی رخ 
نخواهد داد.

رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز درباره آخرين وضع ارتباط پنجره واحد 
گمرک با ســامانه جامع تجارت گفت: در حال حاضر تمام کارهای بازرگانان 
در درگاه ســامانه جامع تجارت بايد انجام شود و با تلاش های صورت گرفته، 

اين امور ديگر توسط وزارت اقتصاد و گمرک انجام نمی شود.
مؤيدی افزود: ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در اين سالهای اخیر از اقتدار 
بالايی برخوردار بوده اســت و امروز مطالبه گری ستاد در جايی قرار دارد که 

بعضاً رؤسای قوا پاسخ رئیس ستاد را می دهند.
وی گفت: در موضوع سیاســت گذاری، تمامی دستگاه ها نهايت همکاری را 
داشــته اند و همچنین در حال حاضر برنامه همه دستگاه ها مشخص است و 
البته بعضی دستگاه ها کم توجه نسبت به برنامه ها بودند و در موضوع نظارت 
هم برای اولین بار برخی از دســتگاه ها را در چند ماه گذشته به بازرسی کل 

کشور و دستگاه قضائی معرفی کرده ايم.

تولیدی های پوشــاک کشور به دلیل تعطیلی گاه و 
بیگاه و فقدان حمايت دولت در دوران شــیوع کرونا، يا 
مجبور به تعديل نیرو شــده اند و يا اينکه به طور کلی 

کارگاه را تعطیل کرده اند.
پس از شیوع ويروس کرونا، بخش های مختلف اقتصاد 
کشــور با چالش های عمده ای مواجه شد؛ اين مساله 
در کنــار عدم برنامه ريزی دقیــق دولت برای حمايت 
از فعــالان اقتصادی به ويژه بخش تولید موجب شــد، 
بسیاری از واحدهای تولیدی مجبور به کاهش ظرفیت 

تولید و اخراج کارگران خود شوند.
صنعت پوشاک يکی از صنايعی است که ضربه زيادی 
را از شــیوع کرونا و بی تدبیری دولت خورد؛ تعطیلات 
و قرنطینه ســال گذشته که در نزديکی ايام نوروز بود 
موجب شد که صنعت پوشاک طلايی ترين ايام سال را 
برای فروش از دست بدهد و بخش عمده پوشاک تولید 
شده برای ايام نوروز، روی دست تولیدکننده و فروشنده 
بماند و ضرر هنگفتی به اين بخش وارد شود؛ در ادامه 
نیز عدم حمايت کافی دولت چالش های اين صنعت را 

دو چندان کرد.
با نزديک شــدن به ايام ســرد و البته پايانی امسال 
نیز، دوباره دولــت بدون برنامه ريزی اقدام به تعطیلی 
بخش های مختلف کرد که موجب شد صنعت پوشاک 
ضربه دوم را بخورد. آنطور که فعالان صنعت پوشــاک 
میگويند اينکه دولت با پرداخت وام هايی با نرخ ســود 
12 و 1۶ درصد در پی کمک به کارگاه ها بود، به هیچ 
وجه نتوانست مثمرثمر باشد حال اين بار که مشخص 
نیســت قرار اســت دولت چه کمکی به کارگاه ها کند. 
تولیدکنندگان پوشــاک به ويــژه تولیدی های کوچک 
نقش مؤثری در اشتغال کشور دارند، اما حال به قدری 
دچار مضیقه شــده اند که مجبــور به تعديل نیروهای 
خود هستند چراکه اين دست وام ها نمی تواند حتی به 
پرداخت حقوق کارگر کمکی کند چه برســد که توقع 
داشــته باشــیم توان تولیدکننده برای حفظ ظرفیت 

تولید، افزايش يابد.
از سويی ديگر نیز، مواد اولیه پوشاک به قدری گران و 
کمیاب شده که تولیدکنندگان مجبور به افزايش قیمت 
محصول نهايی خود شــده اند؛ آن هم در شرايطی که 

قدرت خريد مردم کاهش چشمگیری پیدا کرده است.

 قیمت تمام شــده محصول ۲ برابر پارسال 
شده است

در اين رابطه امین شهســواری تولیدکننده پوشاک 
با بیان اينکه مواد اولیه تولید پوشــاک چند برابر شده 
اســت، به خبرنگار مهر گفت: اوايل سال کش قیطونی 
را کیلويی ۶۵ هزار تومان می خريديم اما در حال حاضر 
همین محصــول را 2۵۰ هزار تومان می خريم و نکته 
جالب اينکه به دلیل افزايش تولید ماسک، کش قیطون 

حتی با اين قیمت هم کمیاب شده است.
وی افزود: همچنین پارچه از اول ســال تاکنون ۵۰ 
درصد رشد قیمت داشته است. پارچه دورس را دو ماه 
پیــش کیلويی 13۵ هزار تومان خريديم که هم اکنون 
قیمت اين محصول به 2۰۰ هزار تومان رســیده است. 
قیمــت دکمه و زيپ که هــر هفته افزايش می يابد؛ به 
عنوان مثال زيپ را هزار تومان می خريديم که الان به 
8 هزار تومان رســیده است. در واقع با توجه به اينکه 
واردات انجام نمی شــود و تمهیداتی برای جهش تولید 
در اين بخش صورت نگرفته، مواد اولیه پوشاک کم شده 

و قیمت ها بالا رفته است.
اين تولیدکننده پوشــاک گفت: به طور کلی قیمت 
تمام شده يک محصول نسبت به پارسال تقريباً 2 برابر 

شده است.

 مساعدتی به بخش پوشاک نشد
وی ادامه داد: از ســويی ديگر بعد از شیوع کرونا و 
بســته شدن مرزها، کســانی که از ترکیه چه در قالب 
قاچاق و چه در قالب هــای ديگر جنس می آوردند، به 
ســمت تولید کردن آمدند؛ کار تولیدی ها بیشتر شد تا 
اين اواخر که اوضاع کرونا تشديد شد و شاهد تعطیلی 
گاه به گاه پاساژها بوديم که موجب شد کار تولیدی ها 
افــت کند. وضعیت اقتصــادی و تعطیلی کارگاه ها در 
صنعت پوشاک به حدی رسیده که وقتی ما آگهی برای 
کار می دهیم، خیاط های حرفه ای با ســابقه از سراسر 
کشــور بــرای گرفتن کار به ما زنــگ می زنند و حتی 
می گويند حاضريم برای کار کردن مثلًا از اصفهان کلًا 

به کرج نقل مکان کنیم.
اين تولیدکننده پوشــاک گفت: حقوق کارگر را از 
فــروش روزانه می دهیم و وقتی بــدون تدبیر اقدام به 
تعطیلی صنوف می کنند، کارفرما از کجا پول تهیه کند 
که حقوق کارگر را بدهد؟ ما به هیچ وجه نمی خواهیم 
که کارگران خود را اخراج کنیم. بســته شــدن مراکز 
فروش و يا حتی کم کردن ساعت کار، ضربه بزرگی به 

تولیدی ها میزند.
وی افزود: ما به تمام کشور محصول ارسال می کنیم 

از ايــن رو به وضوح کاهش فروش را به ويژه در مراکز 
استان ها شاهد هستیم؛ فروش در مراکز استان ها، مثل 
اهواز، ارومیه، تهران و ... بســیار کاهش يافته اما از آن 
طرف در شهرهای کوچک مثل بهشهر، شاهین شوهر، 
رامســر و... فروش خوب اســت و آن هم به اين دلیل 
اســت که قیمت کالاها در مراکز استان ها بسیار بالاتر 
است و مردم تمايلی به خريد پوشاک ندارند. همین امر 
زمینه ورشکستگی واحدهای تولیدی و فروشندگان را 

فراهم می کند.
اين تولیدکننده پوشاک با بیان اينکه صنعت پوشاک 
در بدترين شرايط ممکن قرار دارد، گفت: صنعت پوشاک 
جزو مشاغل آســیب ديده از کروناست اما با اين حال 
مساعدتی به اين بخش نشده است و حتی برای مالیات 

نیز قرار نیست کمکی شود.

 ریزش کارگر و کاهش ســوددهی در بخش 
پوشاک

مهــدی رهبــری، نايــب رئیــس ســابق اتحاديه 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان پوشــاک با بیان اينکه 
تولیدکننده پوشاک بیشــترين ضرر را کرده است، به 
خبرنگار مهر گفته بود: نرخ مواد اولیه پوشــاک نسبت 
به دو سال پیش چهار برابر افزايش يافته است همچنین 
نرخ ماشــین آلات تولید پوشــاک نیز به دلیل نرخ ارز 
رشــد چهار برابری داشته اســت. اين دو موضوع توان 

تولیدکنندگان پوشاک را تضعیف کرده است.
وی افزود: توان تولیدکننده پوشاک برای تهیه ماشین 
آلات، بــه روزآوری، تهیه قطعات يدکی و مواد اولیه و 
ضروری به يک چهارم رسیده است. سرمايه در گردش 
تولیدکنندگان مکفی نیســت که بتوانند با ظرفیت دو 
ســال پیش کار کنند.رهبری گفت: در نتیجه شــاهد 
ريزش کارگر، ريزش تولید و کاهش سوددهی در حوزه 
تولید پوشاک هســتیم.اين فعال صنايع پوشاک گفت: 
طی چهل سال گذشته وزارت صمت عزمی برای خودکفا 
کردن تولید پوشاک نداشته است. وزارتخانه حتی برای 
تولید سوزن، نخ و ملزوماتی همچون زيپ و دکمه هیچ 
اقدامی نکرده اســت. در واقع ابتدايی ترين نیاز صنعت 

پوشاک هم وارداتی بوده و در کشور تولید نمی شود.

صدور کارت بازرگانی از طریق سامانه جامع تجارت

صنعت پوشاک در مضیقه کرونا

بانــک مرکــزی اعلام کــرد: از مجموع 
واحدهای معرفی شــده بــه بانک ها برای 
دريافت تسهیلات مربوط به کسب و کارهای 
آسیب ديده از کرونا، 3۶۵ هزار و 8۴1 واحد 
معادل حدود 7۰ درصد واحدها تســهیلات 

مذکور را دريافت کرده اند.
به گــزارش بانــک مرکزی، بر اســاس 
مصوبات ستاد کرونا مقرر شده برای کمک به 
صاحبان کسب و کارهايی که به دلیل شرايط 
ناشی از شیوع  بیماری کرونا در فعالیت خود 
دچار مشــکل شده اند، با ثبتنام متقاضی در 
سامانه کارا وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
و تايید ســامانه مذکــور و معرفی به بانک، 

تسهیلات با نرخ 12 درصد پرداخت شود.
برپايه اين گــزارش، تا تاريخ 1۰ آذرماه 
افزون بر ۵33 هزار و 7۵2 واحد به بانک های 

عامل معرفی شده اند که تاکنون 3۶۵ هزار و 
8۴1 واحد تسهیلات مذکور را دريافت کرده 
و پرونده بقیه واحدها نیز در دست بررسی و 

تکمیل مدارک و وثايق است.
همه واحدهای مذکور تا تاريخ اشاره شده 
به شعب بانک ها و موسسات اعتباری عامل 
مراجعه کرده اند که از اين تعداد، 3۶۵ هزار 
و 8۴1 واحد با میزان اشــتغال ۶2۰ هزار و 
931 نفر در مجموع مبلغ 7۶ میلیارد و 933 

میلیون ريال تسهیلات دريافت کرده اند.
چندی پیش جلسه ای برای اجرای طرح 
اعطای تســهیلات کرونا به منظور بررسی 
عملکرد شــبکه بانکی در عمل به مصوبات 
ستاد کرونا و اجرای »طرح اعطای تسهیلات 
به کســب وکارهای آســیب ديده از شیوع 
ويروس کرونا« و »تسهیلات وديعه مسکن 
مستاجران« برگزار و بر لزوم تسريع و تسهیل 

در پرداخت تسهیلات مذکور تاکید شد.

تسهیلات کرونایی به ۷۰ درصد از واحدهای معرفی شده پرداخت شد

يک ماه و نیم اخیر ماه های پر تلاطمی برای بازار ارز ايران بوده اســت. 
سقوط قابل توجه نرخ ارز در ابتدای آبان ماه در حالی اتفاق افتاد که قیمت 
دلار حتی ســقف 32۰۰۰ تومان را نیز ديده بود با اين حال روند ريزشــی 
قیمت ها در بازار ارز سبب شد نرخ هر دلار آمريکا در صرافی های بانکی در 
فاصله زمانی به 22 هزار تومان کاهش يابد. با اين حال افزايش تقاضا در بازار 
از يک سو و شايعات مطرح شده در کنار تلاش دلالان، سبب شد بازگشتی 
افزايشی در قیمت دلار رخ دهد و در مرحله دوم کاهش قیمت ها از محدوده 
28 هزار تومان کلید بخورد.بايد توجه داشــت دور دوم کاهش قیمت ارز از 
نیمه آبان ماه کلید خورده است و با توجه به کاهش آهسته و آرام قیمت ها 
در بازار می توان انتظار داشت که اين روند ادامه يابد.به گفته وی اين مسیر 
در جال طی شدن است و نوسان اندک روزانه تاثیر چندانی بر اين روند در 
میان مدت ندارد.بسیاری از افراد با شکست ترامپ پیش بینی می کردند اتفاقی 
غیرقابل پیش بینی در بازار ارز به وقوع بپیوندد اين در حالی است که نرخ ارز 
بر مبنای وضعیت اقتصادی داخلی در کنار فشار تحريمی تعیین می شود و 
طبیعی است که حذف فشارهای تحريمی می تواند تا حدی به کاهش قیمت 
ارز منجر گردد.عرضه دلار به بازار در حال انجام است و از سوی ديگر بازارساز 
با سیگنالی مهم مبتنی بر حفظ فاصله قابل توجه نرخ خريد و فروش دلار ، 
اين پیش بینی را تقويت می کند که نرخ ها همچنان کاهشی باقی خواهند 
ماند.به نظر می رسد قیمت دلار می تواند حتی تا حدود 2۰ هزار تومان کاهش 
يابد اما نکته مهم اينجاست که روشن شود چه عواملی بر افزايش قیمت ارز 
در ايران موثر بوده اند .از يک سو ذخاير بلوکه شده ايران در ساير کشورها 
فشــاری را متوجه اقتصاد ايران کرد و از ســوی ديگر کاهش فروش نفت و 
درعین حال کاهش صادرات غیرنفتی در اثر شیوع کرونا به بازار ارز فشار وارد 
کردند؛ اما بايد توجه داشت که آزادسازی ذخاير بلوکه شده و ايجاد شرايطی 
برای فروش بیشتر نفت در کنار افزايش صادرات غیرنفتی همه و همه با يک 
نکته مهم بايد همراه باشند و آن نکته امکان برگشت ارز به کشور خواهد بود.

به عبارت ديگر در شرايط کنونی لازم است ايران تمام تلاش خود را برای 
حل مشکل اف ای تی اف و خروج از لیست سیاه اين کنوانسیون به کار بگیرد 
چرا که برگشت پول به داخل کشور است که می تواند چرخ های اقتصاد را 

به حرکت در بیاورد.
آزادسازی ذخاير بلوکه شده و افزايش صادرات نفتی و غیرنفتی بايد همراه 
با حل اين مشکل باشد که اولويت اصلی و مهمی برای اقتصاد ايران تلقی می 
شود.طبیعی است پاسخ به اين سوال نیازمند کار کارشناسی بسیار دقیق تیمی 
خواهد بود اما برای تشخیص قیمت واقعی دلار يا هر ارز ديگری چند راهکار 
ساده نیز وجود دارد که يکی از اين راهکارها اتفاقاً اين است که ببینیم آيا 

نوسان روزانه قیمت ارز برای توده مردم اهمیت دارد يا خیر .
هر زمان شما احساس کرديد نیازی به چک کردن نوسان روزانه قیمت 
ارز نداريد و نبايد مدام میزان حقوق و دستمزد خود را بسنجید، بدانید که 

نرخ ها در بازار به نرخ واقعی نزديک است .
مولفه دوم چرخیدن چرخ های تولید است، هر زمان تولید کشور در شرايط 
مطلوبی بود و تولیدکننده با بحران تامین مواد اولیه يا افزايش غیر مترقبه 
هزينه تولید روبه رو نبود بدان معناست که نرخ ارز نزديک به نرخ واقعی است.

بحران کنونی اقتصاد ايران بحران ارز اســت چرا که ما در شرايط فعلی 
با مشکل تقاضا روبرو نیستیم و کمتر کارخانه دار يا تولیدکننده ای است که 
بگويد به دلیل اينکه مشــتری ندارم و کالای من را نمی خرند قادر به ادامه 
تولید نیستم. بغزيان در توضیح اين مطلب افزود: منظور اين است که غالباً 
در حوزه عرضه مشــکل ايجاد شده است که اين مشکلات بخشی ناشی از 
مشــکلات ارزی موجود در در کشور است و بايد سیاستگذار برای حل آن 

اقدام عاجل نمايد که توضیحات مفصل درباره آن داده شد .

در شرايطی که خبرهای بسیاری درباره تولید انبوه و عرضه واکسن کرونا 
در جهان منتشر می شود و وزارت راه و شهرسازی نیز آمادگی خود را در زمینه 
انجام پروازها برای وارد شدن واکسن کرونا اعلام کرده است، اين سوال مطرح 
می شود که بالاخره تا چند ماه، هفته يا روز ديگر نخستین پرواز ايرلاين های 

ايرانی برای وارد کردن واکسن کرونا انجام خواهد شد؟
طی روزها و هفته های گذشته خبرهای زيادی از چند واکسن کرونا منتشر 
شده که در حال تولید انبوه و عرضه به بازار هستند و از سوی ديگر بسیاری 
از کشــورها قراردادهای خود را برای پیش خريد اين واکسن  حیاتی منعقد 
کرده اند اما اين سوال همواره در ذهن بسیاری به وجود می آيد که آيا ايران 
هم می تواند هر چه سريعتر واکسن کرونا را همزمان با کشورهای ديگر وارد 
کند تا مردم از اين حجم اخبار ابتلاء و مرگ میر ناشی از شیوع اين ويروس 
خلاص شــوند.در همین زمینه عصر ديروز خبری منتشر شد درباره اينکه 
صنعت هوايی ايران آمادگی واردات واکســن کرونا را دارد. شهرام آدم نژاد، 
معاون حمل و نقل و جانشین وزير راه و شهرسازی در ستاد مديريت بحران 
از برگزاری جلسه آمادگی برای حمل و انتقال واکسن کوويد 19خبر داد و 

گفت: به منظور آمادگی وزارت راه و شهرسازی برای حمل و انتقال واکسن 
کوويد 19 به کشور، جلســه ای با حضور دستگاه های مربوطه برگزار شد و 
بررسی ها در خصوص شــرايط و تجهیزات موردنیاز برای انتقال واکسن به 
کشور با هواپیما و تامین ابزار و تجهیز فضای لازم در فرودگاه ها برای تخلیه 
از هواپیمــا و نگهداری در فــرودگاه تا زمان انتقال به مراکز درمانی و محل 

نگهداری در شهرها، انجام پذيرفت.
او افزود: اين جلســه بدين منظور برگزار شــد تا در صورتی که ســتاد 
ملــی مديريت بیماری کرونا تصمیمی برای واردات واکســن کوويد 19 به 
کشــور گرفت، سرعت انتقال واکسن به کشور توسط کمیته حمل و نقل با 
پیش بینی هــای صورت گرفته برای تامین تجهیزات مورد نیاز افزايش يابد.

پس از پیگیری های خبرنگار ايسنا مشخص شد که با هماهنگی های سازمان 
هواپیمايی کشوری، پنج فروند هواپیمای پهن پیکر از دو ايرلاين آماده شدند 
و همه شرايط و الزامات مورد نیاز وزارت بهداشت، درمان  و آموزش پزشکی 
نیز مانند دمای زير ۶۰ درجه و میزان مورد نیاز يخ خشک در اين هواپیماها 
رعايت شــده است.آدم نژاد در اين باره که نخستین پرواز هواپیمای ايرانی 

برای وارد کردن واکســن کرونا چه زمانی انجام می شــود؟ به ايسنا گفت: 
ما زمان آن را نمی دانیم و تنها از اين جهت که حدود 2۰ روز آماده ســازی 
ايرلاين ها و فرودگاه ها برای واردات واکســن کرونا طول می کشید اين کار 
 را انجام داديم تا به محض اينکه وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
آمادگی لازم را پیدا کرده و به ما اعلام کند، اقدمات لازم را برای اين پرواز 

انجام دهیم.
وی با اشــاره به اينکه در زمینه واردات واکسن کرونا، تنها انجام پرواز و 
آماده سازی هواپیماها و فرودگاه ها به ما مربوط می شود، افزود: در حال حاضر 
آمادگی کاملی در مجموعه وزارت راه وشهرسازی و حوزه حمل ونقل هوايی 
وجود دارد و امیدواريم هر چه سريعتر اين واکسن به کشور ما وارد شود اما 
از اين که نخســتین محموله کی به ايران وارد می شود، خبری نداريم.حال 
اين سوال ممکن است برای هر کسی به وجود بیايد که اين ايجاد آمادگی 
برای انجام پرواز در حوزه هوانوردی به چه دردی می خورد و اساسا نخستین 
هواپیمای ايرانی برای وارد کردن واکســن کرونا چه روزی به مقصد يکی از 

کشورهای تولید کننده پرواز می کند؟

اولین پرواز برای واردات واکسن کرونا کی انجام می شود؟

آلبرت بغزیان
اقتصاددان

آیا احتمال رسیدن 
قیمت دلار به کانال 
۲۰ هزار تومان وجود 
دارد؟

 خبر
 پاسخ به چندپرسش مهم پیرامون سهام عدالت

شرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسويه وجوه )سمات( به 
مهمترين پرسش های مطرح شده در خصوص سهام عدالت پاسخ داد.

به گزارش پايگاه خبری بازار سرمايه ايران، شرکت سپرده گذاری مرکزی 
با انتشــار مطلبی به ۶8 پرسش مهم در رابطه با موضوعات پیرامون سهام 

عدالت به ويژه آزادسازی اين سهام و روش های آن پاسخ داد.
1- سهام عدالت چیست؟

سهام مربوط به ۴9 شــرکت سرمايه پذير است که بر اساس مصوبات 
هیات وزيران به مشمولین سهام عدالت واگذار شده است. لیست و اطلاعات 
مربوط به شرکتهای مزبور در سامانه اينترنتی سهام عدالت درج شده است.

2- چه کسانی سهام عدالت دارند؟ چه گروه هايی مشمول سهام عدالت 
شدند؟ چرا؟ مرجع تشخیص مشمولین سهام عدالت کجا ست؟

مشمولین سهام عدالت در مقاطع گذشته بر اساس مصوبات ستاد مرکزی 
توزيع سهام عدالت در 18 گروه تعیین و نهادهای متولی اين گروهها نیز در 
ســتاد مزبور مشخص شده  اند که در نهايت بر اساس اطلاعات ماخوذه از 
نهادهای مذکور سهام عدالت به اين گروهها تخصیص داده شده است. در 

حال حاضر بیش از ۴9 میلیون نفر مشمول سهام عدالت اند.
3- آيا همه کسانی که برگه های سهام عدالت را دارند سهامدار محسوب 

می شوند؟
خیر، برگه های سهام عدالت ملاک نیست. اشخاصی که با در دست داشتن 
برگه های دعوتنامه سهام عدالت و ساير مدارک لازم تشريفات ثبت نام را در 
بازه زمانی تعیین شده )تا پايان اسفندماه 139۴( انجام داده و مشخصات انها 

در سامانه سهام عدالت درج شده باشد مشمول سهام عدالت اند.
۴- آيا سهام عدالت شامل همه افراد خانوار می شود و يا فقط سرپرست 

خانوار؟
سهام عدالت شامل تمام افرادی است که در زمان ثبت نام اولیه اسامی آنها 
در فرم جمع آوری اطلاعات تکمیل و ارسال شده و دعوتنامه سهام عدالت 

نیز برايشان صادر شده و فرآيند ثبت نام آنها طی شده است.
۵- ارزش سهام عدالت چقدر است؟

ارزش سهام عدالت کلیه مشمولین مطابق میزان اعلامی در صورتحساب 
مندرج در ســامانه سهام عدالت به نشــانی WWW.SAMANESE.IR متفاوت

بوده است.
۶- آيا برگه های سهام عدالت قابل خريد و فروش هستند؟

خیر- برگه های سهام عدالت فاقد هرگونه ارزشی هستند.
7- چرا مبلغ سهام عدالت افراد متفاوت است؟

دلیل اين تفاوت ناشی از تخفیفات اعطايی دولت به نهادهای حمايتی 
همچون کمیته امداد امام خمینی )ره( و ســازمان بهزيستی، میزان مبالغ 

واريزی مشمولین بابت تتمه مبلغ بدهی و تعداد اعضای خانوار و ... است.
8- آيا امکان انتقال سهام عدالت از پدر به فرزندان و يا برعکس وجود دارد؟

خیــر، در حال حاضردر حالتی که هر دو در قید حیات باشــند چنین 
امکانی وجود ندارد.

9- سود سهام عدالت چگونه پرداخت می شود؟
به صورت سالیانه پرداخت می شود.پس از برگزاری مجامع عمومی ۴9 
شــرکت سرمايه پذير، دريافت سود از شرکتها و مشخص شدن سود قابل 

تقسیم بین مشمولین پرداخت می شود.
1۰- چرا 1۰ سال اول هیچ سودی به سهام عدالت اختصاص نیافت؟

از بابت ثمن معامله سهام شرکتهای سرمايه پذير که به مشمولین واگذار 
شده است هیچ مبلغی از مشمولین دريافت نشده بود مقرر بود بهای مورد 
واگذاری به مشــمولین از محل سود سالیانه شرکتها تامین و تسويه شود؛ 
بنابراين تمام سود دريافتی از شرکتها در بازه 1۰ ساله اول طرح، بابت تسويه 

اقساط کسر و اعمال شده است.

رئیس ســتاد مبارزه با قاچاق، گفت: بــا راه اندازی ســامانه جامع تجارت، 
ساماندهی اهلیت و شايستگی يک فرد با عنوان بازرگان بايد مشخص شود و 

سپس کارت متناسب با سطح فعالیت آن صادر شود.
علی مويدی با حضور در برنامه گفتگوی ويژه خبری دوشــنبه شب شبکه دو 
سیما با اشاره به اينکه درسال 81 با دستور مقام معظم رهبری ستاد مرکزی 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز شــکل گرفت افزود: تا ســال 92 فاقد قانون برای 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز بوديم و در سال 92 با پیگیری دولت و مجلس وقت 

قانون خاص مبارزه با قاچاق کالا و ارز وضع شد.
وی با اشاره به اينکه شاهکار اين قانون، موضوع پیشگیری است، ادامه داد: در 
موضوع پیگیری مواد قانونی ۵ و ۶ به صراحت در جهت راه اندازی ســامانه ها 
ذکر شــده است که اين سامانه ها به منظور شفاف سازی، روال سازی و ايجاد 

يک تجارت امن و سالم ايجاد می شود.
مويدی گفت: در سال 97 برنامه ای که طراحی شد چگونگی عملیاتی کردن 
سامانه ها بوده است که امروز بعد از 3 سال با يک تلاش شبانه روزی بخشی از 

اين دستاورد توسط رياست جمهوری افتتاح شد.
وی ادامه داد: در فرآيند طراحی ســامانه ها چهار گام تحلیل، طراحی، پیاده 

سازی و استقرار را تعريف کرديم که البته امروز در مرحله استقرار هستیم.
رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: در طول سه سال حدود 13 هزار 
نفر ساعت کار توسط 2۶ دستگاه عضو ستاد انجام گرفته است و سامانه ها از 
نظر طراحی، پیاده سازی و استقرار آماده شــده و بسیاری از سامانه ها با هم 

مرتبط شده اند.
وی افزود: اگر بخواهیم به صد در صد استفاده از اين سامانه ها برسیم موضوع 

داده ها را پیــش رو داريم که بخش عمده آن وصل شــدند و خروجی آن در 
فرآيند تجارت خارجی کاملًا محسوس است.

مويدی درباره صدور کارت برای بازرگانان ادامه داد: در مرحله کارت، موضوع 
اعتبار سنجی و ســطح بندی عملیاتی شده اســت.وی با بیان اينکه يکی از 
دستاوردهای بزرگ اين سامانه ها، ســاماندهی کارت بازرگانی بود گفت: در 
گذشته و در هر نقطه از کشور بنام هر شخصی با مسئولیت حقوقی و حقیقی 
کارت بازرگانی صادر می شــد، ولی در حال حاضر با اين ســاماندهی اهلیت 
و شايســتگی يک فرد با عنوان بازرگان بايد مشخص شــود و سپس کارت 

متناسب با سطح فعالیت آن صادر شود.
رئیس ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز ادامــه داد: در گام بعدی بازرگانان، 
ثبت سفارش می کنند که در اين مرحله سامانه کاملًا فعال است و در مرحله 
عملیات ارزی هم ســامانه يا بانک مرکزی بصورت آنلاين )برخط( از طريق 

درگاه سامانه جامع تجارت انجام می شود.
وی افــزود: در حال حاضــر در موضوع تجارت خارجی بیــش از 7۰ درصد 
اطلاعات ذخیره می شود.مويدی گفت: در سامانه جامع تجارت، زيرساخت و 

اطلاعات چندين ساله دستگاه ها بايد در اين سامانه قرار گیرد.
وی با اشاره به اينکه 27۵ تکلیف برای دستگاه ها مشخص کرديم افزود: برای 
وزارت راه ۵۶ تکلیف وزارت جهاد حدود ۵۰ تکلیف، وزارت بهداشت نزديک 

به ۴۰ تکلیف و ناجا ۴ تکلیف در اين سامانه مشخص شده است.
رئیس ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: قاچاق در صورت به روز شدن 

قوانین پايان می يابد.
رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: قاچاق؛ نتیجه قوانین کهنه است 

و اگر بخواهیم از قاچاق رهايی پیدا کنیم بايــد قوانین، ضوابط و ابزار به روز 
داشته باشیم.

علی مؤيدی در ادامه افــزود: در حال حاضر حتی يک گوشــی تلفن همراه 
قاچاق امکان فعال شدن در کشور را ندارد.

وی ادامه داد: در سامانه جامع انبارها که امروز به عنوان نماد سامانه ها افتتاح 
شــد، در فرآيند تجارت خارجی ما يک تحول اساسی انجام گرفته است و در 

حال حاضر 23 هزار بازرگان در اين سامانه فعالیت دارند.
مؤيدی گفت: در تجارت داخلی ما هنوز اين فرايند نیازمند فرصت است.

وی ادامه داد: زمانی که تجارت خارجی ما شــفاف باشــد ديگر قاچاقی رخ 
نخواهد داد.

رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز درباره آخرين وضع ارتباط پنجره واحد 
گمرک با ســامانه جامع تجارت گفت: در حال حاضر تمام کارهای بازرگانان 
در درگاه ســامانه جامع تجارت بايد انجام شود و با تلاش های صورت گرفته، 

اين امور ديگر توسط وزارت اقتصاد و گمرک انجام نمی شود.
مؤيدی افزود: ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز در اين سالهای اخیر از اقتدار 
بالايی برخوردار بوده اســت و امروز مطالبه گری ستاد در جايی قرار دارد که 

بعضاً رؤسای قوا پاسخ رئیس ستاد را می دهند.
وی گفت: در موضوع سیاســت گذاری، تمامی دستگاه ها نهايت همکاری را 
داشــته اند و همچنین در حال حاضر برنامه همه دستگاه ها مشخص است و 
البته بعضی دستگاه ها کم توجه نسبت به برنامه ها بودند و در موضوع نظارت 
هم برای اولین بار برخی از دســتگاه ها را در چند ماه گذشته به بازرسی کل 

کشور و دستگاه قضائی معرفی کرده ايم.

تولیدی های پوشــاک کشور به دلیل تعطیلی گاه و 
بیگاه و فقدان حمايت دولت در دوران شــیوع کرونا، يا 
مجبور به تعديل نیرو شــده اند و يا اينکه به طور کلی 

کارگاه را تعطیل کرده اند.
پس از شیوع ويروس کرونا، بخش های مختلف اقتصاد 
کشــور با چالش های عمده ای مواجه شد؛ اين مساله 
در کنــار عدم برنامه ريزی دقیــق دولت برای حمايت 
از فعــالان اقتصادی به ويژه بخش تولید موجب شــد، 
بسیاری از واحدهای تولیدی مجبور به کاهش ظرفیت 

تولید و اخراج کارگران خود شوند.
صنعت پوشاک يکی از صنايعی است که ضربه زيادی 
را از شــیوع کرونا و بی تدبیری دولت خورد؛ تعطیلات 
و قرنطینه ســال گذشته که در نزديکی ايام نوروز بود 
موجب شد که صنعت پوشاک طلايی ترين ايام سال را 
برای فروش از دست بدهد و بخش عمده پوشاک تولید 
شده برای ايام نوروز، روی دست تولیدکننده و فروشنده 
بماند و ضرر هنگفتی به اين بخش وارد شود؛ در ادامه 
نیز عدم حمايت کافی دولت چالش های اين صنعت را 

دو چندان کرد.
با نزديک شــدن به ايام ســرد و البته پايانی امسال 
نیز، دوباره دولــت بدون برنامه ريزی اقدام به تعطیلی 
بخش های مختلف کرد که موجب شد صنعت پوشاک 
ضربه دوم را بخورد. آنطور که فعالان صنعت پوشــاک 
میگويند اينکه دولت با پرداخت وام هايی با نرخ ســود 
12 و 1۶ درصد در پی کمک به کارگاه ها بود، به هیچ 
وجه نتوانست مثمرثمر باشد حال اين بار که مشخص 
نیســت قرار اســت دولت چه کمکی به کارگاه ها کند. 
تولیدکنندگان پوشــاک به ويــژه تولیدی های کوچک 
نقش مؤثری در اشتغال کشور دارند، اما حال به قدری 
دچار مضیقه شــده اند که مجبــور به تعديل نیروهای 
خود هستند چراکه اين دست وام ها نمی تواند حتی به 
پرداخت حقوق کارگر کمکی کند چه برســد که توقع 
داشــته باشــیم توان تولیدکننده برای حفظ ظرفیت 

تولید، افزايش يابد.
از سويی ديگر نیز، مواد اولیه پوشاک به قدری گران و 
کمیاب شده که تولیدکنندگان مجبور به افزايش قیمت 
محصول نهايی خود شــده اند؛ آن هم در شرايطی که 

قدرت خريد مردم کاهش چشمگیری پیدا کرده است.

 قیمت تمام شــده محصول ۲ برابر پارسال 
شده است

در اين رابطه امین شهســواری تولیدکننده پوشاک 
با بیان اينکه مواد اولیه تولید پوشــاک چند برابر شده 
اســت، به خبرنگار مهر گفت: اوايل سال کش قیطونی 
را کیلويی ۶۵ هزار تومان می خريديم اما در حال حاضر 
همین محصــول را 2۵۰ هزار تومان می خريم و نکته 
جالب اينکه به دلیل افزايش تولید ماسک، کش قیطون 

حتی با اين قیمت هم کمیاب شده است.
وی افزود: همچنین پارچه از اول ســال تاکنون ۵۰ 
درصد رشد قیمت داشته است. پارچه دورس را دو ماه 
پیــش کیلويی 13۵ هزار تومان خريديم که هم اکنون 
قیمت اين محصول به 2۰۰ هزار تومان رســیده است. 
قیمــت دکمه و زيپ که هــر هفته افزايش می يابد؛ به 
عنوان مثال زيپ را هزار تومان می خريديم که الان به 
8 هزار تومان رســیده است. در واقع با توجه به اينکه 
واردات انجام نمی شــود و تمهیداتی برای جهش تولید 
در اين بخش صورت نگرفته، مواد اولیه پوشاک کم شده 

و قیمت ها بالا رفته است.
اين تولیدکننده پوشــاک گفت: به طور کلی قیمت 
تمام شده يک محصول نسبت به پارسال تقريباً 2 برابر 

شده است.

 مساعدتی به بخش پوشاک نشد
وی ادامه داد: از ســويی ديگر بعد از شیوع کرونا و 
بســته شدن مرزها، کســانی که از ترکیه چه در قالب 
قاچاق و چه در قالب هــای ديگر جنس می آوردند، به 
ســمت تولید کردن آمدند؛ کار تولیدی ها بیشتر شد تا 
اين اواخر که اوضاع کرونا تشديد شد و شاهد تعطیلی 
گاه به گاه پاساژها بوديم که موجب شد کار تولیدی ها 
افــت کند. وضعیت اقتصــادی و تعطیلی کارگاه ها در 
صنعت پوشاک به حدی رسیده که وقتی ما آگهی برای 
کار می دهیم، خیاط های حرفه ای با ســابقه از سراسر 
کشــور بــرای گرفتن کار به ما زنــگ می زنند و حتی 
می گويند حاضريم برای کار کردن مثلًا از اصفهان کلًا 

به کرج نقل مکان کنیم.
اين تولیدکننده پوشــاک گفت: حقوق کارگر را از 
فــروش روزانه می دهیم و وقتی بــدون تدبیر اقدام به 
تعطیلی صنوف می کنند، کارفرما از کجا پول تهیه کند 
که حقوق کارگر را بدهد؟ ما به هیچ وجه نمی خواهیم 
که کارگران خود را اخراج کنیم. بســته شــدن مراکز 
فروش و يا حتی کم کردن ساعت کار، ضربه بزرگی به 

تولیدی ها میزند.
وی افزود: ما به تمام کشور محصول ارسال می کنیم 

از ايــن رو به وضوح کاهش فروش را به ويژه در مراکز 
استان ها شاهد هستیم؛ فروش در مراکز استان ها، مثل 
اهواز، ارومیه، تهران و ... بســیار کاهش يافته اما از آن 
طرف در شهرهای کوچک مثل بهشهر، شاهین شوهر، 
رامســر و... فروش خوب اســت و آن هم به اين دلیل 
اســت که قیمت کالاها در مراکز استان ها بسیار بالاتر 
است و مردم تمايلی به خريد پوشاک ندارند. همین امر 
زمینه ورشکستگی واحدهای تولیدی و فروشندگان را 

فراهم می کند.
اين تولیدکننده پوشاک با بیان اينکه صنعت پوشاک 
در بدترين شرايط ممکن قرار دارد، گفت: صنعت پوشاک 
جزو مشاغل آســیب ديده از کروناست اما با اين حال 
مساعدتی به اين بخش نشده است و حتی برای مالیات 

نیز قرار نیست کمکی شود.

 ریزش کارگر و کاهش ســوددهی در بخش 
پوشاک

مهــدی رهبــری، نايــب رئیــس ســابق اتحاديه 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان پوشــاک با بیان اينکه 
تولیدکننده پوشاک بیشــترين ضرر را کرده است، به 
خبرنگار مهر گفته بود: نرخ مواد اولیه پوشــاک نسبت 
به دو سال پیش چهار برابر افزايش يافته است همچنین 
نرخ ماشــین آلات تولید پوشــاک نیز به دلیل نرخ ارز 
رشــد چهار برابری داشته اســت. اين دو موضوع توان 

تولیدکنندگان پوشاک را تضعیف کرده است.
وی افزود: توان تولیدکننده پوشاک برای تهیه ماشین 
آلات، بــه روزآوری، تهیه قطعات يدکی و مواد اولیه و 
ضروری به يک چهارم رسیده است. سرمايه در گردش 
تولیدکنندگان مکفی نیســت که بتوانند با ظرفیت دو 
ســال پیش کار کنند.رهبری گفت: در نتیجه شــاهد 
ريزش کارگر، ريزش تولید و کاهش سوددهی در حوزه 
تولید پوشاک هســتیم.اين فعال صنايع پوشاک گفت: 
طی چهل سال گذشته وزارت صمت عزمی برای خودکفا 
کردن تولید پوشاک نداشته است. وزارتخانه حتی برای 
تولید سوزن، نخ و ملزوماتی همچون زيپ و دکمه هیچ 
اقدامی نکرده اســت. در واقع ابتدايی ترين نیاز صنعت 

پوشاک هم وارداتی بوده و در کشور تولید نمی شود.

صدور کارت بازرگانی از طریق سامانه جامع تجارت

صنعت پوشاک در مضیقه کرونا
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  آخرین وضعیت قیمت مرغ در بازار خوزستان
ايسنا/خوزستان معاون بازرسی و نظارت سازمان صنعت، معدن و تجارت 
خوزستان گفت: مرغ کشتار روز با قیمت هر کیلوگرم 2۴ هزار و ۵۰۰ تومان 

در استان در حال توزيع است.
بهرام جباری در خصوص آخرين وضعیت قیمت مرغ در بازار خوزستان 
اظهار کرد: قیمت پايه مرغ کشتار روز تابع قیمت مرغ زنده، افت 2۵ درصدی، 
سود عمده و خرده فروش و کارمزد کشتارگاه است و پس از محاسبه آن به 

دست مصرف کننده می رسد.
وی افزود: قیمت پايه مرغ زنده به صورت روزانه از سوی سازمان جهاد 
کشاورزی محاسبه و اعلام می شود و براساس آن قیمت مرغ کشتار روز نیز 

به صورت روزانه رصد و اعلام می شود.
معاون بازرسی و نظارت سازمان صنعت، معدن و تجارت خوزستان تصريح 
کرد: در يک مقطع زمانی قیمت مرغ زنده در هر کیلوگرم به بالای 2۵ هزار 
تومان رسیده بود و شرايطی را به وجود آورد که قیمت مرغ کشتار روز به 

کیلويی 3۴ تا 3۵ هزار تومان برسد.
جباری عنوان کرد: در حال حاضر قیمت هر کیلوگرم مرغ زنده بســته 
بــه وزن آن حدود 1۶ هزار و 8۰۰ تومان تا 17 هزار و ۵۰۰ تومان اســت 
و هر کیلوگرم مرغ کشــتار روز با قیمت 2۴ هزار و ۵۰۰ تومان به دســت 

مصرف کننده می رسد.

 تولید ۳۰۰ تن انواع صیفی جات در گلخانه های هیدرو پونیک 
چالدران

مدير جهاد کشاورزی چالدران گفت: امسال با فعالیت 3 واحد گلخانه ای 
کشت هیدروپونیک در اين شهرستان، 3۰۰ تن انواع صیفی جات تولیدی 

روانه بازار خواهد شد.
جلالــی اظهار کرد: در اين گلخانه ها محصولاتی از قبیل گوجه فرنگی 

و خیار تولید می شود.
وی اضافه کرد: برای راه اندازی اين گلخانه ها در چالدران، 2۵ میلیارد 
ريال تسهیلات به متقاضیان پرداخت شــده است. مدير جهاد کشاورزی 
چالدران ادامه داد: با راه اندازی اين گلخانه ها برای حدود 1۰ نفر شــغل 
ايجاد شده است.  وی گفت: در حال حاضر مقدمات احداث 2 واحد گلخانه 
ای ديگر نیز در اين شهرســتان فراهم شده که تا پايان سال جاری وارد فاز 

اجرايی خواهد شد.

 ذخیره مرکبات برای میوه شب عید در گیلان
مدير امور زراعت سازمان جهاد کشاورزی گیلان گفت: بخشی از مرکبات 

گیلان برای شب عید ذخیره می شود.
منوچهر پارسافر با بیان اينکه هم اکنون مرکبات از باغات اين استان در 
حال برداشت است و تاکنون 2۰ هزار تن مرکبات معادل 1۰ درصد محصول 
باغ های استان برداشت شده است، اظهار کرد: امسال هم کیفیت مرکبات 
گیلان بســیار مطلوب است و بیش از سال گذشته محصول از باغات اين 

استان برداشت خواهد شد.
وی افزود: سال گذشته 17۵ هزار تن از باغات مرکبات گیلان محصول 
برداشت شد و پیش بینی می شود، امسال 19۰ هزار تن مرکبات به ارزش 
هــزار و ۴۵ میلیارد تومان، از 11 هزار و 1۶3 هکتار باغ  مرکبات اســتان 

برداشت شود.
پارســافر ادامه داد: گیلان رتبه پنجم کشــور در تولید مرکبات را دارد 
و علاوه بر صادرات مرکبات به خارج اســتان، تلاش می شــود بیشتر اين 
محصول در داخل اســتان، به ويژه برای تامین میوه شب عید شهروندان 

گیلانی مصرف شود.
مدير امور زراعت سازمان جهاد کشاورزی گیلان، تصريح کرد: بهره برداری 
از باغات جديد که ســال گذشــته نهال کاری شده بودند، تغذيه مناسب 
باغات و... از جمله دلايلی اســت که منجر بــه افزايش تولید مرکبات در 

گیلان شده است.

 بررسی سیاست های اجرایی »طرح ملی الگوی کشت« در 
هیات دولت 

وزارت جهاد کشاورزی در تازه ترين پیشنهاد خود، پیش نويس »سیاست 
های اجرايی طرح ملی الگوی کشت« را جهت سیر مراحل بررسی و تصويب، 
به هیات دولت ارايه کرده است.به گزارش پايگاه اطلاع رسانی دفتر هیات 
دولت، وزارت جهاد کشــاورزی به اســتناد قانون افزايش بهره وری بخش 
کشاورزی و منابع طبیعی، قانون برنامه ششم توسعه کشور و قانون جلوگیری 
از خرد شدن اراضی کشاورزی و ايجاد قطعات مناسب فنی و اقتصادی و نیز در 
اجرای تأکیدات رئیس جمهور مبنی بر اجرايی نمودن طرح ملی الگوی کشت 
تا پايان دولت دوازدهم، پیش نويس »سیاست های اجرايی طرح ملی الگوی 
کشت« را تهیه و جهت بررسی و تصويب، به هیات دولت ارايه کرده است.

در صورت اجرايی شدن اين سیاست ها، قیمت خريد تضمینی محصولات 
کشاورزی که در چارچوب طرح ملی الگوی کشت تولید می شوند، متناسب 

با کیفیت، می تواند 1۰ درصد بیشتر تعیین شود.
همچنین اولويت پرداخت در خريد تضمینی، توافقی و حمايتی محصولات 
کشاورزی توسط سازمان ها و شرکت های دولتی، با بهره بردارانی است که 
الگوی کشت را رعايت نموده اند و بهره بردارانی که بر اساس تأيید وزارت 
جهاد کشــاورزی در چارچوب الگوی کشت عمل می نمايند، از تخفیفات 
ويژه حامل های انرژی برخوردار خواهند شد که در قوانین بودجه سنواتی 

پیش بینی می شود.

 کسب و کارهای خانگی راهگشای مشکل اشتغال در کشور 
است

فرماندار ارومیه گفت: کسب و کارهای خانگی يکی از راهکاری مهم برای 
ايجاد اشتغال و درآمد در ايران بوده و راهگشای مشکل اشتغال در کشور است.
علیرضا ملامحمدی زاده ضمن تقدير و تشکر از جهاد دانشگاهی و متولیان 
همکار در طرح ملی مشاغل خانگی بعنوان طرحی ارزشمند و متمايز اثربخش 
اظهار کرد: قابلیت انجام اين نوع کسب و کار در »منزل« سبب ايجاد مزايای 
بسیاری برای شاغلین آن ها می شود، که از جمله می توان به ايجاد توازن 
بین مسئولیت خانوادگی زنان و اشتغال آنان، حذف هزينه های مربوط به 
خريد، رهن و اجاره کارگاه و اياب و ذهاب، استفاده از نیروی کار ساير اعضای 
خانــواده و ايجاد زمینه های کار خانوادگی، امکان انتقال تجارب از طريق 

آموزش غیررسمی به شیوه استاد شاگردی بین اعضاء خانواده اشاره کرد.
وی افزود: براساس قانون ساماندهی و حمايت از مشاغل خانگی  مشاغل و 
کسب و کار خانگی، آن دسته از فعالیت هايی است که توسط عضو يا اعضای 
خانواده در فضای مسکونی در قالب يک طرح کسب و کار بدون مزاحمت و 
ايجاد اخلال در آرامش واحدهای مسکونی همجوار شکل گرفته و منجر به 
تولید خدمت و يا محصولی قابل عرضه به بازار خارج از محیط مسکونی می 
شود را شامل می شود که صنايع دستی، فرش دستباف و رشته های مرتبط با 
اين صنعت، امور تولیدات دامی، صنايع تبديلی و تکمیلی کشاورزی، عشايری 
و امور تولیدات گیاهی، تجارت الکترونیک، فعالیت های فرهنگی - هنری و 
بخش صنعت و خدمات از عمده رشته های مشاغل خانگی است. ملا محمدی 
زاده به گامهای مورد نیاز برای راه اندازی کســب و کار خانگی اشاره کرد و 
گام اول در اين مســیر را انتخاب نوع فعالیت عنوان کرد و افزود: بی شک 
عوامل متعددی در انتخاب نوع فعالیت کار جويان و کارآفرينان موثر است 
برخی از کارجويان براساس علايق خود و برخی نیز ممکن است با توجه به 
رشته تحصیلی و يا عوامل ديگری نوع کسب و کار خود را انتخاب نمايند 
که بطور خلاصه می توان عواملی همچون علاقه، مهارت و رشته تحصیلی 
تجربه فردی تجربه و سوابق خانوادگی وجود امکانات اولیه و انگیزه کسب 

سود را در انتخاب کسب و کار خانگی موثر دانست.

تلفات آنفلوآنزای حاد پرندگان در مازندران صفر شد
مديرکل دامپزشــکی مازندران گفت که 
شیوع احتمالی آنفلوآنزای حاد پرندگان تحت 
کنترل اســت و طی پنج روز اخیر هم هیچ 
گزارشی از تلفات پرندگان مهاجر، بومی و يا 

صنعتی در استان دريافت نشده است.
زنگ خطر ورود آنفلوانزای حاد پرندگان به 
مازندران هفته پیش پس از مشاهده مواردی 
از تلفات در میان جمعیت پرندگان مهاجر در 
تالاب » ازباران » شهرستان فريدونکنار به صدا 
درآمد. دامپزشکی مازندران هم 2 روز بعد از 
اعلام ورود اين بیماری به استان ، اعلام کرد که 
کانون بیماری شناسايی و تمامی مرغ و ماکیان 
محلی در شــعاع خطرپذيری اين بیماری با 
همکاری بخشداری و دهیاری ها معدوم شد 

تا جلوی پیشروی ويروس گرفته شود.
دکتر حســین رضوانی امروز ســه شنبه 
در پیگیــری خبرنگار ايرنــا از وی پیرامون 
وضعیت شیوع آنفلوانزای پرندگان در استان 
، افزود : معدوم سازی پرندگان بومی تا شعاع 
1۰ کیلومتــری اطراف کانون اين بیماری با 
هماهنگی فرمانداری فريدونکنار ، بخشداری 
و دهیاران و اهالی منطقه ازباران سبب شد تا 

بخش زيادی از نگرانی از بین برود.
وی ادامه داد : اگرچه اکنون ديگر نگرانی از 
شیوع اين بیماری در استان وجود ندارد ، ولی 
تیم های دامپزشکی در منطقه مستقر هستند 
و در صورت مشاهده هر گونه تلفات پرندگان 

وحشی و يا بومی شرايط را رصد می کنند.
رضوانــی از شــهروندان مازندرانی بويژه 
روستائیان و ماموران محیط زيست خواست 
تا هرگونه تلفات غیر طبیعی پرندگان وحشی 
و يا بومی را در صورت مشاهده حتی در تعداد 

کم به دامپزشکی اعلام کنند.
مديرکل دامپزشکی مازندران تاکید کرد 
: مراقبت های بهداشــتی از مرغداری ها در 
حال انجام اســت و هشــدارهای لازم نیز به 
مرغداران و دســت اندارکاران اين صنعت در 

اســتان برای چگونگی مراقبت از واحدهای 
مرغداری داده شد تا مانع سرايت بیماری به 

بخش صنعتی شوند.
اين مســئول همچنین به شــهروندان 
مازندرانی و افراد غیربومی ســاکن يا مسافر 
هم هشدار داد تا از خوردن گوشت پرندگان 
وحشــی و خريد آن  برای تامین سلامتشان 

خودداری کنند.
استان مازندران با داشتن بیش از 2 هزار 
و ۵۰۰ واحد مرغداری و تولید سالانه 2۰۰ تا 
22۰ هزار تن گوشت مرغ حدود 11 درصد از 
نیاز کشور بهش در کشور محسوب می شود.

علاوه بر اين ، مهاجرت سالانه 1.۵ میلیون 
بال پرندگان مهاجر زمستان گذران داخلی و 
خارجی به تالاب و آبگیرهای استان و وجود 
چند صد هــزار مرغ بومی با رويکرد پرورش 
خانگی ، مازندران را به عنوان يکی از کانون 
های اصلی در معرض خطر بیماری آنفلوانزا، 
نیوکاسل و برونشست در فصل سرما قرار می 
دهد.تالاب ازباران شهرستان فريدونکنار يکی از 
بزرگ ترين مقاصد پرندگان مهاجر و زمستان 
گذر در استان مازندران است که سالانه يک 
سوم پرندگان مهاجر فصل زمستان را در اين 

تالاب می گذرانند.

در توزیع نهاده های دام و طیور انحراف وجود دارد

بومی سازی ۷۵ درصدی تجهیزات مجتمع های پرورش ماهی در دریا

نايب ريیس کانون انجمن صنفی مرغداران گفت: از 
يکسال گذشته تا کنون هیچ ثبت سفارشی برای واردات 
نهاده های دامی با ارز نیمايی و غیردولتی صورت نگرفته 
است و تمام نهاده هايی که در بازار آزاد فروخته می شود 
با ارز ۴2۰۰ تومانی وارد  کشور شده اند و معلوم نیست 

اين نهاده چگونه سر از بازار سیاه درآورده اند.
حبیب اســدالله نژاد با انتقاد از شرايط تامین و توزيع 
نهــاده های مورد نیاز طیور، گفــت: برخی از واحدهای 
مرغداری بیش از 3۰ روز از سن گله هايشان می گذرد و 
براساس اعلام سامانه بازارگاه ۴۰ روزه بايد مرغ هايشان 
را تخلیــه کنند اما ايــن واحدها هنوز يک کیلوگرم هم 
نهــاده دولتی دريافت نکرده اند. يعنی مرغدار دان مورد 
نیاز خود را خريداری و پولش را واريز کرده اســت اما از 
طرف واردکننده ای که قرار است دان را تحويل دهد به 
بهانه های مختلف بارگیری صورت نمی گیرد و مرغدار 
مجبور است برای يک دوره تولید هم هزينه نهاده دولتی 

را بپردازد و هم از بازار آزاد نهاده تهیه کند.
وی ادامه داد: دولت به برخی مجموعه ها نهاده مازاد 
می دهد تا بحران را کنترل کند؛ در حالیکه مرغدارانی که 
در سالن، مرغ در حال پرورش دارند، دسترسی به نهاده 

و دان دولتی ندارند.
نايب ريیس کانون انجمن صنفی مرغداران اضافه کرد: 
چون سهمیه تخصیص داده شده به مرغداران دير بارگیری 
می شود و مرغداران نهاده های مورد نیاز خود را به ناچار 
از بازار آزاد خريداری می کنند؛ به عبارتی نوش دارو پس 

از مرگ سهراب  می شود و به دلیل اينکه تولیدکنندگان 
مشکلات نقدينگی دارند مجبور می شوند نهاده ها را به 

شکلی جابه جا کنند که اين اتفاق زيبنده تولید نیست.
وی در ادامه گفت: از يکسال گذشته تا کنون هیچ ثبت 
سفارشــی برای واردات نهاده های دامی با ارز نیمايی و 
غیردولتی صورت نگرفته است و قطعا نهاده های موجود در 
بازار سیاه دولتی هستند. به عبارت ديگر تمام نهاده هايی 
که در بازار آزاد فروخته می شود با ارز ۴2۰۰ تومانی وارد 
کشور شده و در توزيع نهاده های دولتی انحراف وجود دارد.

اسدالله نژاد تصريح کرد: وزارت جهاد کشاورزی مدعی 
است نهاده به اندازه کافی وارد سامانه بازارگاه نمی شود، در 
حالی که وزارت صمت مدعی تامین کامل نهاده ها است. 
پس در نتیجه نهاده هايی  که پس از ترخیص کالا وارد 
ســامانه بازارگاه نمی شوند منحرف شده و دستگاه های 

مسئول بايستی پاسخگو باشند.
وی با اشاره به اينکه برخی از واردکنندگان و تجار به 
تعهدات خود به درستی عمل نمی کنند و به موقع نهاده 
تحويل واحدهای مرغداری نمی دهند، گفت: شايد اين 

افراد می خواهند سامانه بازارگاه را ناکارآمد جلوه دهند و 
اين ســامانه را به طور کل از رده خارج کنند زيرا سامانه 
بازارگاه دست واسطه ها و سودجويان را در توزيع نهاده ها 
قطع می کند و اين به نفع کسانی که قبلا در نبود سامانه 

بازارگاه از شرايط منتفع می شدند، نیست.
نايب ريیس کانون انجمن صنفی مرغداران ابراز کرد: 
حتی اگر دولت روزی تصمیم به حذف ارز ۴2۰۰ تومانی 
گرفت بايستی اين سامانه همچنان پابرجا باشد تا مرغداران 
بی واسطه نهاده های مورد نیاز خودشان را خريداری کنند.
وی با بیــان اينکه توزيع مرغ کمتر از قیمت مصوب 
و تحويــل نهاده مــازاد به برخی مجموعــه ها در قبال 
تحويل مرغ در بازار سیاســت غلطی است که دولت در 
پیــش گرفته، گفت: دولت اگر صــد در صد نهاده های 
مرغداری ها را به موقع تامین کند هیچ مشکلی در تامین 
مرغ 2۰ هزارو۴۰۰ تومانی در هیچ جای کشــور وجود 
نخواهد داشت. با تخصیص سهمیه يک واحد مرغداری 
 بــه واحدهای ديگر برای رفع موقتی مشــکلات،  مدتی 
ديگر مجددا با چالش تامین نهاده و به تبع آن مرغ  مواجه 

خواهیم شد. 
نايب ريیس کانون انجمن صنفی مرغداران در پايان 
گفت: مرغداران دچار مشکلات شديد نقدينگی هستند. 
مرغدار سرمايه تهیه می کند تا نهاده دولتی بگیرد ولی 
از آن طرف  مجبور می شــود نهاده آزاد را چندين برابر 
خريــداری کند و آخر دوره تولید هم دو برابر قیمتی که 

مرغ را می فروشد بدهکار می شود.

رئیس ســازمان شیلات ايران گفت: با استفاده از دانش شرکت های دانش 
بنیان و کارخانجات داخلی، بیش از 7۵ درصد از تجهیزات مجتمع های پرورش 

ماهی در دريا در داخل بومی سازی و تولید می شود.
به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، نبی الله خون میرزايی، اظهار داشت: با 
اســتفاده از دانش شرکت های دانش بنیان و کارخانجات داخلی، بیش از 7۵ 
درصد از تجهیزات مجتمع های پرورش ماهی در دريا در داخل بومی سازی و 

تولید می شود.
وی ابراز امیدواری کرد: با فعال شدن ظرفیت های داخلی، ضريب خودکفايی 
اين صنعت بالاتر برود تا به پشتوانه تولید اجزای مختلف قفس در داخل کشور 
بتوانیم پرورش ماهی در دريا را توســعه دهیم و به اهداف پیش بینی شــده 

دست يابیم.
معاون وزير جهاد کشــاورزی در رابطه با فعالیت ناوگان صید ترال اظهار 
داشت: ناوگان صید ترال، شامل پنج ناوگان از جمله ناوگان صید صنعتی گروه 
فردوس با 9 فروند کشــتی است که در دريای عمان فعالیت می کند و صید 
ماهیان مرکب، ســلطان ابراهیم و حسون را برعهده دارد؛ دوم، ناوگان فانوس 
ماهیان با 93 فروند کشــتی است تا مهرماه فعالیت داشتند و از آبان ماه تنها 
1۵ فروند از آنها فعال بوده و مابقی به دلیل اعمال ضوابط سختگیرانه از جانب 

شیلات فعالیت خود را محدود کرده اند.
وی ادامه داد: ناوگان سوم و چهارم صید ترال، ناوگان های کیش با 9 فروند و 
طبس با 1۰ فروند کشتی هستند که صید ماهیان يال اسبی را انجام می دهند 
و ناوگان پنجم، ناوگان خرد و پرتعداد ترال میگو در کشور است که عمدتاً قايق 
و لنج هستند و در استان های خوزستان، بوشهر و هرمزگان فعالیت می کنند.

رئیس ســازمان شیلات ايران با اشــاره به ممنوعیت صید فانوس ماهیان 
خاطرنشــان کرد: بر اساس تفاهم نامه اولیه که ما بین سازمان شیلات ايران، 
مؤسسه تحقیقات علوم شیلاتی و نمايندگان عضو کمیسیون محیط زيست 
مجلس شورای اسلامی صورت گرفت مقرر شد، از اول آذر صید فانوس ماهیان 

در خلیج فارس و دريای عمان متوقف شود و همزمان با برنامه توقف به منظور 
آيش ذخاير، برنامه پايش ذخاير، مطالعات و به روزرسانی توسط مؤسسه تحقیقات 

شیلاتی و با همراهی فراکسیون محیط زيست مجلس انجام گیرد.
وی با اشاره به اين نکته که هیچ کشتی در اين ناوگان حق درياروی ندارد، 
گفت: يگان حفاظت به هیچ کدام از کشتی های صید فانوس ماهیان مجوز خروج 
از اسکله را نمی دهد، بنابراين نیروی دريابانی مانع ورود کشتی های بدون مجوز 

به آب های دريای خلیج فارس و دريای عمان می شود. 
خون میرزايی در رابطه با محدوده صیدگاهی و عمق صید ناوگان های مجاز 
صیادی، گفت: فانوس ماهیان در عمق 2۰۰ تا ۴۰۰ متر و ماهیان يال اسبی 
در عمق ۵۰ متر زندگی می کنند، بنابراين ناوگان فردوس، کیش و طبس در 
محدوده صیدگاهی بیش از 12 مايل از ســاحل و تا عمق 2۰۰ تا ۴۰۰ متر 

فعالیت دارند.
وی افزود: ناوگان فردوس، ناوگان ترال کف است که اين صید را در آب های 
چابهــار انجام می دهد، البته فعالیت آن در مهرماه پايان يافته و در نیمه دوم 

امسال مجوز صید ندارد.
خون میرزايی با اشاره به صید و صیادی در اقیانوس هند گفت: بزرگترين 
ناوگان ما در اقیانوس هند مســتقر بوده که شامل 8۰۰ فروند شناور است و 

عمدتاً در غرب اقیانوس هند و شرق آفريقا فعالیت می کنند.
وی افــزود: مــا در کل اقیانوس هند رتبه دوم صیادی را داريم اما در غرب 
اقیانوس هند در رتبه اول قرار داريم و اين شناورها در سال حدود 1۴۰ تا 1۵۰ 

هزار تن انواع آبزيان صید می کنند.

 علی رغم تمام محدودیت ها، سطح زیر کشت میگو افزایش یافت
معاون وزير جهاد کشاورزی در رابطه با صید میگو از دريا گفت: از ناوگان 
صید میگو از دريا حدود 8 هزار تن میگو به دست می آوريم اما عمده میگوی 

کشور به صورت پرورشی تولید می شود.
خون میرزايی ادامه داد: در سال 98، در 12 هزار هکتار مزارع پرورش میگوی 

کشور بیش از ۴۶ هزار تن میگو تولید شده است.
وی افزود: امســال با توجه به محدوديت ها و نوسانات ارزی که در بهمن و 
اســفند داشتیم و همچنین افزايش قیمت نهاده ها، مولدين و ساير ملزومات، 
سطح زير کشت میگو نسبت به سال گذشته افزايش پیدا کرده و به حدود 18 
هزار هکتار مزرعه آماده رسیده است، بنابراين پیش بینی می کنیم که در سال 

99 برداشت میگو بیش از سال 98 باشد.
معاون وزير جهاد کشاورزی با اشاره اين که حدود 7۰ درصد از محصولات 
شیلاتی کشور صادر می شود، عنوان کرد: در سال 98 بزرگترين بازار صادراتی 
ما چین بود که مالزی، روسیه، اوراسیا، میانمار و حاشیه دريای عمان و خلیج 

فارس هم در سال 99 به بازارهای هدف ما افزوده شده است.
وی افزود: بازار میگو به لحاظ کمی و کیفی در حال توسعه است و امیدواريم 
با وجود پاندمی کوويد 19 و مشکلات ارزی، صادرات اين محصول امسال هم 

افزايش يابد.

ترخیص بدون مجوز محموله ۸۱ هزار تنی ذرت از گمرک!
بیــش از 81 هزار تن ذرت بدون اخذ مجوز از وزارت 
جهاد کشــاورزی از گمرک ترخیص شــده و وضعیت 
مشــخصی ندارد، آن هم در شرايطی که طی مدت اخیر 
عدم توزيع مناسب و محدوديت در تأمین نهاده های دامی 

از عوامل نابسامانی بازار مرغ اعلام شده بود.
ماجرا از اين قرار است که اوايل آبان ماه امسال وزارت 
جهاد کشــاورزی طی نامه ای به گمرک ايران ترخیص 
بدون مجوز نهاده های دامی را اعلام و خواستار پیگیری 

موضوع می شود.

 چرا ذرت ها بدون مجوز ترخیص شد؟
اين در حالی است که در براساس مصوبه هیأت وزيران 
در مردادمــاه 1398 در خصوص تنظیم بازار نهاده های 
کشــاورزی ، بايد تمامی نهاده های دامی از جمله ذرت، 
جو، دانه سويا، کنجاله سويا با مجوز معاونت توسعه صنايع 

تبديلی و کسب و کارهای کشاورزی ترخیص شوند.
پیگیری های ايسنا از اين حکايت دارد که وزارت جهاد 

کشاورزی طی بررسی های صورت گرفته به ترخیص بدون 
مجــوز ده ها هزار تــن ذرت از گمرک پی برده و در اين 
رابطه طی نامه ای به گمرک ايران و با اشــاره به تکلیف 
مصوبه هیات وزيران، اعلام کرده که اطلاعات اتخاذ شده 
از ســامانه بازارگاه از خردادماه سال جاری به بعد نشان 
می دهد که 81 هزار تن نهاده ذرت بدون دريافت مجوز 

ترخیص شده است.
براين اســاس از گمرک خواسته شده نحوه ترخیص 
محمولــه های ذرت بدون اخذ مجوز قانونی را بررســی 

و اعلام کند.
جزئیات ترخیص محموله 81 هزار تنی از اين حکايت 
دارد که طی چهار مرحله از خرداد، تیر و مردادماه امسال 

قبض انبار شده اند.

  توضیح گمرک ترخیص کننده محموله ذرت
اما در پاســخ به در خواســت پیگیری جريان پیش 
آمده، گمرک ترخیص کننده محموله ذرت طی نامه ای 

توضیحاتی ارائه کرده که قابل تأمل است.
پاســخ گمرک ترخیص کننده 81  هزار تن ذرت در 
رابطه با اقدام خود اين گونه توضیح داده که آمار هشــت 
فقره اظهارنامه ذرت ترخیص شده در ارديبهشت ماه به 
شرکت پشتیبانی امور دام اعلام شده و برای بخشی ديگر 
تاکنون فرايند تشريفات گمرکی جهت رفع تعهد  تکمیل 

و ترخیص انجام نشده است.«
گمــرک مربوطه ضمن اعلام اينکه مجوزهای لازم از 
جمله دامپزشکی و سازمان حفظ نباتات وزارت کشاورزی 
برای کلیه کالاها اخذ شده است، در در توجیه اقدام صورت 
گرفته  تاکید کرده که شرکت دريافت کننده ذرت، يک 
شرکت تولیدی و صنعتی در زمینه تولید فروکتوز از ذرت 
بوده و هیچ گونه فروش و عرضه ای در بازار نداشته است 
و فاقد کد بازارگاه بوده و يک شرکت بازرگانی و يا تجاری 
نیست و ذرت های وارد شده صرفا دام جهت مصرف خود 

شرکت و به عنوان مواد اولیه آن است.«
البته گمــرک ترخیص کننــده، توضیحات ديگری 

نیز داشــته که قابل تامل اســت و در انتها تاکید کرده 
کــه کالا تحت مجــوز و نظارت ســازمان وزارت جهاد 
کشــاورزی )سازمان دامپزشکی و سازمان حفظ نباتات( 
ترانزيــت شــده ولی و با توجــه به نامــه وزارت جهاد 
کشاورزی برای اخذ مجوز از اين سازمان، ترخیص کلیه 
محصولات شــرکت مربوطه متوقف شده است، که اين 
 امر موجب توقف خطوط تولیدی اين شــرکت و طبیعتا
 ايجاد بحران اشتغال، توقف تولید الکل در شرايط خاص 
فعلی شده که اين موضوع منجر به عدم ترخیص مابقی 
محصــولات و الزام به اخذ مجــوز و رفع تعهدات قبلی 

شده است.«
 توضیــح گمرک ترخیص کننده در حالی مطرح می 
شود که در هر صورت 81 هزار تن ذرت خارج از سامانه 
بازارگاه ترخیص شده و سرانجام مشخصی ندارد و به نوعی 
تخلف از مقررات مربوطه شمار می رود، که می تواند ابعاد 
متفاوتی داشته باشد؛ موضوعی که بايد مسئولان مربوطه و 

نهادهای نظارتی در اين رابطه پاسخگو  باشند.

  آخرین وضعیت قیمت مرغ در بازار خوزستان
ايسنا/خوزستان معاون بازرسی و نظارت سازمان صنعت، معدن و تجارت 
خوزستان گفت: مرغ کشتار روز با قیمت هر کیلوگرم 2۴ هزار و ۵۰۰ تومان 

در استان در حال توزيع است.
بهرام جباری در خصوص آخرين وضعیت قیمت مرغ در بازار خوزستان 
اظهار کرد: قیمت پايه مرغ کشتار روز تابع قیمت مرغ زنده، افت 2۵ درصدی، 
سود عمده و خرده فروش و کارمزد کشتارگاه است و پس از محاسبه آن به 

دست مصرف کننده می رسد.
وی افزود: قیمت پايه مرغ زنده به صورت روزانه از سوی سازمان جهاد 
کشاورزی محاسبه و اعلام می شود و براساس آن قیمت مرغ کشتار روز نیز 

به صورت روزانه رصد و اعلام می شود.
معاون بازرسی و نظارت سازمان صنعت، معدن و تجارت خوزستان تصريح 
کرد: در يک مقطع زمانی قیمت مرغ زنده در هر کیلوگرم به بالای 2۵ هزار 
تومان رسیده بود و شرايطی را به وجود آورد که قیمت مرغ کشتار روز به 

کیلويی 3۴ تا 3۵ هزار تومان برسد.
جباری عنوان کرد: در حال حاضر قیمت هر کیلوگرم مرغ زنده بســته 
بــه وزن آن حدود 1۶ هزار و 8۰۰ تومان تا 17 هزار و ۵۰۰ تومان اســت 
و هر کیلوگرم مرغ کشــتار روز با قیمت 2۴ هزار و ۵۰۰ تومان به دســت 

مصرف کننده می رسد.

 تولید ۳۰۰ تن انواع صیفی جات در گلخانه های هیدرو پونیک 
چالدران

مدير جهاد کشاورزی چالدران گفت: امسال با فعالیت 3 واحد گلخانه ای 
کشت هیدروپونیک در اين شهرستان، 3۰۰ تن انواع صیفی جات تولیدی 

روانه بازار خواهد شد.
جلالــی اظهار کرد: در اين گلخانه ها محصولاتی از قبیل گوجه فرنگی 

و خیار تولید می شود.
وی اضافه کرد: برای راه اندازی اين گلخانه ها در چالدران، 2۵ میلیارد 
ريال تسهیلات به متقاضیان پرداخت شــده است. مدير جهاد کشاورزی 
چالدران ادامه داد: با راه اندازی اين گلخانه ها برای حدود 1۰ نفر شــغل 
ايجاد شده است.  وی گفت: در حال حاضر مقدمات احداث 2 واحد گلخانه 
ای ديگر نیز در اين شهرســتان فراهم شده که تا پايان سال جاری وارد فاز 

اجرايی خواهد شد.

 ذخیره مرکبات برای میوه شب عید در گیلان
مدير امور زراعت سازمان جهاد کشاورزی گیلان گفت: بخشی از مرکبات 

گیلان برای شب عید ذخیره می شود.
منوچهر پارسافر با بیان اينکه هم اکنون مرکبات از باغات اين استان در 
حال برداشت است و تاکنون 2۰ هزار تن مرکبات معادل 1۰ درصد محصول 
باغ های استان برداشت شده است، اظهار کرد: امسال هم کیفیت مرکبات 
گیلان بســیار مطلوب است و بیش از سال گذشته محصول از باغات اين 

استان برداشت خواهد شد.
وی افزود: سال گذشته 17۵ هزار تن از باغات مرکبات گیلان محصول 
برداشت شد و پیش بینی می شود، امسال 19۰ هزار تن مرکبات به ارزش 
هــزار و ۴۵ میلیارد تومان، از 11 هزار و 1۶3 هکتار باغ  مرکبات اســتان 

برداشت شود.
پارســافر ادامه داد: گیلان رتبه پنجم کشــور در تولید مرکبات را دارد 
و علاوه بر صادرات مرکبات به خارج اســتان، تلاش می شــود بیشتر اين 
محصول در داخل اســتان، به ويژه برای تامین میوه شب عید شهروندان 

گیلانی مصرف شود.
مدير امور زراعت سازمان جهاد کشاورزی گیلان، تصريح کرد: بهره برداری 
از باغات جديد که ســال گذشــته نهال کاری شده بودند، تغذيه مناسب 
باغات و... از جمله دلايلی اســت که منجر بــه افزايش تولید مرکبات در 

گیلان شده است.

 بررسی سیاست های اجرایی »طرح ملی الگوی کشت« در 
هیات دولت 

وزارت جهاد کشاورزی در تازه ترين پیشنهاد خود، پیش نويس »سیاست 
های اجرايی طرح ملی الگوی کشت« را جهت سیر مراحل بررسی و تصويب، 
به هیات دولت ارايه کرده است.به گزارش پايگاه اطلاع رسانی دفتر هیات 
دولت، وزارت جهاد کشــاورزی به اســتناد قانون افزايش بهره وری بخش 
کشاورزی و منابع طبیعی، قانون برنامه ششم توسعه کشور و قانون جلوگیری 
از خرد شدن اراضی کشاورزی و ايجاد قطعات مناسب فنی و اقتصادی و نیز در 
اجرای تأکیدات رئیس جمهور مبنی بر اجرايی نمودن طرح ملی الگوی کشت 
تا پايان دولت دوازدهم، پیش نويس »سیاست های اجرايی طرح ملی الگوی 
کشت« را تهیه و جهت بررسی و تصويب، به هیات دولت ارايه کرده است.

در صورت اجرايی شدن اين سیاست ها، قیمت خريد تضمینی محصولات 
کشاورزی که در چارچوب طرح ملی الگوی کشت تولید می شوند، متناسب 

با کیفیت، می تواند 1۰ درصد بیشتر تعیین شود.
همچنین اولويت پرداخت در خريد تضمینی، توافقی و حمايتی محصولات 
کشاورزی توسط سازمان ها و شرکت های دولتی، با بهره بردارانی است که 
الگوی کشت را رعايت نموده اند و بهره بردارانی که بر اساس تأيید وزارت 
جهاد کشــاورزی در چارچوب الگوی کشت عمل می نمايند، از تخفیفات 
ويژه حامل های انرژی برخوردار خواهند شد که در قوانین بودجه سنواتی 

پیش بینی می شود.

 کسب و کارهای خانگی راهگشای مشکل اشتغال در کشور 
است

فرماندار ارومیه گفت: کسب و کارهای خانگی يکی از راهکاری مهم برای 
ايجاد اشتغال و درآمد در ايران بوده و راهگشای مشکل اشتغال در کشور است.
علیرضا ملامحمدی زاده ضمن تقدير و تشکر از جهاد دانشگاهی و متولیان 
همکار در طرح ملی مشاغل خانگی بعنوان طرحی ارزشمند و متمايز اثربخش 
اظهار کرد: قابلیت انجام اين نوع کسب و کار در »منزل« سبب ايجاد مزايای 
بسیاری برای شاغلین آن ها می شود، که از جمله می توان به ايجاد توازن 
بین مسئولیت خانوادگی زنان و اشتغال آنان، حذف هزينه های مربوط به 
خريد، رهن و اجاره کارگاه و اياب و ذهاب، استفاده از نیروی کار ساير اعضای 
خانــواده و ايجاد زمینه های کار خانوادگی، امکان انتقال تجارب از طريق 

آموزش غیررسمی به شیوه استاد شاگردی بین اعضاء خانواده اشاره کرد.
وی افزود: براساس قانون ساماندهی و حمايت از مشاغل خانگی  مشاغل و 
کسب و کار خانگی، آن دسته از فعالیت هايی است که توسط عضو يا اعضای 
خانواده در فضای مسکونی در قالب يک طرح کسب و کار بدون مزاحمت و 
ايجاد اخلال در آرامش واحدهای مسکونی همجوار شکل گرفته و منجر به 
تولید خدمت و يا محصولی قابل عرضه به بازار خارج از محیط مسکونی می 
شود را شامل می شود که صنايع دستی، فرش دستباف و رشته های مرتبط با 
اين صنعت، امور تولیدات دامی، صنايع تبديلی و تکمیلی کشاورزی، عشايری 
و امور تولیدات گیاهی، تجارت الکترونیک، فعالیت های فرهنگی - هنری و 
بخش صنعت و خدمات از عمده رشته های مشاغل خانگی است. ملا محمدی 
زاده به گامهای مورد نیاز برای راه اندازی کســب و کار خانگی اشاره کرد و 
گام اول در اين مســیر را انتخاب نوع فعالیت عنوان کرد و افزود: بی شک 
عوامل متعددی در انتخاب نوع فعالیت کار جويان و کارآفرينان موثر است 
برخی از کارجويان براساس علايق خود و برخی نیز ممکن است با توجه به 
رشته تحصیلی و يا عوامل ديگری نوع کسب و کار خود را انتخاب نمايند 
که بطور خلاصه می توان عواملی همچون علاقه، مهارت و رشته تحصیلی 
تجربه فردی تجربه و سوابق خانوادگی وجود امکانات اولیه و انگیزه کسب 

سود را در انتخاب کسب و کار خانگی موثر دانست.

تلفات آنفلوآنزای حاد پرندگان در مازندران صفر شد
مديرکل دامپزشــکی مازندران گفت که 
شیوع احتمالی آنفلوآنزای حاد پرندگان تحت 
کنترل اســت و طی پنج روز اخیر هم هیچ 
گزارشی از تلفات پرندگان مهاجر، بومی و يا 

صنعتی در استان دريافت نشده است.
زنگ خطر ورود آنفلوانزای حاد پرندگان به 
مازندران هفته پیش پس از مشاهده مواردی 
از تلفات در میان جمعیت پرندگان مهاجر در 
تالاب » ازباران » شهرستان فريدونکنار به صدا 
درآمد. دامپزشکی مازندران هم 2 روز بعد از 
اعلام ورود اين بیماری به استان ، اعلام کرد که 
کانون بیماری شناسايی و تمامی مرغ و ماکیان 
محلی در شــعاع خطرپذيری اين بیماری با 
همکاری بخشداری و دهیاری ها معدوم شد 

تا جلوی پیشروی ويروس گرفته شود.
دکتر حســین رضوانی امروز ســه شنبه 
در پیگیــری خبرنگار ايرنــا از وی پیرامون 
وضعیت شیوع آنفلوانزای پرندگان در استان 
، افزود : معدوم سازی پرندگان بومی تا شعاع 
1۰ کیلومتــری اطراف کانون اين بیماری با 
هماهنگی فرمانداری فريدونکنار ، بخشداری 
و دهیاران و اهالی منطقه ازباران سبب شد تا 

بخش زيادی از نگرانی از بین برود.
وی ادامه داد : اگرچه اکنون ديگر نگرانی از 
شیوع اين بیماری در استان وجود ندارد ، ولی 
تیم های دامپزشکی در منطقه مستقر هستند 
و در صورت مشاهده هر گونه تلفات پرندگان 

وحشی و يا بومی شرايط را رصد می کنند.
رضوانــی از شــهروندان مازندرانی بويژه 
روستائیان و ماموران محیط زيست خواست 
تا هرگونه تلفات غیر طبیعی پرندگان وحشی 
و يا بومی را در صورت مشاهده حتی در تعداد 

کم به دامپزشکی اعلام کنند.
مديرکل دامپزشکی مازندران تاکید کرد 
: مراقبت های بهداشــتی از مرغداری ها در 
حال انجام اســت و هشــدارهای لازم نیز به 
مرغداران و دســت اندارکاران اين صنعت در 

اســتان برای چگونگی مراقبت از واحدهای 
مرغداری داده شد تا مانع سرايت بیماری به 

بخش صنعتی شوند.
اين مســئول همچنین به شــهروندان 
مازندرانی و افراد غیربومی ســاکن يا مسافر 
هم هشدار داد تا از خوردن گوشت پرندگان 
وحشــی و خريد آن  برای تامین سلامتشان 

خودداری کنند.
استان مازندران با داشتن بیش از 2 هزار 
و ۵۰۰ واحد مرغداری و تولید سالانه 2۰۰ تا 
22۰ هزار تن گوشت مرغ حدود 11 درصد از 
نیاز کشور بهش در کشور محسوب می شود.

علاوه بر اين ، مهاجرت سالانه 1.۵ میلیون 
بال پرندگان مهاجر زمستان گذران داخلی و 
خارجی به تالاب و آبگیرهای استان و وجود 
چند صد هــزار مرغ بومی با رويکرد پرورش 
خانگی ، مازندران را به عنوان يکی از کانون 
های اصلی در معرض خطر بیماری آنفلوانزا، 
نیوکاسل و برونشست در فصل سرما قرار می 
دهد.تالاب ازباران شهرستان فريدونکنار يکی از 
بزرگ ترين مقاصد پرندگان مهاجر و زمستان 
گذر در استان مازندران است که سالانه يک 
سوم پرندگان مهاجر فصل زمستان را در اين 

تالاب می گذرانند.

در توزیع نهاده های دام و طیور انحراف وجود دارد

بومی سازی ۷۵ درصدی تجهیزات مجتمع های پرورش ماهی در دریا

نايب ريیس کانون انجمن صنفی مرغداران گفت: از 
يکسال گذشته تا کنون هیچ ثبت سفارشی برای واردات 
نهاده های دامی با ارز نیمايی و غیردولتی صورت نگرفته 
است و تمام نهاده هايی که در بازار آزاد فروخته می شود 
با ارز ۴2۰۰ تومانی وارد  کشور شده اند و معلوم نیست 

اين نهاده چگونه سر از بازار سیاه درآورده اند.
حبیب اســدالله نژاد با انتقاد از شرايط تامین و توزيع 
نهــاده های مورد نیاز طیور، گفــت: برخی از واحدهای 
مرغداری بیش از 3۰ روز از سن گله هايشان می گذرد و 
براساس اعلام سامانه بازارگاه ۴۰ روزه بايد مرغ هايشان 
را تخلیــه کنند اما ايــن واحدها هنوز يک کیلوگرم هم 
نهــاده دولتی دريافت نکرده اند. يعنی مرغدار دان مورد 
نیاز خود را خريداری و پولش را واريز کرده اســت اما از 
طرف واردکننده ای که قرار است دان را تحويل دهد به 
بهانه های مختلف بارگیری صورت نمی گیرد و مرغدار 
مجبور است برای يک دوره تولید هم هزينه نهاده دولتی 

را بپردازد و هم از بازار آزاد نهاده تهیه کند.
وی ادامه داد: دولت به برخی مجموعه ها نهاده مازاد 
می دهد تا بحران را کنترل کند؛ در حالیکه مرغدارانی که 
در سالن، مرغ در حال پرورش دارند، دسترسی به نهاده 

و دان دولتی ندارند.
نايب ريیس کانون انجمن صنفی مرغداران اضافه کرد: 
چون سهمیه تخصیص داده شده به مرغداران دير بارگیری 
می شود و مرغداران نهاده های مورد نیاز خود را به ناچار 
از بازار آزاد خريداری می کنند؛ به عبارتی نوش دارو پس 

از مرگ سهراب  می شود و به دلیل اينکه تولیدکنندگان 
مشکلات نقدينگی دارند مجبور می شوند نهاده ها را به 

شکلی جابه جا کنند که اين اتفاق زيبنده تولید نیست.
وی در ادامه گفت: از يکسال گذشته تا کنون هیچ ثبت 
سفارشــی برای واردات نهاده های دامی با ارز نیمايی و 
غیردولتی صورت نگرفته است و قطعا نهاده های موجود در 
بازار سیاه دولتی هستند. به عبارت ديگر تمام نهاده هايی 
که در بازار آزاد فروخته می شود با ارز ۴2۰۰ تومانی وارد 
کشور شده و در توزيع نهاده های دولتی انحراف وجود دارد.

اسدالله نژاد تصريح کرد: وزارت جهاد کشاورزی مدعی 
است نهاده به اندازه کافی وارد سامانه بازارگاه نمی شود، در 
حالی که وزارت صمت مدعی تامین کامل نهاده ها است. 
پس در نتیجه نهاده هايی  که پس از ترخیص کالا وارد 
ســامانه بازارگاه نمی شوند منحرف شده و دستگاه های 

مسئول بايستی پاسخگو باشند.
وی با اشاره به اينکه برخی از واردکنندگان و تجار به 
تعهدات خود به درستی عمل نمی کنند و به موقع نهاده 
تحويل واحدهای مرغداری نمی دهند، گفت: شايد اين 

افراد می خواهند سامانه بازارگاه را ناکارآمد جلوه دهند و 
اين ســامانه را به طور کل از رده خارج کنند زيرا سامانه 
بازارگاه دست واسطه ها و سودجويان را در توزيع نهاده ها 
قطع می کند و اين به نفع کسانی که قبلا در نبود سامانه 

بازارگاه از شرايط منتفع می شدند، نیست.
نايب ريیس کانون انجمن صنفی مرغداران ابراز کرد: 
حتی اگر دولت روزی تصمیم به حذف ارز ۴2۰۰ تومانی 
گرفت بايستی اين سامانه همچنان پابرجا باشد تا مرغداران 
بی واسطه نهاده های مورد نیاز خودشان را خريداری کنند.
وی با بیــان اينکه توزيع مرغ کمتر از قیمت مصوب 
و تحويــل نهاده مــازاد به برخی مجموعــه ها در قبال 
تحويل مرغ در بازار سیاســت غلطی است که دولت در 
پیــش گرفته، گفت: دولت اگر صــد در صد نهاده های 
مرغداری ها را به موقع تامین کند هیچ مشکلی در تامین 
مرغ 2۰ هزارو۴۰۰ تومانی در هیچ جای کشــور وجود 
نخواهد داشت. با تخصیص سهمیه يک واحد مرغداری 
 بــه واحدهای ديگر برای رفع موقتی مشــکلات،  مدتی 
ديگر مجددا با چالش تامین نهاده و به تبع آن مرغ  مواجه 

خواهیم شد. 
نايب ريیس کانون انجمن صنفی مرغداران در پايان 
گفت: مرغداران دچار مشکلات شديد نقدينگی هستند. 
مرغدار سرمايه تهیه می کند تا نهاده دولتی بگیرد ولی 
از آن طرف  مجبور می شــود نهاده آزاد را چندين برابر 
خريــداری کند و آخر دوره تولید هم دو برابر قیمتی که 

مرغ را می فروشد بدهکار می شود.

رئیس ســازمان شیلات ايران گفت: با استفاده از دانش شرکت های دانش 
بنیان و کارخانجات داخلی، بیش از 7۵ درصد از تجهیزات مجتمع های پرورش 

ماهی در دريا در داخل بومی سازی و تولید می شود.
به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، نبی الله خون میرزايی، اظهار داشت: با 
اســتفاده از دانش شرکت های دانش بنیان و کارخانجات داخلی، بیش از 7۵ 
درصد از تجهیزات مجتمع های پرورش ماهی در دريا در داخل بومی سازی و 

تولید می شود.
وی ابراز امیدواری کرد: با فعال شدن ظرفیت های داخلی، ضريب خودکفايی 
اين صنعت بالاتر برود تا به پشتوانه تولید اجزای مختلف قفس در داخل کشور 
بتوانیم پرورش ماهی در دريا را توســعه دهیم و به اهداف پیش بینی شــده 

دست يابیم.
معاون وزير جهاد کشــاورزی در رابطه با فعالیت ناوگان صید ترال اظهار 
داشت: ناوگان صید ترال، شامل پنج ناوگان از جمله ناوگان صید صنعتی گروه 
فردوس با 9 فروند کشــتی است که در دريای عمان فعالیت می کند و صید 
ماهیان مرکب، ســلطان ابراهیم و حسون را برعهده دارد؛ دوم، ناوگان فانوس 
ماهیان با 93 فروند کشــتی است تا مهرماه فعالیت داشتند و از آبان ماه تنها 
1۵ فروند از آنها فعال بوده و مابقی به دلیل اعمال ضوابط سختگیرانه از جانب 

شیلات فعالیت خود را محدود کرده اند.
وی ادامه داد: ناوگان سوم و چهارم صید ترال، ناوگان های کیش با 9 فروند و 
طبس با 1۰ فروند کشتی هستند که صید ماهیان يال اسبی را انجام می دهند 
و ناوگان پنجم، ناوگان خرد و پرتعداد ترال میگو در کشور است که عمدتاً قايق 
و لنج هستند و در استان های خوزستان، بوشهر و هرمزگان فعالیت می کنند.

رئیس ســازمان شیلات ايران با اشــاره به ممنوعیت صید فانوس ماهیان 
خاطرنشــان کرد: بر اساس تفاهم نامه اولیه که ما بین سازمان شیلات ايران، 
مؤسسه تحقیقات علوم شیلاتی و نمايندگان عضو کمیسیون محیط زيست 
مجلس شورای اسلامی صورت گرفت مقرر شد، از اول آذر صید فانوس ماهیان 

در خلیج فارس و دريای عمان متوقف شود و همزمان با برنامه توقف به منظور 
آيش ذخاير، برنامه پايش ذخاير، مطالعات و به روزرسانی توسط مؤسسه تحقیقات 

شیلاتی و با همراهی فراکسیون محیط زيست مجلس انجام گیرد.
وی با اشاره به اين نکته که هیچ کشتی در اين ناوگان حق درياروی ندارد، 
گفت: يگان حفاظت به هیچ کدام از کشتی های صید فانوس ماهیان مجوز خروج 
از اسکله را نمی دهد، بنابراين نیروی دريابانی مانع ورود کشتی های بدون مجوز 

به آب های دريای خلیج فارس و دريای عمان می شود. 
خون میرزايی در رابطه با محدوده صیدگاهی و عمق صید ناوگان های مجاز 
صیادی، گفت: فانوس ماهیان در عمق 2۰۰ تا ۴۰۰ متر و ماهیان يال اسبی 
در عمق ۵۰ متر زندگی می کنند، بنابراين ناوگان فردوس، کیش و طبس در 
محدوده صیدگاهی بیش از 12 مايل از ســاحل و تا عمق 2۰۰ تا ۴۰۰ متر 

فعالیت دارند.
وی افزود: ناوگان فردوس، ناوگان ترال کف است که اين صید را در آب های 
چابهــار انجام می دهد، البته فعالیت آن در مهرماه پايان يافته و در نیمه دوم 

امسال مجوز صید ندارد.
خون میرزايی با اشاره به صید و صیادی در اقیانوس هند گفت: بزرگترين 
ناوگان ما در اقیانوس هند مســتقر بوده که شامل 8۰۰ فروند شناور است و 

عمدتاً در غرب اقیانوس هند و شرق آفريقا فعالیت می کنند.
وی افــزود: مــا در کل اقیانوس هند رتبه دوم صیادی را داريم اما در غرب 
اقیانوس هند در رتبه اول قرار داريم و اين شناورها در سال حدود 1۴۰ تا 1۵۰ 

هزار تن انواع آبزيان صید می کنند.

 علی رغم تمام محدودیت ها، سطح زیر کشت میگو افزایش یافت
معاون وزير جهاد کشاورزی در رابطه با صید میگو از دريا گفت: از ناوگان 
صید میگو از دريا حدود 8 هزار تن میگو به دست می آوريم اما عمده میگوی 

کشور به صورت پرورشی تولید می شود.
خون میرزايی ادامه داد: در سال 98، در 12 هزار هکتار مزارع پرورش میگوی 

کشور بیش از ۴۶ هزار تن میگو تولید شده است.
وی افزود: امســال با توجه به محدوديت ها و نوسانات ارزی که در بهمن و 
اســفند داشتیم و همچنین افزايش قیمت نهاده ها، مولدين و ساير ملزومات، 
سطح زير کشت میگو نسبت به سال گذشته افزايش پیدا کرده و به حدود 18 
هزار هکتار مزرعه آماده رسیده است، بنابراين پیش بینی می کنیم که در سال 

99 برداشت میگو بیش از سال 98 باشد.
معاون وزير جهاد کشاورزی با اشاره اين که حدود 7۰ درصد از محصولات 
شیلاتی کشور صادر می شود، عنوان کرد: در سال 98 بزرگترين بازار صادراتی 
ما چین بود که مالزی، روسیه، اوراسیا، میانمار و حاشیه دريای عمان و خلیج 

فارس هم در سال 99 به بازارهای هدف ما افزوده شده است.
وی افزود: بازار میگو به لحاظ کمی و کیفی در حال توسعه است و امیدواريم 
با وجود پاندمی کوويد 19 و مشکلات ارزی، صادرات اين محصول امسال هم 

افزايش يابد.

ترخیص بدون مجوز محموله ۸۱ هزار تنی ذرت از گمرک!
بیــش از 81 هزار تن ذرت بدون اخذ مجوز از وزارت 
جهاد کشــاورزی از گمرک ترخیص شــده و وضعیت 
مشــخصی ندارد، آن هم در شرايطی که طی مدت اخیر 
عدم توزيع مناسب و محدوديت در تأمین نهاده های دامی 

از عوامل نابسامانی بازار مرغ اعلام شده بود.
ماجرا از اين قرار است که اوايل آبان ماه امسال وزارت 
جهاد کشــاورزی طی نامه ای به گمرک ايران ترخیص 
بدون مجوز نهاده های دامی را اعلام و خواستار پیگیری 

موضوع می شود.

 چرا ذرت ها بدون مجوز ترخیص شد؟
اين در حالی است که در براساس مصوبه هیأت وزيران 
در مردادمــاه 1398 در خصوص تنظیم بازار نهاده های 
کشــاورزی ، بايد تمامی نهاده های دامی از جمله ذرت، 
جو، دانه سويا، کنجاله سويا با مجوز معاونت توسعه صنايع 

تبديلی و کسب و کارهای کشاورزی ترخیص شوند.
پیگیری های ايسنا از اين حکايت دارد که وزارت جهاد 

کشاورزی طی بررسی های صورت گرفته به ترخیص بدون 
مجــوز ده ها هزار تــن ذرت از گمرک پی برده و در اين 
رابطه طی نامه ای به گمرک ايران و با اشــاره به تکلیف 
مصوبه هیات وزيران، اعلام کرده که اطلاعات اتخاذ شده 
از ســامانه بازارگاه از خردادماه سال جاری به بعد نشان 
می دهد که 81 هزار تن نهاده ذرت بدون دريافت مجوز 

ترخیص شده است.
براين اســاس از گمرک خواسته شده نحوه ترخیص 
محمولــه های ذرت بدون اخذ مجوز قانونی را بررســی 

و اعلام کند.
جزئیات ترخیص محموله 81 هزار تنی از اين حکايت 
دارد که طی چهار مرحله از خرداد، تیر و مردادماه امسال 

قبض انبار شده اند.

  توضیح گمرک ترخیص کننده محموله ذرت
اما در پاســخ به در خواســت پیگیری جريان پیش 
آمده، گمرک ترخیص کننده محموله ذرت طی نامه ای 

توضیحاتی ارائه کرده که قابل تأمل است.
پاســخ گمرک ترخیص کننده 81  هزار تن ذرت در 
رابطه با اقدام خود اين گونه توضیح داده که آمار هشــت 
فقره اظهارنامه ذرت ترخیص شده در ارديبهشت ماه به 
شرکت پشتیبانی امور دام اعلام شده و برای بخشی ديگر 
تاکنون فرايند تشريفات گمرکی جهت رفع تعهد  تکمیل 

و ترخیص انجام نشده است.«
گمــرک مربوطه ضمن اعلام اينکه مجوزهای لازم از 
جمله دامپزشکی و سازمان حفظ نباتات وزارت کشاورزی 
برای کلیه کالاها اخذ شده است، در در توجیه اقدام صورت 
گرفته  تاکید کرده که شرکت دريافت کننده ذرت، يک 
شرکت تولیدی و صنعتی در زمینه تولید فروکتوز از ذرت 
بوده و هیچ گونه فروش و عرضه ای در بازار نداشته است 
و فاقد کد بازارگاه بوده و يک شرکت بازرگانی و يا تجاری 
نیست و ذرت های وارد شده صرفا دام جهت مصرف خود 

شرکت و به عنوان مواد اولیه آن است.«
البته گمــرک ترخیص کننــده، توضیحات ديگری 

نیز داشــته که قابل تامل اســت و در انتها تاکید کرده 
کــه کالا تحت مجــوز و نظارت ســازمان وزارت جهاد 
کشــاورزی )سازمان دامپزشکی و سازمان حفظ نباتات( 
ترانزيــت شــده ولی و با توجــه به نامــه وزارت جهاد 
کشاورزی برای اخذ مجوز از اين سازمان، ترخیص کلیه 
محصولات شــرکت مربوطه متوقف شده است، که اين 
 امر موجب توقف خطوط تولیدی اين شــرکت و طبیعتا
 ايجاد بحران اشتغال، توقف تولید الکل در شرايط خاص 
فعلی شده که اين موضوع منجر به عدم ترخیص مابقی 
محصــولات و الزام به اخذ مجــوز و رفع تعهدات قبلی 

شده است.«
 توضیــح گمرک ترخیص کننده در حالی مطرح می 
شود که در هر صورت 81 هزار تن ذرت خارج از سامانه 
بازارگاه ترخیص شده و سرانجام مشخصی ندارد و به نوعی 
تخلف از مقررات مربوطه شمار می رود، که می تواند ابعاد 
متفاوتی داشته باشد؛ موضوعی که بايد مسئولان مربوطه و 

نهادهای نظارتی در اين رابطه پاسخگو  باشند.
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 تصمیم اوپک تاثیری بر بازار نفت ایران خواهد داشت؟
اوپک و متحدانش مذاکرات درباره سیاست تولید سال 2۰21 را در پی 
اختلاف درباره میزان تولید نفت در بحبوحه تقاضای ضعیف به دلیل پاندمی 
ويروس کرونا تا روز پنج شنبه به تعويق انداختند و آنطور که کارشناسان می 

گويند اين مساله تاثیری در شرايط فعلی بازار نفت ايران ندارد.
اوپک پلاس که شامل اعضای اوپک، روسیه و چندين تولیدکننده ديگر 
غیرعضو اوپک است، قرار بود نشست رسمی وزيران را روز سه شنبه برگزار 
کند. اين گروه در آوريل موافقت کرده بودند تولیدش را در ژانويه 2۰21 به 
میزان دو میلیون بشکه در روز معادل دو درصد از مصرف جهانی افزايش 
دهد اما در پی موج دوم شــیوع ويروس کرونا و ضعیف شدن روند احیای 
تقاضا برای نفت، اوپک پلاس در حال بررسی ادامه محدوديت عرضه 7.7 
میلیون بشکه در روز در ماههای نخست سال آينده است و عربستان سعودی 

هم از اين موضع حمايت می کند.
به گفته منابع آگاه، پس از مذاکرات غیررسمی روز يکشنبه که به نتیجه 
نرسید، روسیه پیشنهاد کرد اوپک پلاس افزايش تدريجی تولید از ژانويه را 
آغاز کند و هر ماه تولیدش را ۰.۵ میلیون بشکه در روز افزايش دهد. موضوع 
ديگری که دستیابی به توافق را پیچیده کرده است، موضع امارات متحده 
عربی اســت که اعلام کرده در صورتی از تمديد محدوديت عرضه حمايت 
خواهد کرد که اعضای گروه پايبندی خود به توافق را بهبود بخشیده باشند.
اوپــک پلاس بايد توازن ظريفی بین تلاش برای تقويت قیمتها و عدم 
فراهم کردن حمايت از افزايش تولید نفت شیل آمريکا برقرار کند. تولید نفت 
شیل آمريکا با افزايش قیمتها به بالای ۵۰ دلار در هر بشکه، افزايش پیدا 
می کند. عامل ديگری که به چالش در اوپک پلاس افزوده است، تاب آوری 

روسیه در برابر قیمت پايین تر نفت در مقايسه با عربستان سعودی است.
در اين بین مرتضی بهروزی فر - کارشناس ارشد حوزه انرژی درباره تاثیر 
تصمیم اوپک پلاس بر بازار نفت ايران به ايســنا گفت: تحت هر شرايطی 
تصمیمی که در اوپک اتخاذ می شــود ارتباطی با ايران ندارد و تنها برخی 
از کشورها به دنبال اين هستند که امتیازات بیشتری را ازآن خود کنند و 
بتوانند از قیمت های بالاتر استفاده کنند و به نوعی تولیدشان را افزايش دهند.

وی با تاکید بر اينکه هدف اين کشــورها تامین کســری بودجه است، 
تصريح کرد: در شرايط کنونی قرار نیست که ايران وارد بازار شود که بخواهد 
اين تصمیمات تاثیری روی آن داشــته باشد چراکه پس از رفع تحريم ها 
و زمانی که ايران بتواند وارد بازار شــود آن زمان تصمیمات روی ايران اثر 

خواهد گذاشت.
اين کارشــناس حوزه انرژی با بیان اينکه قاعدتا سه ماه ديگر در مورد 
ورود ايــران به بازار تصمیم گیری خواهد شــد، گفت: اينکه ايران افزايش 
صادرات يا تولید داشته باشد و کشورهای ديگر بخواهند تصمیماتی در اين 
باره بگیرند مربوط به ماه های آينده خواهد شد و تصمیم ديروز يا پنجشنبه 

تاثیر مستقیمی بر ايران نخواهد داشت.
بهروزی فر درباره پیش بینی تصمیم اوپک نیز اظهار کرد: پیش بینی 
بنده اين اســت که کاهش  7.7 میلیون بشکه در روز حداقل برای سه ماه 
آينده توافق شود و اين تاخیر در تصمیم نهايی تنها برای اين است که برخی 
از کشــورها به دنبال امتیاز هستند اما تمام کشور ها نیازمند قیمت های 
بالا هستند و می دانند اگر به توافق نرسند قیمت به زير ۴۰ دلار می رسد.

 تولید ماهانه نفت اوپک افزایش یافت
نظرسنجی رويترز نشان داد تولید نفت اوپک در نوامبر تحت تاثیر افزايش 
تولید لیبی که محدوديت عرضه ساير اعضای اين گروه را جبران کرد، برای 

پنجمین ماه متوالی افزايش پیدا کرده است.
نظرســنجی رويترز نشان داد اوپک در نوامبر 2۵.31 میلیون بشکه در 
روز نفت تولید کرده که 7۵۰ هزار بشکه در روز در مقايسه با اکتبر افزايش 
داشته است.لیبی که از مشارکت در پیمان کاهش تولید اوپک پلاس معاف 
بوده است، تولیدش را که در ماههای پیش تقريبا فلج شده بود به سرعت 
بهبود بخشیده اســت و افزايش تولید اين کشور برای اوپک که در تلاش 
برای محدوديت عرضه در بحبوحه شــیوع ويروس کرونا و تقاضای ضعیف 

برای نفت بوده است، چالش برانگیز شده است.
طبق نتايج نظرسنجی رويترز، پايبندی اعضای اوپک به توافق کاهش 
تولید در نوامبر 1۰2 درصد بود که در مقايسه با اکتبر تغییر چندانی نداشت.

لیبی که از نظر سیاســی به دو جبهه شرق و غرب تقسیم شده است، 
از سپتامبر که ژنرال خلیفه حفتر، فرمانده شرق لیبی دستور رفع محاصره 
تاسیســات صادرات نفت را صادر کرد، تولیدش را افزايش داده است. اين 
کشــور در نوامبر تولیدش را 7۰۰ هزار بشکه در روز افزايش داد که بسیار 

سريعتر از انتظار برخی از تحلیلگران و مقامات اوپک بوده است.
طبق نظرسنجی رويترز، ايران و ونزوئلا که دو عضو ديگر معاف از مشارکت 
در توافق کاهش تولید اوپک هستند، در نوامبر اندکی افزايش تولید داشتند.

تولید امــارات متحده عربی 9۰ هزار بشــکه در روز افزايش يافت که 
بزرگترين افزايش در میان تولیدکنندگان مشارکت کننده در کاهش تولید 
بوده است با اين حال اين کشور همچنان پايین سهمیه تعیین شده نفت 
تولید کرد.در میان کشــورهايی که تولیدشان را کاهش دادند، بزرگترين 
کاهش مربوط به نیجريه بود که ناخواسته و در نتیجه تعطیلی تولید پس 
از انفجار خطوط لوله روی داد. تولید نفت عراق هم اندکی کاهش داشــت 
اما تولید عربستان سعودی و کويت نسبت به اکتبر تغییر چندانی نداشت.

اعضای اوپک در نشســت رسمی روز دوشــنبه درباره ضرورت تمديد 
محدوديت عرضه فعلی اوپک به مدت سه ماه از ژانويه به توافق رسیدند اما 
اختلاف نظر در میان اعضای اوپک پلاس باعث شد نشست رسمی وزيران 
گروه اوپک پلاس برای نهايی کردن سیاست تولید سال 2۰21 از روز سه 
شنبه به پنج شنبه موکول شود.اوپک پلاس قرار است محدوديت تولید نفت 
را از ژانويه به میزان حدود دو میلیون بشکه در روز تسهیل کند اما با توجه 
به ضعیف شدن تقاضا تحت تاثیر موج دوم شیوع ويروس کرونا و قرنطینه 
در کشــورهای مختلف، اين گروه گزينه ادامه محدوديت عرضه فعلی 7.7 
میلیون بشــکه در روز معادل هشت درصد از تقاضای جهانی در ماههای 

نخست سال 2۰21 را بررسی می کند.

 صادرات نفت ونزوئلا سه برابر شد
صادرات نفت ونزوئلا با وجود تشديد تحريم های آمريکا علیه شرکتهايی 
که با دولت اين کشور آمريکای جنوبی تجارت می کنند، تقريبا سه برابر شده 
است.آمار نفتکشها و گزارشهای کشتیرانی که توسط بلومبرگ گردآوری شده 
است، نشان می دهد صادرات نفت ونزوئلا در نوامبر به بیش از نیم میلیون 
بشــکه در روز صعود کرده اســت و تقريبا تمامی اين نفت به مقصد چین 
صادر شده است. تولید نفت اين کشور تا 2۵ نوامبر به ۴8۴ هزار بشکه در 
روز رسید که ۴8 درصد کاهش سالانه داشت اما در عین حال اين حقیقت 
را بارز می کند که ونزوئلا با وجود تحريمها و فلج شدن فعالیتهای تولیدی، 

همچنان نفت بیشتری نسبت به اکوادور تولید می کند.
آمريکا دوشنبه هفته جاری با متهم کردن شرکت ملی واردات و صادرات 
الکترونیک چین به حمايت از تلاشهای نیکلاس مادورو، ريیس جمهور ونزوئلا 
برای تضعیف دموکراسی، تحريم هايی را علیه اين شرکت وضع کرد. با اين 
حال قطع روابط نفتی میان چین و ونزوئلا دشوارتر از آنچه تصور می رفت، 
بوده است زيرا کشتیها فرستنده های خود را خاموش می کنند و با تغییر نام 
و هويتشان، از شناسايی شدن فرار می کنند.در حالی که مشتريان قديمی 
ونزوئلا نظیر شرکت رپسول اسپانیا و ريلاينس اينداستريز هند در نتیجه 
تحريمها، خريد نفت اين کشــور را متوقف کرده اند، شرکتهای نه چندان 
شناخته شده ظاهر شده و به خريد نفت ونزوئلا پرداخته اند. شرکت ژيجیانگ 
نینگدا کمیکال، آرژيل اينترنشنال و سیروستراتی تکنولوژی در میان هشت 
شرکتی هستند که نفت ونزوئلا را به آسیا حمل می کنند. در نتیجه ذخاير 

نفت ونزوئلا در ماه گذشته کاهش چشمگیری پیدا کرد.  

تحقق کامل دولت الکترونیک در صنعت برق 

مديرکل دفتر هوشمندسازی و فناوری های 
نوين شرکت توانیر با تاکید بر اينکه صنعت 
برق مصمم به پیاده سازی دولت الکترونیک 
است، گفت: نزديک به ۴۰ خدمت صنعت برق 
مانند استعلام های برقی، درخواست انشعاب، 
مشــترک جديد و ... به صورت غیرحضوری 

ارائه می شود.
»هــادی مدقــق« افزود: ارائــه خدمات 
غیرحضوری برق که از امســال اجرايی شده 
يکی ديگر از گام هايی اســت که صنعت برق 
با هدف تحول ديجیتال و دولت الکترونیک 
برداشته و علاوه بر آن برنامه های ديگری نیز 

اجرا خواهد کرد.
وی ادامه داد: تلاش برای تحول ديجیتال از 
دو سال پیش با اجرای طرح کنتور هوشمند 
و قرائــت از راه دور کلیــد خورد که آثار آنها 
در پیک بار ســال های 97 و نیــز 98 قابل 

مشاهده است.
مديرکل دفتر هوشمندسازی و فناوری های 
نوين شــرکت مادر تخصصی تولید، انتقال و 
توزيع نیروی برق ايران )توانیر( گفت: ســال 
گذشــته نیز در يک اقدام فوری طرح حذف 
قبض کاغذی مطرح و پیگیری شــد که در 
اجــرای آن اطلاعات 37 میلیون مشــترک 

جمع آوری شد.

مدقق با بیان اينکه اجــرای اين طرح از 
مهر پارسال کلید خورد و ديگر قبض کاغذی 
برای مشــترکان صادر نشد، خاطرنشان کرد: 
اقدام های انجام شده ارتباط دوسويه صنعت و 

مشترک را در عمل محقق کرد.
وی گفت: اکنون مشترکان از طريق پیامک، 
PSP ها، روش های پرداخت الکترونیک و ساير 

خدمات الکترونیکی با صنعت برق ارتباطی 
دوسويه دارند.

مديرکل دفتر هوشمندسازی توانیر افزود: 
مزيت های اين اقدامات ســبب شد امسال و 
در يک اقدام ملی تلاش برای حذف خدمات 
حضوری به مشــترکان در صدر برنامه های 
شرکت مديريت تولید، انتقال و توزيع نیروی 

برق ايران قرار گیرد.
مدقــق خاطرنشــان کرد: نزديک به ۴۰ 
خدمت صنعــت برق مانند، اســتعلام های 
برقی، درخواست انشعاب، مشترک جديد و 
خدمت هــای ديگر از اين بــه بعد به صورت 

غیرحضوری ارائه می شود.
مديرکل دفتر هوشمندسازی و فناوری های 

نوين شــرکت توانیــر ادامه داد: مشــترکان 
می تواننــد از طريــق درگاه هــای خدمات 
الکترونیک، اپلیکیشــن »برق من« در کافه 
بازار و پايگاه های اطلاع رســانی شرکت های 
توزيع برق سراســر کشور خدمات مورد نیاز 

خود را غیرحضوری دريافت کنند.
وی افزود: علاوه بر آن مشــترکانی که به 
شرکت های توزيع برق سراسر کشور مراجعه 
می کننــد، آموزش های لازم بــرای دريافت 
خدمات غیرحضوری را خواهند ديد تا ديگر 

نیازی به حضور نداشته باشند.
مدقق گفت: همچنین شــماره تلفن های 
1۵21 و 121 نیــز بــرای ارائــه خدمــات 
غیرحضوری در نظر گرفته شــده و علاوه بر 
آن دفاتر خدمات آی. سی. تی روستايی نیز 
برای ارائه خدمات غیرحضوری صنعت برق 
آماده هستند.مديرکل دفتر هوشمندسازی و 
فناوری های نوين شرکت مادر تخصصی تولید، 
انتقال و توزيع نیروی برق ايران، ارائه خدمات 
به صورت غیرحضوری را گام صنعت برق برای 
کاهش مراجعه مردم به اداره ها در شــرايط 
سخت امروزی برشمرد.مدقق گفت: حتی اگر 
بیماری کرونــا نیز نبود، صنعت برق مصمم 
به اجــرای دولت الکترونیک با هدف کاهش 
هزينه ها بود.پیش از اين از سوی شرکت توانیر 
اعلام شده بود خدمات غیرحضوری صنعت 
برق از اول آذرماه امسال اجرايی خواهد شد.

وضعیت ذخیره سوخت مطلوب است

درخانه بمانید و خدمت بگیرید

مدير عملیات شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
گفت: ذخیره سازی سوخت زمستانی در همه مناطق از 
اواسط تابستان امسال آغاز شده و اکنون میزان ذخیره 

به اندازه کافی بوده و مشکلی در اين زمینه نیست.
به گزارش وزارت نفت، علی اصغر عباســی گفت: با 
برنامه ريزی های انجام شده، همچون سال های گذشته 
ذخیره ســازی ســوخت زمســتانی در همه مناطق 
سی وهفت گانه شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
از اواسط تابستان امسال آغاز شده و هم اکنون سوخت 
موردنیاز هموطنان در مناطق سردســیر و سخت گذر 
به مقدار کافی ذخیره شــده اســت.وی با اشــاره به 
پیش بینی های ســازمان هواشناسی برای افت دمای 
هوا و نیز احتمال وقوع بارش های شــديد در بعضی از 
استان ها افزود: شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
برای سوخت رســانی در زمســتان پیش رو آمادگی 
کامل دارد و خوشبختانه هیچ کمبودی در موجودی 

ذخیره سازی های فرآورده کشور وجود ندارد.
مدير عملیات شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
تأکید کرد: هم اکنون هموطنانی که در نقاط روستايی 
سخت گذر زندگی می کنند، سوخت مورد نیاز خود را 
تحويل گرفته اند و ذخیره سازی مناسبی نیز در روستاها 

و شهرهای سردسیر انجام شده است.

با  مقابله  بــرای  صددرصدی  آمادگــی   
سیلاب های احتمالی

عباســی همچنین از ظرفیت مناسب ذخیره سازی 
سوخت در انبارهای نفت خبر داد و گفت: ذخیره سازی 
ســوخت در مناطقی که به تازگی بارندگی داشته اند، 
کافــی بوده اســت و هیچ کمبود و مشــکلی در اين 

زمینه وجود ندارد.
وی با اشــاره به تجربه موفق شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی در سیلاب های سال گذشته تصريح 
کرد: با بهره مندی از تجربه های گذشته، مناطق درگیر 
سیلاب و مناطق معین اين شرکت برای وقوع حوادث 
احتمالــی و همیــاری با ديگر ســازمان ها در عرصه 

سوخت رسانی و... آمادگی صددرصدی دارد.
مدير عملیات شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
با اشــاره به فعال بودن ستاد بحران اين شرکت برای 
مقابله با ســیلاب و آبگرفتگی های احتمالی گفت: با 
آبگرفتگی های چند روز گذشــته که بیشترين حجم 
آن مربــوط به شــهر اهواز بوده اســت، تاکنون هیچ 
جايگاه سوختی در کشور با مشکل روبه رو نشده است 
و سوخت رسانی به مردم و خودروها طبق روال عادی 

ادامه دارد.
عباسی اظهار کرد: همه مديران مناطق اين شرکت 
عضو کمیته مديريت بحران استان هايزير پوشش خود 
نیز هســتند و در صورت وقوع سیلاب های احتمالی، 
همچون سال های گذشته، مشکلات احتمالی برطرف و 
نیز عرضه مطلوب سوخت به مردم و نیروهای امدادی 

انجام می شود.

شرکت توزيع نیروی برق تهران بزرگ اعلام کرد: مشترکان صنعت برق نیازی 
به خروج از منزل برای دريافت خدمات برقی ندارند و ارائه خدمت به صورت 

غیرحضوری انجام می شود.
به گزارش شــرکت توزيع نیروی برق تهران بزرگ، شهروندان تهرانی برای 
ارائه مدارک قانونی مورد نیاز برای ثبت و پیشبرد خدمات درخواستی خود در 

بخش برق، نیازی به مراجعه به هیچ يک از مناطق برق ندارند.
 »مســعود عزيزی« معاون فروش و خدمات مشترکان اين شرکت در اين 
باره گفت: با برنامه ريزی های انجام شده و تلاش های گسترده با هدف توسعه 
خدمــات الکترونیکی، حتی ارائه مدارک نیز از اين پس به صورت صد درصد 
غیرحضوری خواهد بود و مشترکان و شهروندان تهرانی برای ارائه مستندات 
قانونی مورد نیاز درخواســت های خود، نیــاز به خروج از منزل يا محل کار و 

مراجعه به اداره های برق، ندارند.
وی افزود: شهروندان تهرانی می توانند با نصب نرم افزار »برق من« که توسط 
شرکت توانیر و برای ارايه خدمات به مشترکان برق در کل کشور طراحی شده، 
همه خدمت مورد نیاز خود را به صورت غیرحضوری دريافت کرده و از امکانات 

متنوع آن بهره مند شوند.

عزيزی ادامه داد: شــهروندان تهرانی در هنگام ثبت درخواست و برای ارائه 
مدارک، کافی اســت با مطالعه راهنمای مربوطه که در وب سايت اين شرکت 
درج شده، اقدام به تهیه تصوير مدارک قانونی مورد نیاز اعم از کارت ملی، سند، 
جواز و غیره مطابق با نوع درخواست کرده و اين تصاوير را در طی مراحل ثبت 

درخواست و در قسمت مربوطه بارگذاری کنند.
معاون فروش و خدمات مشــترکان شرکت توزيع نیروی برق تهران بزرگ 
خاطرنشان کرد: در صورت هرگونه نقص در مدارک، موضوع به صورت تلفنی 
توسط کارشناسان اين شرکت به متقاضی، اطلاع رسانی شده و امکان اصلاح و 

ارسال مجدد مدارک در مراحل بعدی وجود دارد.
وی همچنین از بســیج همگانی نیروهای اين شرکت برای ارائه خدماتی 
شايسته و کم نظیر به هموطنان به ويژه با توجه به شیوع بیماری کرونا خبر داد 
و خاطرنشان کرد: صحت سنجی مدارک ارائه شده از طريق مطابقت تصاوير با 
اصل مدارک و با مراجعه حضوری کارشناسان اين شرکت به نشانی متقاضی 
انجام می شود و چنین فرايندی در روند خدمات اداری، امری کم نظیر است.

عزيزی، از امکان رويت اينترنتی مراحل درخواست با شماره پیگیری داده شده 
و اطلاع رسانی مرحله به مرحله روند پیشرفت تقاضاهای ثبت شده به متقاضیان از 

طريق پیامک و همچنین ارائه شماره درخواست کارشناس پاسخ گو در هر مرحله، 
به عنوان يکی ديگر از ويژگی های میز خدمت الکترونیک اين شرکت نام برد.

وی ادامه داد: شــماره تلفن 1۵21 در روزها و ســاعت اداری پاســخگوی 
ســوال های احتمالی مشترکان و شهروندان تهرانی است و اکنون نیز با وجود 
تعطیلات اعمال شده به منظور جلوگیری از انتشار بیماری کرونا، ترتیبی اتخاد 
شده تا ضمن رعايت دستورالعمل های بهداشتی، پاسخگويی و راهنمايی تلفنی 
مشترکان نیز به شیوه ای شايسته انجام شود تا کوچکترين خللی در خدمت 

رسانی به مردم پايتخت رخ ندهد.
ثبت الکترونیکی همه درخواست های مشترکان در بخش برق پايتخت از 
www.tbtb. طريق وب ســايت شرکت توزيع نیروی برق تهران بزرگ به نشانی
play يا نرم افزار »برق من« که از همین وب سايت يا »کافه بازار« و همچنین ir

store  قابل دريافت و نصب است، امکان پذير است.
پیش از اين مديرکل دفتر هوشمندسازی و فناوری های نوين شرکت توانیر با 
تاکید بر اينکه صنعت برق مصمم به پیاده سازی دولت الکترونیک است، گفت: 
نزديک به ۴۰ خدمت صنعت برق مانند استعلام های برقی، درخواست انشعاب، 

مشترک جديد و غیره به صورت غیرحضوری ارائه می شود.

نبود شبکه جمع آوری آب های سطحی، مشکل اصلی خوزستان است
معاون آب و آبفای وزير نیرو گفت: نداشتن شبکه 
خوب جمع آوری آب های سطحی، مشکل اصلی استان 

خوزستان به ويژه شهر اهواز است.
»قاسم تقی زاده خامسی« افزود: آب گرفتگی ايجاد 
شده در برخی شهرهای استان خوزستان به ويژه شهر 
اهواز ناشی از نبود سیســتم تخلیه آب های سطحی 

است.
وی با بیان اينکه ســاخت اين نوع سیســتم ها از 
وظايف اصلی شــهرداری ها در شهرهاست، ادامه داد: 
وزارت نیــرو در اين زمینه مســوولیت نــدارد و بايد 

شهرداری اقدام های لازم را به انجام می رساند.
مديرعامل شرکت مديريت منابع آب ايران، وجود 
ساختمان ســازی های بی رويــه در حاشــیه رودهای 
استان خوزستان را يکی ديگر از عوامل موثر بر جاری 
شــدن آب رودها در سطح شهرها برشمرد و خواستار 

چاره انديشی اساسی برای اين معضل شد.
تقی زاده خامســی گفت: ساخت وسازهای بی رويه 
درحاشــیه رودها به خروج آب از مسیر اصلی خود و 
جاری شدن آن در سطح شهر می انجامد که اين مساله، 

سبب وارد شدن خسارت به شبکه فاضلاب نیز می شود.
وی ادامــه داد: شــبکه های فاضلاب بــرای انتقال 

فاضلاب ها طراحی و ساخته می شوند و آمادگی لازم 
برای انتقال آب های سطحی را ندارند.

معاون وزير نیرو افزود: برای انتقال آب سطحی نیاز 
به شبکه ای جداگانه اســت که بايد در شهرها ايجاد 
شوند تا آب های ســطحی را به خارج از شهر منتقل 
کنند.تقی زاده خامسی گفت: اهواز شهر مسطحی است 
که هیچ گونه شبکه ای برای انتقال آب سطحی ندارد، 
بنابراين با پديده آب گرفتگی روبه رو می شــود و لازم 

است در اين زمینه اقدام جدی انجام شود.
وی ادامه داد: در شــهرهای بزرگی مانند تهران و 
مشهد شــبکه انتقال آب سطحی طراحی شده و اين 
شــبکه ارتباطی با شبکه فاضلاب ندارد و اين موضوع 
سبب شده در تهران به ويژه بارندگی های اخیر کمترين 
آب گرفتی ايجاد شــود.ريیس هیات مديره شــرکت 
مديريت منابع آب ايران افزود: در ســال های گذشته 
تهران نیز با مشــکل آب گرفتگی روبه رو می شــد، اما 
شهرداری اقدام به ايجاد شبکه های مناسب برای انتقال 
آب های سطحی کرد و ديگر در اين زمینه کمتر مشکل 
ايجاد می شود. بارندگی شديد در خوزستان، داستان 
تکراری آب گرفتگی معابر شهری و سرريز فاضلاب را در 
برخی شهرهای خوزستان دوباره به میان آورده است.

 افزایش قیمت نفت تولیدکنندگان خاورمیانه در گروی مذاکرات اوپک پلاس
انتظار می رود تولیدکنندگان نفت خاورمیانه قیمت فروش نفت برای بارگیری در دسامبر را افزايش دهند اما هر گونه تغییر قیمت در گروی نتیجه مذاکرات گروه اوپک پلاس در روزهای آينده خواهد بود.

فعالان بازار با اشاره به قیمت بالای شاخص دوبی، انتظار دارند شرکت آرامکوی سعودی قیمت گريد نفتی عرب مديوم برای تحويل در ژانويه را به میزان ۵۰ تا ۶۰ سنت در هر بشکه در مقايسه با ماه پیش افزايش دهد. برخی از فعالان با 
توجه به ضعیف ماندن حاشیه سود پالايش، افزايش قیمت کمتری را پیش بینی می کنند.با اين حال فضای فعلی بازار تحت تاثیر سیگنالهای بهبود تقاضای مشتريان بزرگ آسیايی و همچنین اخبار آزمايشهای موفق واکسن کوويد 19 که به 
مهار شیوع ويروس کرونا کمک خواهد کرد، مثبت است.به گفته معامله گران، قیمت فروش گريدهای نفتی متوسط و سنگین ممکن است افزايش بیشتری در مقايسه با گريدهای نفتی سبکتر مانند آپر زاکوم ابوظبی، بصره لايت عراق و عمان 
اکسپورت بلِنِد داشته باشند.قیمت بالاتر شاخص قیمت متوسط و ترش دوبی منعکس کننده محدود شدن عرضه گريدهای مشابه همزمان با ادامه بهبود تقاضای آسیا از رکورد پايین اوايل امسال است.علاوه بر توازن فعلی عرضه و تقاضا، نشست 
اوپک و متحدانش در روز پنج شنبه برای تصمیم گیری در خصوص سطح تولید سال 2۰21 نقش تعیین کننده ای در محاسبه قیمت فروش رسمی تولیدکنندگان خاورمیانه خواهد داشت. اختلافات اعضای اين گروه درباره سهمیه های تولید 

باعث شد برگزاری نشست از روز سه شنبه به پنج شنبه موکل شود. فعالان بازار درباره هر گونه اختلاف نظر در اين مذاکرات که روی قیمت گذاری و ساير عوامل عرضه و تقاضا اثر خواهد گذاشت، محتاط مانده اند.

 تصمیم اوپک تاثیری بر بازار نفت ایران خواهد داشت؟
اوپک و متحدانش مذاکرات درباره سیاست تولید سال 2۰21 را در پی 
اختلاف درباره میزان تولید نفت در بحبوحه تقاضای ضعیف به دلیل پاندمی 
ويروس کرونا تا روز پنج شنبه به تعويق انداختند و آنطور که کارشناسان می 

گويند اين مساله تاثیری در شرايط فعلی بازار نفت ايران ندارد.
اوپک پلاس که شامل اعضای اوپک، روسیه و چندين تولیدکننده ديگر 
غیرعضو اوپک است، قرار بود نشست رسمی وزيران را روز سه شنبه برگزار 
کند. اين گروه در آوريل موافقت کرده بودند تولیدش را در ژانويه 2۰21 به 
میزان دو میلیون بشکه در روز معادل دو درصد از مصرف جهانی افزايش 
دهد اما در پی موج دوم شــیوع ويروس کرونا و ضعیف شدن روند احیای 
تقاضا برای نفت، اوپک پلاس در حال بررسی ادامه محدوديت عرضه 7.7 
میلیون بشکه در روز در ماههای نخست سال آينده است و عربستان سعودی 

هم از اين موضع حمايت می کند.
به گفته منابع آگاه، پس از مذاکرات غیررسمی روز يکشنبه که به نتیجه 
نرسید، روسیه پیشنهاد کرد اوپک پلاس افزايش تدريجی تولید از ژانويه را 
آغاز کند و هر ماه تولیدش را ۰.۵ میلیون بشکه در روز افزايش دهد. موضوع 
ديگری که دستیابی به توافق را پیچیده کرده است، موضع امارات متحده 
عربی اســت که اعلام کرده در صورتی از تمديد محدوديت عرضه حمايت 
خواهد کرد که اعضای گروه پايبندی خود به توافق را بهبود بخشیده باشند.
اوپــک پلاس بايد توازن ظريفی بین تلاش برای تقويت قیمتها و عدم 
فراهم کردن حمايت از افزايش تولید نفت شیل آمريکا برقرار کند. تولید نفت 
شیل آمريکا با افزايش قیمتها به بالای ۵۰ دلار در هر بشکه، افزايش پیدا 
می کند. عامل ديگری که به چالش در اوپک پلاس افزوده است، تاب آوری 

روسیه در برابر قیمت پايین تر نفت در مقايسه با عربستان سعودی است.
در اين بین مرتضی بهروزی فر - کارشناس ارشد حوزه انرژی درباره تاثیر 
تصمیم اوپک پلاس بر بازار نفت ايران به ايســنا گفت: تحت هر شرايطی 
تصمیمی که در اوپک اتخاذ می شــود ارتباطی با ايران ندارد و تنها برخی 
از کشورها به دنبال اين هستند که امتیازات بیشتری را ازآن خود کنند و 
بتوانند از قیمت های بالاتر استفاده کنند و به نوعی تولیدشان را افزايش دهند.

وی با تاکید بر اينکه هدف اين کشــورها تامین کســری بودجه است، 
تصريح کرد: در شرايط کنونی قرار نیست که ايران وارد بازار شود که بخواهد 
اين تصمیمات تاثیری روی آن داشــته باشد چراکه پس از رفع تحريم ها 
و زمانی که ايران بتواند وارد بازار شــود آن زمان تصمیمات روی ايران اثر 

خواهد گذاشت.
اين کارشــناس حوزه انرژی با بیان اينکه قاعدتا سه ماه ديگر در مورد 
ورود ايــران به بازار تصمیم گیری خواهد شــد، گفت: اينکه ايران افزايش 
صادرات يا تولید داشته باشد و کشورهای ديگر بخواهند تصمیماتی در اين 
باره بگیرند مربوط به ماه های آينده خواهد شد و تصمیم ديروز يا پنجشنبه 

تاثیر مستقیمی بر ايران نخواهد داشت.
بهروزی فر درباره پیش بینی تصمیم اوپک نیز اظهار کرد: پیش بینی 
بنده اين اســت که کاهش  7.7 میلیون بشکه در روز حداقل برای سه ماه 
آينده توافق شود و اين تاخیر در تصمیم نهايی تنها برای اين است که برخی 
از کشــورها به دنبال امتیاز هستند اما تمام کشور ها نیازمند قیمت های 
بالا هستند و می دانند اگر به توافق نرسند قیمت به زير ۴۰ دلار می رسد.

 تولید ماهانه نفت اوپک افزایش یافت
نظرسنجی رويترز نشان داد تولید نفت اوپک در نوامبر تحت تاثیر افزايش 
تولید لیبی که محدوديت عرضه ساير اعضای اين گروه را جبران کرد، برای 

پنجمین ماه متوالی افزايش پیدا کرده است.
نظرســنجی رويترز نشان داد اوپک در نوامبر 2۵.31 میلیون بشکه در 
روز نفت تولید کرده که 7۵۰ هزار بشکه در روز در مقايسه با اکتبر افزايش 
داشته است.لیبی که از مشارکت در پیمان کاهش تولید اوپک پلاس معاف 
بوده است، تولیدش را که در ماههای پیش تقريبا فلج شده بود به سرعت 
بهبود بخشیده اســت و افزايش تولید اين کشور برای اوپک که در تلاش 
برای محدوديت عرضه در بحبوحه شــیوع ويروس کرونا و تقاضای ضعیف 

برای نفت بوده است، چالش برانگیز شده است.
طبق نتايج نظرسنجی رويترز، پايبندی اعضای اوپک به توافق کاهش 
تولید در نوامبر 1۰2 درصد بود که در مقايسه با اکتبر تغییر چندانی نداشت.

لیبی که از نظر سیاســی به دو جبهه شرق و غرب تقسیم شده است، 
از سپتامبر که ژنرال خلیفه حفتر، فرمانده شرق لیبی دستور رفع محاصره 
تاسیســات صادرات نفت را صادر کرد، تولیدش را افزايش داده است. اين 
کشــور در نوامبر تولیدش را 7۰۰ هزار بشکه در روز افزايش داد که بسیار 

سريعتر از انتظار برخی از تحلیلگران و مقامات اوپک بوده است.
طبق نظرسنجی رويترز، ايران و ونزوئلا که دو عضو ديگر معاف از مشارکت 
در توافق کاهش تولید اوپک هستند، در نوامبر اندکی افزايش تولید داشتند.
تولید امــارات متحده عربی 9۰ هزار بشــکه در روز افزايش يافت که 
بزرگترين افزايش در میان تولیدکنندگان مشارکت کننده در کاهش تولید 
بوده است با اين حال اين کشور همچنان پايین سهمیه تعیین شده نفت 
تولید کرد.در میان کشــورهايی که تولیدشان را کاهش دادند، بزرگترين 
کاهش مربوط به نیجريه بود که ناخواسته و در نتیجه تعطیلی تولید پس 
از انفجار خطوط لوله روی داد. تولید نفت عراق هم اندکی کاهش داشــت 
اما تولید عربستان سعودی و کويت نسبت به اکتبر تغییر چندانی نداشت.

اعضای اوپک در نشســت رسمی روز دوشــنبه درباره ضرورت تمديد 
محدوديت عرضه فعلی اوپک به مدت سه ماه از ژانويه به توافق رسیدند اما 
اختلاف نظر در میان اعضای اوپک پلاس باعث شد نشست رسمی وزيران 
گروه اوپک پلاس برای نهايی کردن سیاست تولید سال 2۰21 از روز سه 
شنبه به پنج شنبه موکول شود.اوپک پلاس قرار است محدوديت تولید نفت 
را از ژانويه به میزان حدود دو میلیون بشکه در روز تسهیل کند اما با توجه 
به ضعیف شدن تقاضا تحت تاثیر موج دوم شیوع ويروس کرونا و قرنطینه 
در کشــورهای مختلف، اين گروه گزينه ادامه محدوديت عرضه فعلی 7.7 
میلیون بشــکه در روز معادل هشت درصد از تقاضای جهانی در ماههای 

نخست سال 2۰21 را بررسی می کند.

 صادرات نفت ونزوئلا سه برابر شد
صادرات نفت ونزوئلا با وجود تشديد تحريم های آمريکا علیه شرکتهايی 
که با دولت اين کشور آمريکای جنوبی تجارت می کنند، تقريبا سه برابر شده 
است.آمار نفتکشها و گزارشهای کشتیرانی که توسط بلومبرگ گردآوری شده 
است، نشان می دهد صادرات نفت ونزوئلا در نوامبر به بیش از نیم میلیون 
بشــکه در روز صعود کرده اســت و تقريبا تمامی اين نفت به مقصد چین 
صادر شده است. تولید نفت اين کشور تا 2۵ نوامبر به ۴8۴ هزار بشکه در 
روز رسید که ۴8 درصد کاهش سالانه داشت اما در عین حال اين حقیقت 
را بارز می کند که ونزوئلا با وجود تحريمها و فلج شدن فعالیتهای تولیدی، 

همچنان نفت بیشتری نسبت به اکوادور تولید می کند.
آمريکا دوشنبه هفته جاری با متهم کردن شرکت ملی واردات و صادرات 
الکترونیک چین به حمايت از تلاشهای نیکلاس مادورو، ريیس جمهور ونزوئلا 
برای تضعیف دموکراسی، تحريم هايی را علیه اين شرکت وضع کرد. با اين 
حال قطع روابط نفتی میان چین و ونزوئلا دشوارتر از آنچه تصور می رفت، 
بوده است زيرا کشتیها فرستنده های خود را خاموش می کنند و با تغییر نام 
و هويتشان، از شناسايی شدن فرار می کنند.در حالی که مشتريان قديمی 
ونزوئلا نظیر شرکت رپسول اسپانیا و ريلاينس اينداستريز هند در نتیجه 
تحريمها، خريد نفت اين کشــور را متوقف کرده اند، شرکتهای نه چندان 
شناخته شده ظاهر شده و به خريد نفت ونزوئلا پرداخته اند. شرکت ژيجیانگ 
نینگدا کمیکال، آرژيل اينترنشنال و سیروستراتی تکنولوژی در میان هشت 
شرکتی هستند که نفت ونزوئلا را به آسیا حمل می کنند. در نتیجه ذخاير 

نفت ونزوئلا در ماه گذشته کاهش چشمگیری پیدا کرد.  

تحقق کامل دولت الکترونیک در صنعت برق 

مديرکل دفتر هوشمندسازی و فناوری های 
نوين شرکت توانیر با تاکید بر اينکه صنعت 
برق مصمم به پیاده سازی دولت الکترونیک 
است، گفت: نزديک به ۴۰ خدمت صنعت برق 
مانند استعلام های برقی، درخواست انشعاب، 
مشــترک جديد و ... به صورت غیرحضوری 

ارائه می شود.
»هــادی مدقــق« افزود: ارائــه خدمات 
غیرحضوری برق که از امســال اجرايی شده 
يکی ديگر از گام هايی اســت که صنعت برق 
با هدف تحول ديجیتال و دولت الکترونیک 
برداشته و علاوه بر آن برنامه های ديگری نیز 

اجرا خواهد کرد.
وی ادامه داد: تلاش برای تحول ديجیتال از 
دو سال پیش با اجرای طرح کنتور هوشمند 
و قرائــت از راه دور کلیــد خورد که آثار آنها 
در پیک بار ســال های 97 و نیــز 98 قابل 

مشاهده است.
مديرکل دفتر هوشمندسازی و فناوری های 
نوين شــرکت مادر تخصصی تولید، انتقال و 
توزيع نیروی برق ايران )توانیر( گفت: ســال 
گذشــته نیز در يک اقدام فوری طرح حذف 
قبض کاغذی مطرح و پیگیری شــد که در 
اجــرای آن اطلاعات 37 میلیون مشــترک 

جمع آوری شد.

مدقق با بیان اينکه اجــرای اين طرح از 
مهر پارسال کلید خورد و ديگر قبض کاغذی 
برای مشــترکان صادر نشد، خاطرنشان کرد: 
اقدام های انجام شده ارتباط دوسويه صنعت و 

مشترک را در عمل محقق کرد.
وی گفت: اکنون مشترکان از طريق پیامک، 
PSP ها، روش های پرداخت الکترونیک و ساير 

خدمات الکترونیکی با صنعت برق ارتباطی 
دوسويه دارند.

مديرکل دفتر هوشمندسازی توانیر افزود: 
مزيت های اين اقدامات ســبب شد امسال و 
در يک اقدام ملی تلاش برای حذف خدمات 
حضوری به مشــترکان در صدر برنامه های 
شرکت مديريت تولید، انتقال و توزيع نیروی 

برق ايران قرار گیرد.
مدقــق خاطرنشــان کرد: نزديک به ۴۰ 
خدمت صنعــت برق مانند، اســتعلام های 
برقی، درخواست انشعاب، مشترک جديد و 
خدمت هــای ديگر از اين بــه بعد به صورت 

غیرحضوری ارائه می شود.
مديرکل دفتر هوشمندسازی و فناوری های 

نوين شــرکت توانیــر ادامه داد: مشــترکان 
می تواننــد از طريــق درگاه هــای خدمات 
الکترونیک، اپلیکیشــن »برق من« در کافه 
بازار و پايگاه های اطلاع رســانی شرکت های 
توزيع برق سراســر کشور خدمات مورد نیاز 

خود را غیرحضوری دريافت کنند.
وی افزود: علاوه بر آن مشــترکانی که به 
شرکت های توزيع برق سراسر کشور مراجعه 
می کننــد، آموزش های لازم بــرای دريافت 
خدمات غیرحضوری را خواهند ديد تا ديگر 

نیازی به حضور نداشته باشند.
مدقق گفت: همچنین شــماره تلفن های 
1۵21 و 121 نیــز بــرای ارائــه خدمــات 
غیرحضوری در نظر گرفته شــده و علاوه بر 
آن دفاتر خدمات آی. سی. تی روستايی نیز 
برای ارائه خدمات غیرحضوری صنعت برق 
آماده هستند.مديرکل دفتر هوشمندسازی و 
فناوری های نوين شرکت مادر تخصصی تولید، 
انتقال و توزيع نیروی برق ايران، ارائه خدمات 
به صورت غیرحضوری را گام صنعت برق برای 
کاهش مراجعه مردم به اداره ها در شــرايط 
سخت امروزی برشمرد.مدقق گفت: حتی اگر 
بیماری کرونــا نیز نبود، صنعت برق مصمم 
به اجــرای دولت الکترونیک با هدف کاهش 
هزينه ها بود.پیش از اين از سوی شرکت توانیر 
اعلام شده بود خدمات غیرحضوری صنعت 
برق از اول آذرماه امسال اجرايی خواهد شد.

وضعیت ذخیره سوخت مطلوب است

درخانه بمانید و خدمت بگیرید

مدير عملیات شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
گفت: ذخیره سازی سوخت زمستانی در همه مناطق از 
اواسط تابستان امسال آغاز شده و اکنون میزان ذخیره 

به اندازه کافی بوده و مشکلی در اين زمینه نیست.
به گزارش وزارت نفت، علی اصغر عباســی گفت: با 
برنامه ريزی های انجام شده، همچون سال های گذشته 
ذخیره ســازی ســوخت زمســتانی در همه مناطق 
سی وهفت گانه شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
از اواسط تابستان امسال آغاز شده و هم اکنون سوخت 
موردنیاز هموطنان در مناطق سردســیر و سخت گذر 
به مقدار کافی ذخیره شــده اســت.وی با اشــاره به 
پیش بینی های ســازمان هواشناسی برای افت دمای 
هوا و نیز احتمال وقوع بارش های شــديد در بعضی از 
استان ها افزود: شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
برای سوخت رســانی در زمســتان پیش رو آمادگی 
کامل دارد و خوشبختانه هیچ کمبودی در موجودی 

ذخیره سازی های فرآورده کشور وجود ندارد.
مدير عملیات شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
تأکید کرد: هم اکنون هموطنانی که در نقاط روستايی 
سخت گذر زندگی می کنند، سوخت مورد نیاز خود را 
تحويل گرفته اند و ذخیره سازی مناسبی نیز در روستاها 

و شهرهای سردسیر انجام شده است.

با  مقابله  بــرای  صددرصدی  آمادگــی   
سیلاب های احتمالی

عباســی همچنین از ظرفیت مناسب ذخیره سازی 
سوخت در انبارهای نفت خبر داد و گفت: ذخیره سازی 
ســوخت در مناطقی که به تازگی بارندگی داشته اند، 
کافــی بوده اســت و هیچ کمبود و مشــکلی در اين 

زمینه وجود ندارد.
وی با اشــاره به تجربه موفق شــرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی در سیلاب های سال گذشته تصريح 
کرد: با بهره مندی از تجربه های گذشته، مناطق درگیر 
سیلاب و مناطق معین اين شرکت برای وقوع حوادث 
احتمالــی و همیــاری با ديگر ســازمان ها در عرصه 

سوخت رسانی و... آمادگی صددرصدی دارد.
مدير عملیات شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
با اشــاره به فعال بودن ستاد بحران اين شرکت برای 
مقابله با ســیلاب و آبگرفتگی های احتمالی گفت: با 
آبگرفتگی های چند روز گذشــته که بیشترين حجم 
آن مربــوط به شــهر اهواز بوده اســت، تاکنون هیچ 
جايگاه سوختی در کشور با مشکل روبه رو نشده است 
و سوخت رسانی به مردم و خودروها طبق روال عادی 

ادامه دارد.
عباسی اظهار کرد: همه مديران مناطق اين شرکت 
عضو کمیته مديريت بحران استان هايزير پوشش خود 
نیز هســتند و در صورت وقوع سیلاب های احتمالی، 
همچون سال های گذشته، مشکلات احتمالی برطرف و 
نیز عرضه مطلوب سوخت به مردم و نیروهای امدادی 

انجام می شود.

شرکت توزيع نیروی برق تهران بزرگ اعلام کرد: مشترکان صنعت برق نیازی 
به خروج از منزل برای دريافت خدمات برقی ندارند و ارائه خدمت به صورت 

غیرحضوری انجام می شود.
به گزارش شــرکت توزيع نیروی برق تهران بزرگ، شهروندان تهرانی برای 
ارائه مدارک قانونی مورد نیاز برای ثبت و پیشبرد خدمات درخواستی خود در 

بخش برق، نیازی به مراجعه به هیچ يک از مناطق برق ندارند.
 »مســعود عزيزی« معاون فروش و خدمات مشترکان اين شرکت در اين 
باره گفت: با برنامه ريزی های انجام شده و تلاش های گسترده با هدف توسعه 
خدمــات الکترونیکی، حتی ارائه مدارک نیز از اين پس به صورت صد درصد 
غیرحضوری خواهد بود و مشترکان و شهروندان تهرانی برای ارائه مستندات 
قانونی مورد نیاز درخواســت های خود، نیــاز به خروج از منزل يا محل کار و 

مراجعه به اداره های برق، ندارند.
وی افزود: شهروندان تهرانی می توانند با نصب نرم افزار »برق من« که توسط 
شرکت توانیر و برای ارايه خدمات به مشترکان برق در کل کشور طراحی شده، 
همه خدمت مورد نیاز خود را به صورت غیرحضوری دريافت کرده و از امکانات 

متنوع آن بهره مند شوند.

عزيزی ادامه داد: شــهروندان تهرانی در هنگام ثبت درخواست و برای ارائه 
مدارک، کافی اســت با مطالعه راهنمای مربوطه که در وب سايت اين شرکت 
درج شده، اقدام به تهیه تصوير مدارک قانونی مورد نیاز اعم از کارت ملی، سند، 
جواز و غیره مطابق با نوع درخواست کرده و اين تصاوير را در طی مراحل ثبت 

درخواست و در قسمت مربوطه بارگذاری کنند.
معاون فروش و خدمات مشــترکان شرکت توزيع نیروی برق تهران بزرگ 
خاطرنشان کرد: در صورت هرگونه نقص در مدارک، موضوع به صورت تلفنی 
توسط کارشناسان اين شرکت به متقاضی، اطلاع رسانی شده و امکان اصلاح و 

ارسال مجدد مدارک در مراحل بعدی وجود دارد.
وی همچنین از بســیج همگانی نیروهای اين شرکت برای ارائه خدماتی 
شايسته و کم نظیر به هموطنان به ويژه با توجه به شیوع بیماری کرونا خبر داد 
و خاطرنشان کرد: صحت سنجی مدارک ارائه شده از طريق مطابقت تصاوير با 
اصل مدارک و با مراجعه حضوری کارشناسان اين شرکت به نشانی متقاضی 
انجام می شود و چنین فرايندی در روند خدمات اداری، امری کم نظیر است.

عزيزی، از امکان رويت اينترنتی مراحل درخواست با شماره پیگیری داده شده 
و اطلاع رسانی مرحله به مرحله روند پیشرفت تقاضاهای ثبت شده به متقاضیان از 

طريق پیامک و همچنین ارائه شماره درخواست کارشناس پاسخ گو در هر مرحله، 
به عنوان يکی ديگر از ويژگی های میز خدمت الکترونیک اين شرکت نام برد.

وی ادامه داد: شــماره تلفن 1۵21 در روزها و ســاعت اداری پاســخگوی 
ســوال های احتمالی مشترکان و شهروندان تهرانی است و اکنون نیز با وجود 
تعطیلات اعمال شده به منظور جلوگیری از انتشار بیماری کرونا، ترتیبی اتخاد 
شده تا ضمن رعايت دستورالعمل های بهداشتی، پاسخگويی و راهنمايی تلفنی 
مشترکان نیز به شیوه ای شايسته انجام شود تا کوچکترين خللی در خدمت 

رسانی به مردم پايتخت رخ ندهد.
ثبت الکترونیکی همه درخواست های مشترکان در بخش برق پايتخت از 
www.tbtb. طريق وب ســايت شرکت توزيع نیروی برق تهران بزرگ به نشانی
play يا نرم افزار »برق من« که از همین وب سايت يا »کافه بازار« و همچنین ir

store  قابل دريافت و نصب است، امکان پذير است.
پیش از اين مديرکل دفتر هوشمندسازی و فناوری های نوين شرکت توانیر با 
تاکید بر اينکه صنعت برق مصمم به پیاده سازی دولت الکترونیک است، گفت: 
نزديک به ۴۰ خدمت صنعت برق مانند استعلام های برقی، درخواست انشعاب، 

مشترک جديد و غیره به صورت غیرحضوری ارائه می شود.

نبود شبکه جمع آوری آب های سطحی، مشکل اصلی خوزستان است
معاون آب و آبفای وزير نیرو گفت: نداشتن شبکه 
خوب جمع آوری آب های سطحی، مشکل اصلی استان 

خوزستان به ويژه شهر اهواز است.
»قاسم تقی زاده خامسی« افزود: آب گرفتگی ايجاد 
شده در برخی شهرهای استان خوزستان به ويژه شهر 
اهواز ناشی از نبود سیســتم تخلیه آب های سطحی 

است.
وی با بیان اينکه ســاخت اين نوع سیســتم ها از 
وظايف اصلی شــهرداری ها در شهرهاست، ادامه داد: 
وزارت نیــرو در اين زمینه مســوولیت نــدارد و بايد 

شهرداری اقدام های لازم را به انجام می رساند.
مديرعامل شرکت مديريت منابع آب ايران، وجود 
ساختمان ســازی های بی رويــه در حاشــیه رودهای 
استان خوزستان را يکی ديگر از عوامل موثر بر جاری 
شــدن آب رودها در سطح شهرها برشمرد و خواستار 

چاره انديشی اساسی برای اين معضل شد.
تقی زاده خامســی گفت: ساخت وسازهای بی رويه 
درحاشــیه رودها به خروج آب از مسیر اصلی خود و 
جاری شدن آن در سطح شهر می انجامد که اين مساله، 

سبب وارد شدن خسارت به شبکه فاضلاب نیز می شود.
وی ادامــه داد: شــبکه های فاضلاب بــرای انتقال 

فاضلاب ها طراحی و ساخته می شوند و آمادگی لازم 
برای انتقال آب های سطحی را ندارند.

معاون وزير نیرو افزود: برای انتقال آب سطحی نیاز 
به شبکه ای جداگانه اســت که بايد در شهرها ايجاد 
شوند تا آب های ســطحی را به خارج از شهر منتقل 
کنند.تقی زاده خامسی گفت: اهواز شهر مسطحی است 
که هیچ گونه شبکه ای برای انتقال آب سطحی ندارد، 
بنابراين با پديده آب گرفتگی روبه رو می شــود و لازم 

است در اين زمینه اقدام جدی انجام شود.
وی ادامه داد: در شــهرهای بزرگی مانند تهران و 
مشهد شــبکه انتقال آب سطحی طراحی شده و اين 
شــبکه ارتباطی با شبکه فاضلاب ندارد و اين موضوع 
سبب شده در تهران به ويژه بارندگی های اخیر کمترين 
آب گرفتی ايجاد شــود.ريیس هیات مديره شــرکت 
مديريت منابع آب ايران افزود: در ســال های گذشته 
تهران نیز با مشــکل آب گرفتگی روبه رو می شــد، اما 
شهرداری اقدام به ايجاد شبکه های مناسب برای انتقال 
آب های سطحی کرد و ديگر در اين زمینه کمتر مشکل 
ايجاد می شود. بارندگی شديد در خوزستان، داستان 
تکراری آب گرفتگی معابر شهری و سرريز فاضلاب را در 
برخی شهرهای خوزستان دوباره به میان آورده است.

 افزایش قیمت نفت تولیدکنندگان خاورمیانه در گروی مذاکرات اوپک پلاس
انتظار می رود تولیدکنندگان نفت خاورمیانه قیمت فروش نفت برای بارگیری در دسامبر را افزايش دهند اما هر گونه تغییر قیمت در گروی نتیجه مذاکرات گروه اوپک پلاس در روزهای آينده خواهد بود.

فعالان بازار با اشاره به قیمت بالای شاخص دوبی، انتظار دارند شرکت آرامکوی سعودی قیمت گريد نفتی عرب مديوم برای تحويل در ژانويه را به میزان ۵۰ تا ۶۰ سنت در هر بشکه در مقايسه با ماه پیش افزايش دهد. برخی از فعالان با 
توجه به ضعیف ماندن حاشیه سود پالايش، افزايش قیمت کمتری را پیش بینی می کنند.با اين حال فضای فعلی بازار تحت تاثیر سیگنالهای بهبود تقاضای مشتريان بزرگ آسیايی و همچنین اخبار آزمايشهای موفق واکسن کوويد 19 که به 
مهار شیوع ويروس کرونا کمک خواهد کرد، مثبت است.به گفته معامله گران، قیمت فروش گريدهای نفتی متوسط و سنگین ممکن است افزايش بیشتری در مقايسه با گريدهای نفتی سبکتر مانند آپر زاکوم ابوظبی، بصره لايت عراق و عمان 
اکسپورت بلِنِد داشته باشند.قیمت بالاتر شاخص قیمت متوسط و ترش دوبی منعکس کننده محدود شدن عرضه گريدهای مشابه همزمان با ادامه بهبود تقاضای آسیا از رکورد پايین اوايل امسال است.علاوه بر توازن فعلی عرضه و تقاضا، نشست 
اوپک و متحدانش در روز پنج شنبه برای تصمیم گیری در خصوص سطح تولید سال 2۰21 نقش تعیین کننده ای در محاسبه قیمت فروش رسمی تولیدکنندگان خاورمیانه خواهد داشت. اختلافات اعضای اين گروه درباره سهمیه های تولید 

باعث شد برگزاری نشست از روز سه شنبه به پنج شنبه موکل شود. فعالان بازار درباره هر گونه اختلاف نظر در اين مذاکرات که روی قیمت گذاری و ساير عوامل عرضه و تقاضا اثر خواهد گذاشت، محتاط مانده اند.
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شماره : 965

 تقدیــر معاونت مالی و امور پشــتیبانی برق منطقه ای 
خوزستان از رئیس سازمان آتش نشانی اهواز

معاونت مالی و امور پشــتیبانی شرکت برق منطقه ای خوزستان از 
تلاش ها و همکاری آتش نشانی اهواز در اطفای حريق ساختمان مرکزی 
اين شرکت، تشکر و قدردانی کرد.مهدی باسطی نیا معاون امور مالی و 
پشتیبانی به همراه مدير روابط عمومی، مدير امور حمل و نقل و مدير 
امور مهندســی و خدمات عمومی شــرکت برق منطقه ای خوزستان با 
حضور در سازمان آتش نشانی و خدمات ايمنی شهرداری اهواز، از ابراهیم 
قنبری رئیس اين مجموعه  پرســنل آتش نشانی به پاس همکاری های 
صورت گرفته در خاموشــی آتش سوزی ساختمان مرکزی اين شرکت، با 
اهدای لوح و اهدای هدايايی تقدير قدردانی کردند.مهرماه سال جاری بود 
که يونولیت های طبقه اول ساختمان مرکزی در حال ساخت شرکت برق 
منطقه ای خوزستان دچار حريق شد که با همکاری نیروهای آتش نشانی 
برق منطقه ای خوزســتان و سازمان آتش نشانی شهرداری اهواز بلافاصله 

خاموش شد.

 تبادل تفاهم نامه همکاری مشترک علمی پژوهشی شرکت 
آبفا استان و دانشگاه آزاد اصفهان

پیشــبرد وتقويت پژوهش های مرتبط با صنعت آب و فاضلاب در 
سطح ملی، منطقه ای و بین المللی، توسعه ارتباطات علمی، پژوهشی 
و آموزشــی و تبادل اطلاعات علمی، فنی و پژوهشی مرتبط با صنعت 
آب وفاضلاب همواره مد نظر شــرکت بوده اســت.به منظور توسعه و 
تداوم مشــارکت صنعت و مراکز علمی پژوهشی ، تفاهم نامه همکاری 
میان شــرکت آبفا استان اصفهان و دانشگاه آزاد اسلامی واحد اصفهان 
امضا شــد.اين تفاهم نامه به منظور اســتفاده مطلوب از ظرفیت ها و 
توانايی های موجود در دو مجموعه، در جلســه ای با حضور مسئولین 
و نمايندگان مرتبط دو طرف برگزار گرديد ، مديرعامل شرکت آبفا استان 
اصفهــان هدف اصلی تبادل اين تفاهم نامــه را بهره گیری مطلوب از 
توانمندی ها، تجارب و ظرفیت های پژوهشــی و علمی طرفین عنوان 
کرد و گفت: پیشــبرد وتقويت پژوهش هــای مرتبط با صنعت آب و 
فاضلاب در ســطح ملی، منطقه ای و بین المللی، توســعه ارتباطات 
علمی، پژوهشــی و آموزشی و تبادل اطلاعات علمی، فنی و پژوهشی 
مرتبــط با صنعت آب وفاضلاب همواره مد نظر شــرکت بوده اســت.
هاشــم امینی اظهار امیدواری کرد با اجرای صحیح اين تفاهم نامه و 
انسجام بیشــتر ارتباط علمی و پژوهشی شرکت آب و فاضلاب استان 
و دانشگاه آزاد اسلامی واحد اصفهان، شاهد موفقیت های روزافزون هر 
 دو مجموعه باشیم و گام های موثرتری در جهت شکوفايی و بالندگی 

میهن اسلامی برداريم.

 مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان مرکزی: بسیج پیشرو 
خدمت و خادم مردم و انقلاب اسلامی است

طی مراســمی بمناسبت هفته بســیج با حضور مديرکل،معاونین 
،کارشناسان از کارکنان بسیج اين اداره کل تقديرشد.

اراک- خبرنــگار آوای اقتصــاد / بــه گزارش روابــط عمومی اداره 
کل،منصور جلیلوند در حاشیه برگزاری اين مراسم با بیان اينکه بسیج 
پیشــرو خدمت و خادم مردم و انقلاب اســلامی است افزود:نمونه بارز 
اين مهم را می توان به حضور بســیجان از زمان ورود ويروس منحوس 
کرونا به کشــور و همچنین مشارکت  در اجرای طرح محله و خانواده 
محور برای مهار کرونا اشــاره نمود.مديرکل آموزش فنی و حرفه ای در 
بخش ديگری از ســخنان خود گفت:بســیج از تاريخ تشکیل تاکنون 
همواره تهديدها را به فرصت تبديل کرده و همیشــه امید آفرين بوده 
اســت ودر راه خدمت به مردم جانفشــانی، ايثار و فداکاری داشته اند.

وی تأکید کرد: هدف از اين که امام خمینی)ره( انقلاب کردند اين بود 
که نظام و حکومتی اســلامی در کشور حاکم شود و در سايه آن مردم 
غزتمندانــه زندگی کنند.به گفته وی؛ در باور حضرت امام خمینی)ره(، 
انقلاب اســلامی محدود به ايران نبود بلکه بايد به دنیا صادر شــود تا 
زمینه ظهور حضرت حجت )عج( فراهم گردد.شــايان ذکر است در اين 
 مراســم که با حضور جمعی از کارکنان بســیج اين اداره کل با رعايت 
دستورالعمل های بهداشتی برگزارشد با اهدای لوح سپاس از اين عزيزان 

تقدير بعمل آمد.

  میزان بارگیری در راه آهن اراک ۱۶ درصد افزایش یافت
سرپرســت اداره کل راه آهــن اراک گفــت: میزان بارگیــری در اين 
ناحیه امســال نسبت به مدت مشــابه سال گذشته 1۶ درصد افزايش 
يافت.»حمید گوگوچانی« روز يک شــنبه در گفــت و گو با ايرنا افزود: 
۶98 هزار و ۶۵1 تن بار امســال از طريق راه آهن اراک جابه جا شــد 
که اين رقم در هشــت ماهه ســال قبل  ۶۰۶ هزار و ۶۴ تن بوده است.

وی خاطرنشــان کرد: مازوت، گاز مايع و مواد شــیمیايی از مهمترين 
کالاهايی بود که امســال از طريق راه آهن اين ناحیه به نقاط مختلف 
کشــور از جمله بندر شــهید رجائی، ماهشهر، نکا و کشورهای آسیای 
میانه و ترکیه حمل شده اســت.وی اظهار داشت: بار تخلیه شده در راه 
آهــن اين ناحیه نیز در اين مدت 2۰2 هزار و 7۰۰ تن و بار وارده ســه 
میلیــون و ۴3۶ هزار و ۴19 تن بوده  که نســبت به مدت مشــابه به 
ترتیب 11۰ و چهار افزايش يافته اســت.گوگوچانی میزان بار مرز به مرز 
 در اين مدت را ســه میلیون و 233 هزار و 719 تن عنوان کرد و افزود:

 حجم اين محموله ها نســبت به مدت مشابه سال گذشته سه درصد 
افزايش يافته است.

وی ادامــه داد: تن کیلومتر مرز به مــرز  اداره کل راه آهن اراک در 
هشــت ماه امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 2۰ درصد رشد 
داشته است.حوزه راه آهن اراک شامل ۴۴1 کیلومتر خطوط ريلی در پنج 
 استان قم، مرکزی، لرستان، همدان و کرمانشاه است که 21 ايستگاه را 

تحت پوشش دارد. 

آزمايشگاه  اصفهان- محسن راعی - 
فولاد ســنگان به عنوان اولین آزمايشــگاه 
در منطقه صنعتی و معدنی شــرق کشــور 
موفق به دريافت استاندارد آزمايشگاهی ايزو 

17۰2۵ شد.
اســتاندارد ISO 17۰2۵ معیــاری بین
المللی و تخصصی ويژه ی آزمايشــگاه های
آزمون و کالیبراســیون بوده کــه به احراز
صلاحیت  آزمايشــگاه ها می پــردازد. اين
استاندارد الزامات کلی جهت احراز صلاحیت
انجام آزمون ها و همچنین نمونه برداری را
مشخص نموده و دستورالعمل های استاندارد
بین المللیISO 17025  برای همه سازمان
های مجــری آزمون و کالیبراســیون قابل

استفاده می باشد.
قادری ) مدير مهندسی کیفیت( با اعلام
خبر اخذ استاندارد ايزو 17025 توسط واحد

آزمايشگاه فولاد سنگان افزود :
واحد مهندسی کیفیت مشتمل بر 2 بخش
آزمايشگاه و کنترل کیفیت بوده که وظیفه
آن ارائه مطلوب خدمات آزمايشگاهی و کیفی
به منظور بهبود مواد اولیه، محصول، قطعات

يدکی و بهینه سازی فرآيندهاست.
وی از ضــرورت اخذ اين اســتاندارد در
شرکت های صنعتی، معدنی گفت و افزود:
ISO 17۰2۵ سیستم کیفیت آزمايشگاه ايزو
، با هدف ايجاد يک فرايند مديريتی مستقل
و مبتنی بر کیفیت، طراحی و مستقر شده تا با
بهره گیری از اين استاندارد، آزمايشگاه قابلیت
ارائه خدمات با بهترين کیفیت را به مشتريان
داشته و همچنین کلیه فعالیت های مديريتی،

فنی و تخصصی خود را به بهترين نحو اداره
نموده و با اخذ گواهینامه ها و اعتبارنامه های
ملی يا بین المللی، صلاحیت و شايســتگی
خــود را به گیرندگان خدمــات و گروه های

ذينفع اثبات نمايد.
مدير مهندسی کیفیت فولاد سنگان، از
نقش اســتراتژيک دريافت اين استاندارد در

فروش محصولات تولیدی گفت و افزود:
با دريافــت اســتاندارد ISO 17۰2۵ در
شرکت ها شــاهد افزايش راندمان سیستم
وری، بهره  فروش،بازاريابی،مديريت  هــای 

توسعه و  ضروری  اســتانداردهای  مديريت 
برندينگ خواهیم بود.

وی دريافت اين گواهینامه را حاصل تلاش
شــبانه روزی همکاران ، معاونین و مديران

سازمان دانست و اعلام داشت:
آزمايشگاه شــرکت صنايع معدنی فولاد
ســنگان در راســتای بالابردن سطح کیفی
خدمات خود و اخذ اعتماد مشــتريان، پس
از تکمیــل تجهیزات و ارتقــا فعالیت های
آزمايشــگاهی اقدامــات لازم جهــت اخذ
استاندارد تخصصی تايید صلاحیت آزمايشگاه

ها )ISO/IEC 17025( را از اوايل ســال 98
شروع و در تیرماه اين سال ثبت نام در مرکز 
ملی تايید صلاحیــت انجام و در اين حین 
فعالیت هايی  چون آموزش های تخصصی، 
اســتفاده از دانش فنی فولاد مبارکه، انجام 

پیش ممیزی و غیره، نیز انجام شد.
پس از پذيرش اولیه درخواســت و تايید 
صلاحیــت در اوايــل اســفند 98، ممیزی 
آزمايشــگاه فولاد سنگان توسط مرکز ملی 
تايید صلاحیت به پژوهشگاه استاندارد کرج 
محول گرديد.قادری از تلاش مجدانه پرسنل 

اين واحد در تکمیل مستندات و انجام امور 
محوله گفت و بیان داشت:

مستندات مورد نیاز به سرعت تکمیل و در 
اختیار اين پژوهشکده قرار گرفت تا ممیزی 
آزمايشــگاه قبل از شروع سال جديد برنامه 
ريزی و اجرا گردد اما متاسفانه با اوج گیری 
انتشار ويروس کرونا اين مهم محقق نگرديد 
و برنامه های پژوهشــگاه لغو و به سال بعد 
موکــول گرديد. با امیدواری به اتمام بحران 
کرونا برنامه ريزی از فروردين تا تیرماه 99 

بطول انجامید.
 با توجه به تغییر ورژن استاندارد و برنامه 
مرکز ملی تايید صلاحیــت مبنی بر انجام 
ممیزی بر اساس مدل جديد از ابتدای سال 
99، آزمايشــگاه فولاد ســنگان جزو اولین 
آزمايشگاههای سطح کشور بود که بر اساس 
ايــن ورژن ممیزی گرديد. بــا تايید کامل 
مدارک و مســتندات در آخرين مرحله اخذ 
استاندارد نیاز به تايید کمیته فنی مرکز ملی 
تايید صلاحیت بود که اين مهم نیز درآبان 
ماه انجام و اعطای گواهینامه 17۰2۵ توسط 
آزمايشگاه شرکت صنايع معدنی فولاد سنگان 
در خروجی سايت مرکز ملی تايید صلاحیت 
ايران قرارگرفت.محصول با کیفیت مهمترين 
شــاخصه ی تولید در بازار رقابتی اســت و 
انشالله آزمايشگاه فولاد سنگان) بعنوان اولین 
آزمايشگاه استاندارد معدنی در شرق کشور( با 
تلاش شبانه روزی و پیاده سازی استانداردها 
و  به روز نمودن خطوط آزمايشــگاهی و …، 
در صدد افزايش ســطح کیفی خدمات ارائه 

شده خواهد بود.

آزمایشگاه فولاد سنگان،اولین آزمایشگاه استاندارد گندله سازی در شرق کشور

بهره گیری از ظرفیت بسیج مهندسین برنامه
 اولویت دار اداره کل اوقاف و امور خیریه استان مرکزی است 

مديــر کل اوقاف و امــور خیريه اســتان مرکزی 
گفت:بهره گیری از ظرفیت بسیج مهندسین در راستای 
احیای موقوفات يکی از برنامه های اولويت دار اين نهاد 

انقلابی است.
اراک - خبرنــگار آوای اقتصاد/ بــه گزارش روابط 
عمومی اوقاف،حجت الاسلام عبدالله واحدی روز يکشنبه 
)9آذر(ضمن ديدار با بسیج مهندسین شهرستان اراک 
به مناسبت گرامیداشت هفته بسیج افزود:برخورداری 
از روحیه انقلابی و جهادی بســیج ظرفیت ارزشمندی 
اســت که بهره گیری از آن ضمن کاهش هزينه های 
جاری از کیفیت و ماندگاری بسیار بالايی برخوردار می 
باشد .وی نسبت به اجرای طرح جامع امامزادگان تاکید 
کرد و گفت:همکاری اوقاف و بسیج مهندسین می تواند 
دامنه وسیع تری داشته باشد که با تلاش دو نهاد اين 
امر به زودی محقق خواهد شد.حجت الاسلام واحدی 
،بکارگیری امین موقوفات از جامعه بســیج مهندسین 
و بهــره گیری از ظرفیت هــا و توان موجود به منظور 
نگهداری بهینه، توســعه، احداث و تکمیل زير ساخت 

های بقاع متبرکه و اماکن مذهبی کشور به عنوان آثار 
معنوی و ماندگار دينی و فرهنگی و تبديل اين اماکن 

مقدس به قطب های فرهنگی در جهت تحکیم مبانی 
فکری و عقیدتی افراد جامعه به خصوص نسل جوان و 

نیز اشــاعه فرهنگ دينی و رفع محرومیت و معضلات 
جامعه، و هم چنین افزايش بهره وری از ديگر موقوفات 
با بهره گیری از ظرفیت های بالقوه بســیج مهندسین 
)عمران و معمــاری، صنعت وکشــاورزی( به منظور 
بســط، تقويت و گسترش همکاری های فی مابین هر 
دو سازمان و اداره کل انقلابی و ولايی و نیل به اهداف 
قابل انطباق با وظايــف و اختیارات هر دو مجموعه را 
از جمله برنامه هــای اداره کل اوقاف در همکاری هر 
چه بیشــتر با بسیج مهندسین دانست.وی اظهار کرد:  
کارکردهای بسیج در سطوح مختلف ملی، منطقه ای و 
جهانی، باعث گرديده اين نهاد مردمی در دفاع از عزت 
انقلاب، جريانی پیشتاز باشد و با بصیرت، ولايتمداری، 
موقعیت شناســی و دشمن شناسی و نیز با حضور به 
هنگام، نقش بی بديلی در پیشــبرد اهداف انقلاب که 
همان تحقق تمدن نوين اســلامی است، داشته باشد. 
اين ديدار برای نهاديه سازی فرهنگ وقف در جامعه و 
همکاری بســیج با ادارات اوقاف و امورخیريه در سطح 

استان تبادل نظر شد. 

مدير کل تامین اجتماعی استان مرکزی گفت: انعقاد قرارداد بیمه اختیاری با 
سازمان تأمین اجتماعی برای تمامی متقاضیان واجد شرايط بدون نیاز به مراجعه 
به شعب و از طريق سامانه خدمات غیرحضوری سازمان تأمین اجتماعی به نشانی 

eservices.tamin.ir انجام می شود.
اراک- خبرنگار آوای اقتصاد/ به گزارش روابط عمومی تامین اجتماعی استان
مرکزی، علیرضا حســینی در گفتگوی هفته با اشاره به ورود به چهارمین هفته
اجرای طرح 3۰7۰ که قرار است بر اساس آن تا بهمن ماه 3۰ خدمت و هر دوشنبه
چند خدمت، الکترونیکی و غیرحضوری شوند، گفت: در هفته چهارم طرح 3۰7۰
قرار داريم که با تحقق کامل آن 7۰ میلیون از 9۶ میلیون مراجعه به شعب تامین

اجتماعی کاهش می يابد.
حسینی ادامه داد: در هفته جاری خدمت مربوط به انعقاد قرارداد بیمه اختیاری
غیرحضوری شد و از امروز به بعد، متقاضیانی که سن آنها زير 50 سال باشد در
صورت داشــتن 3۰ روز سابقه بیمه پردازی، به صورت غیرحضوری می توانند با
مراجعه با ســامانه Eservices.tamin.ir انعقــاد قرارداد کنند. اين اقدامات که تا

پیش از اين به صورت حضوری انجام می شد، از طريق غیرحضوری، با مساعدت
بانک رفاه و پرداخت حق بیمه در سامانه مربوطه و وصول تايیديه، انجام می شود.
حسینی گفت: در حال حاضر حدود 96 هزار بیمه شده اختیاری و مشاغل آزاد
تحت پوشش تأمین اجتماعی استان مرکزی قرار دارند که با استفاده از خدمات
غیرحضوری برای پرداخت حق بیمه مربوطه و يا انعقاد قرارداد جديد نیازی به

مراجعه حضوری افراد نخواهد بود.
وی ادامه داد: بايد به طور ويژه از بانک رفاه کارگران و واحدهای مرتبط با اين 
طرح در سازمان تأمین اجتماعی قدردانی کرد که اين خدمات با همکاری چند 

جانبه الکترونیکی می شوند.
حســینی در ادامه با بیان اينکه از ابتدای خرداد ۵۰ میلیون کاهش مراجعه 
در کشور داشتیم که بخش عمده ای مربوط به عدم نیاز به تمديد دفترچه بیمه 
اســت اظهار کرد: در مجموع با هشت خدمت غیرحضوری شده در قالب طرح 
3۰7۰، حدود 12میلیون مورد مراجعه به شعب و کارگزاری ها در سراسر کشور 

کاهش می يابد.

اراک- خبرنگار آوای اقتصاد / به گزارش اداره ارتباطات و امور بین الملل 
شهرداری، طوفان محمدی، رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای شهر 
اراک در جلســه کمیسیون فرهنگی پارلمان شــهری که به دلیل شرايط 
کرونايی به صورت مجازی برگزار شــده بود، مناسب سازی فضاهای شهری 
برای کودکان را يکی از وظايف اصلی شهرداری ها دانست و گفت: به منظور 
ايجاد شهری که دوستدار کودک باشد جدا از شهرداری ها بايد سازمان ها و 
نهادهای مختلفی با هماهنگی که فرمانداری ايجاد می کند، دست به دست 
هم دهند تا هدف کلی محقق شود که خوشبختانه چندين نمونه از اين شهرها 
در استان های اصفهان و فارس وجود دارد که اراک نیز می تواند از عملکرد 

مثبت آن ها الگو برداری کند.
محمدی ادامه داد: برای آن که بررسی شود که يک شهر تا چه اندازه برای 

زيست کودکان مناسب می باشد يا در اصطلاح عامه شهر دوستدار کودک 
است يا نه؛ در ابتدا بايد پايگاه اطلاعاتی از داده های موجود شکل گیرد تا با 
تحلیل اين اطلاعات، نقشه راه مناسبی برای زيست بهتر کودکان در فضای 

شهری تهیه و تنظیم گردد.
وی افزود: در ايجاد شهر دوستدار کودک بايد تمام نهادهای حاضر در شهر 
با شهرداری هماهنگ باشند زيرا شهرداری تنها وظیفه فراهم کردن زير ساخت 
ها را دارد. نهادهايی مانند بهزيستی و آموزش و پرورش که جمعا به 22 نهاد 
می رسند بايد همواره در اين مسیر ياری رسان شهرداری باشند تا با متمرکز 

کردن اهداف، اراک به شهری دوستدار کودک تبديل شود.
رئیس کمیســیون خدمات شهری شورای شــهر اراک در پايان گفت: 
22سازمان و نهاد می توانند در ايجاد شهر دوستدار کودک وظايفی را انجام 
دهند. حال اگر هر يک از اين سازمان ها، بودجه ای را برای اين فرآيند در نظر 
بگیرند و عملکرد آن ها با يک ديگر هماهنگ شود، بدون شک گامی مهم در 

راستای دستیابی به شهر دوستدار کودک برداشته خواهد شد 

معاون فنی مرکز بهداشت استان مرکزی گفت: متاسفانه 
باورهای غلطی پیرامون بیماری کرونا در بین مردم جامعه 

دست به دست می شود. 
 اراک- خبرنگار آوای اقتصاد / به گزارش وب دا مرکزی، 
دکتر عباس اسماعیلی افزود: در دوران اپیدمی همه گیری 
کرونا شاهد طیف وسیعی از علائم بیماری بوده و هستیم 
و پزشکان گرامی با توجه به سن، جنس، علايم بیماری و 
بیماری های زمینه ای داروهای مختلفی را تجويز می کنند 

که از فردی به فرد ديگر متفاوت است. 
وی اظهار داشــت: در اين میان لازم است که هر فرد 
باورهای اشــتباه خود را در خصوص اين بیماری اصلاح 
نمايد و تنها در خصوص علائم و بیماری خود با پزشــک 

مربوطه در تماس باشد و مراقبت های لازم را انجام دهد، 
چراکه با توجه به مقاومت باکتری ها و ساير عوامل بیماری 
زا بايد از مصرف خودسرانه دارو به خصوص آنتی بیوتیک 

ها خودداری شود.
وی تاکید کرد: اســتفاده مکرر از يک گیاه دارويی يا 
ماده غذايی توصیه نمی شود، چرا که گیاهان دارويی بايد 
زير نظر پزشک تجويز شوند که در غیر اين صورت ممکن 

است در روند درمان تداخل ايجاد کنند.
دکتر اســماعیلی خاطرنشــان کرد: برای عموم مردم 
استفاده از ماسک های سه لايه پزشکی کفايت می کند و 
نیازی به استفاده دو ماسک همزمان )بر روی هم نیست( 
و به هیچ  وجه در روند اکسیژن رسانی خون و اندامهای 

داخلی بدن خللی ايجاد نمی کند، اما توصیه می شود  که 
هموطنان، ماسک اضافه به همراه خود داشته باشند تا در 

صورت آلودگی ماسک، تعويض شود .
وی يادآور شد: همچنین استفاده از ماسک های فیلتردار 

تنها برای کار درمان انديکاسیون)ضرورت( دارد.
وی تاکیــد کرد: برخی از افراد جوان بر اين باورند که 
بیماری کرونا آنها را تهديد نمی کند، در صورتیکه موارد 
فوتی در افراد جوان و حتی بدون بیماری زمینه ای نیز در 

سطح استان به ثبت رسیده است.
دکتر اسماعیلی گفت: رطوبت و مرطوب بودن مجاری 
تنفسی از بســیاری از بیماری ها جلوگیری می کند، اما 
رطوبت زياد و بیش از اندازه و بخور ســاير مواد، بستری 

مناسب برای ايجاد بیماری های قارچی بوده و استفاده از 
بخور موادی چون جوش شــیرين يا ساير ماده ها که اين 
روزها در فضای مجازی دســت به دست می شود، پايه و 
بنیه علمی و پزشکی نداشته و چه بسا ممکن است مضر 

نیز باشند.
وی در پايان افزود: عارضه اصلی بیماری کرونا اختلال 
در اکسیژن رسانی و کمبود اکسیژن خون است وقتی اين 
افت اکسیژن رخ بدهد، اولین ارگان هايی که در بدن آسیب 
می بینند اعضايی هستند که مصرف اکسیژن بالايی دارند 
از جمله مغز و قلب و زودتر از بقیه اعضا در عملکرد خود 
دچار اختلال شــده و از کار می افتند، حتی ممکن است 

سکته  قلبی و مغزی به دلیل ترس نیز رخ بدهد.

انعقاد قرارداد بیمه اختیاری تأمین اجتماعی غیرحضوری شد

طوفان محمدی، رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای شهر اراک:

 نقشه راهی مناسب برای تبدیل اراک به شهر دوستدار کودک تهیه و تدوین گردد 

باورهای اشتباه کرونایی

 تقدیــر معاونت مالی و امور پشــتیبانی برق منطقه ای 
خوزستان از رئیس سازمان آتش نشانی اهواز

معاونت مالی و امور پشــتیبانی شرکت برق منطقه ای خوزستان از 
تلاش ها و همکاری آتش نشانی اهواز در اطفای حريق ساختمان مرکزی 
اين شرکت، تشکر و قدردانی کرد.مهدی باسطی نیا معاون امور مالی و 
پشتیبانی به همراه مدير روابط عمومی، مدير امور حمل و نقل و مدير 
امور مهندســی و خدمات عمومی شــرکت برق منطقه ای خوزستان با 
حضور در سازمان آتش نشانی و خدمات ايمنی شهرداری اهواز، از ابراهیم 
قنبری رئیس اين مجموعه  پرســنل آتش نشانی به پاس همکاری های 
صورت گرفته در خاموشــی آتش سوزی ساختمان مرکزی اين شرکت، با 
اهدای لوح و اهدای هدايايی تقدير قدردانی کردند.مهرماه سال جاری بود 
که يونولیت های طبقه اول ساختمان مرکزی در حال ساخت شرکت برق 
منطقه ای خوزستان دچار حريق شد که با همکاری نیروهای آتش نشانی 
برق منطقه ای خوزســتان و سازمان آتش نشانی شهرداری اهواز بلافاصله 

خاموش شد.

 تبادل تفاهم نامه همکاری مشترک علمی پژوهشی شرکت 
آبفا استان و دانشگاه آزاد اصفهان

پیشــبرد وتقويت پژوهش های مرتبط با صنعت آب و فاضلاب در 
سطح ملی، منطقه ای و بین المللی، توسعه ارتباطات علمی، پژوهشی 
و آموزشــی و تبادل اطلاعات علمی، فنی و پژوهشی مرتبط با صنعت 
آب وفاضلاب همواره مد نظر شــرکت بوده اســت.به منظور توسعه و 
تداوم مشــارکت صنعت و مراکز علمی پژوهشی ، تفاهم نامه همکاری 
میان شــرکت آبفا استان اصفهان و دانشگاه آزاد اسلامی واحد اصفهان 
امضا شــد.اين تفاهم نامه به منظور اســتفاده مطلوب از ظرفیت ها و 
توانايی های موجود در دو مجموعه، در جلســه ای با حضور مسئولین 
و نمايندگان مرتبط دو طرف برگزار گرديد ، مديرعامل شرکت آبفا استان 
اصفهــان هدف اصلی تبادل اين تفاهم نامــه را بهره گیری مطلوب از 
توانمندی ها، تجارب و ظرفیت های پژوهشــی و علمی طرفین عنوان 
کرد و گفت: پیشــبرد وتقويت پژوهش هــای مرتبط با صنعت آب و 
فاضلاب در ســطح ملی، منطقه ای و بین المللی، توســعه ارتباطات 
علمی، پژوهشــی و آموزشی و تبادل اطلاعات علمی، فنی و پژوهشی 
مرتبــط با صنعت آب وفاضلاب همواره مد نظر شــرکت بوده اســت.
هاشــم امینی اظهار امیدواری کرد با اجرای صحیح اين تفاهم نامه و 
انسجام بیشــتر ارتباط علمی و پژوهشی شرکت آب و فاضلاب استان 
و دانشگاه آزاد اسلامی واحد اصفهان، شاهد موفقیت های روزافزون هر 
 دو مجموعه باشیم و گام های موثرتری در جهت شکوفايی و بالندگی 

میهن اسلامی برداريم.

 مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان مرکزی: بسیج پیشرو 
خدمت و خادم مردم و انقلاب اسلامی است

طی مراســمی بمناسبت هفته بســیج با حضور مديرکل،معاونین 
،کارشناسان از کارکنان بسیج اين اداره کل تقديرشد.

اراک- خبرنــگار آوای اقتصــاد / بــه گزارش روابــط عمومی اداره 
کل،منصور جلیلوند در حاشیه برگزاری اين مراسم با بیان اينکه بسیج 
پیشــرو خدمت و خادم مردم و انقلاب اســلامی است افزود:نمونه بارز 
اين مهم را می توان به حضور بســیجان از زمان ورود ويروس منحوس 
کرونا به کشــور و همچنین مشارکت  در اجرای طرح محله و خانواده 
محور برای مهار کرونا اشــاره نمود.مديرکل آموزش فنی و حرفه ای در 
بخش ديگری از ســخنان خود گفت:بســیج از تاريخ تشکیل تاکنون 
همواره تهديدها را به فرصت تبديل کرده و همیشــه امید آفرين بوده 
اســت ودر راه خدمت به مردم جانفشــانی، ايثار و فداکاری داشته اند.

وی تأکید کرد: هدف از اين که امام خمینی)ره( انقلاب کردند اين بود 
که نظام و حکومتی اســلامی در کشور حاکم شود و در سايه آن مردم 
غزتمندانــه زندگی کنند.به گفته وی؛ در باور حضرت امام خمینی)ره(، 
انقلاب اســلامی محدود به ايران نبود بلکه بايد به دنیا صادر شــود تا 
زمینه ظهور حضرت حجت )عج( فراهم گردد.شــايان ذکر است در اين 
 مراســم که با حضور جمعی از کارکنان بســیج اين اداره کل با رعايت 
دستورالعمل های بهداشتی برگزارشد با اهدای لوح سپاس از اين عزيزان 

تقدير بعمل آمد.

  میزان بارگیری در راه آهن اراک ۱۶ درصد افزایش یافت
سرپرســت اداره کل راه آهــن اراک گفــت: میزان بارگیــری در اين 
ناحیه امســال نسبت به مدت مشــابه سال گذشته 1۶ درصد افزايش 
يافت.»حمید گوگوچانی« روز يک شــنبه در گفــت و گو با ايرنا افزود: 
۶98 هزار و ۶۵1 تن بار امســال از طريق راه آهن اراک جابه جا شــد 
که اين رقم در هشــت ماهه ســال قبل  ۶۰۶ هزار و ۶۴ تن بوده است.

وی خاطرنشــان کرد: مازوت، گاز مايع و مواد شــیمیايی از مهمترين 
کالاهايی بود که امســال از طريق راه آهن اين ناحیه به نقاط مختلف 
کشــور از جمله بندر شــهید رجائی، ماهشهر، نکا و کشورهای آسیای 
میانه و ترکیه حمل شده اســت.وی اظهار داشت: بار تخلیه شده در راه 
آهــن اين ناحیه نیز در اين مدت 2۰2 هزار و 7۰۰ تن و بار وارده ســه 
میلیــون و ۴3۶ هزار و ۴19 تن بوده  که نســبت به مدت مشــابه به 
ترتیب 11۰ و چهار افزايش يافته اســت.گوگوچانی میزان بار مرز به مرز 
 در اين مدت را ســه میلیون و 233 هزار و 719 تن عنوان کرد و افزود:

 حجم اين محموله ها نســبت به مدت مشابه سال گذشته سه درصد 
افزايش يافته است.

وی ادامــه داد: تن کیلومتر مرز به مــرز  اداره کل راه آهن اراک در 
هشــت ماه امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته 2۰ درصد رشد 
داشته است.حوزه راه آهن اراک شامل ۴۴1 کیلومتر خطوط ريلی در پنج 
 استان قم، مرکزی، لرستان، همدان و کرمانشاه است که 21 ايستگاه را 

تحت پوشش دارد. 

آزمايشگاه  اصفهان- محسن راعی - 
فولاد ســنگان به عنوان اولین آزمايشــگاه 
در منطقه صنعتی و معدنی شــرق کشــور 
موفق به دريافت استاندارد آزمايشگاهی ايزو 

17۰2۵ شد.
اســتاندارد ISO 17۰2۵ معیــاری بین
المللی و تخصصی ويژه ی آزمايشــگاه های
آزمون و کالیبراســیون بوده کــه به احراز
صلاحیت  آزمايشــگاه ها می پــردازد. اين
استاندارد الزامات کلی جهت احراز صلاحیت
انجام آزمون ها و همچنین نمونه برداری را
مشخص نموده و دستورالعمل های استاندارد
بین المللیISO 17025  برای همه سازمان
های مجــری آزمون و کالیبراســیون قابل

استفاده می باشد.
قادری ) مدير مهندسی کیفیت( با اعلام
خبر اخذ استاندارد ايزو 17025 توسط واحد

آزمايشگاه فولاد سنگان افزود :
واحد مهندسی کیفیت مشتمل بر 2 بخش
آزمايشگاه و کنترل کیفیت بوده که وظیفه
آن ارائه مطلوب خدمات آزمايشگاهی و کیفی
به منظور بهبود مواد اولیه، محصول، قطعات

يدکی و بهینه سازی فرآيندهاست.
وی از ضــرورت اخذ اين اســتاندارد در
شرکت های صنعتی، معدنی گفت و افزود:
ISO 17۰2۵ سیستم کیفیت آزمايشگاه ايزو
، با هدف ايجاد يک فرايند مديريتی مستقل
و مبتنی بر کیفیت، طراحی و مستقر شده تا با
بهره گیری از اين استاندارد، آزمايشگاه قابلیت
ارائه خدمات با بهترين کیفیت را به مشتريان
داشته و همچنین کلیه فعالیت های مديريتی،

فنی و تخصصی خود را به بهترين نحو اداره
نموده و با اخذ گواهینامه ها و اعتبارنامه های
ملی يا بین المللی، صلاحیت و شايســتگی
خــود را به گیرندگان خدمــات و گروه های

ذينفع اثبات نمايد.
مدير مهندسی کیفیت فولاد سنگان، از
نقش اســتراتژيک دريافت اين استاندارد در

فروش محصولات تولیدی گفت و افزود:
با دريافــت اســتاندارد ISO 17۰2۵ در
شرکت ها شــاهد افزايش راندمان سیستم
وری، بهره  فروش،بازاريابی،مديريت  هــای 

توسعه و  ضروری  اســتانداردهای  مديريت 
برندينگ خواهیم بود.

وی دريافت اين گواهینامه را حاصل تلاش
شــبانه روزی همکاران ، معاونین و مديران

سازمان دانست و اعلام داشت:
آزمايشگاه شــرکت صنايع معدنی فولاد
ســنگان در راســتای بالابردن سطح کیفی
خدمات خود و اخذ اعتماد مشــتريان، پس
از تکمیــل تجهیزات و ارتقــا فعالیت های
آزمايشــگاهی اقدامــات لازم جهــت اخذ
استاندارد تخصصی تايید صلاحیت آزمايشگاه

ها )ISO/IEC 17025( را از اوايل ســال 98
شروع و در تیرماه اين سال ثبت نام در مرکز 
ملی تايید صلاحیــت انجام و در اين حین 
فعالیت هايی  چون آموزش های تخصصی، 
اســتفاده از دانش فنی فولاد مبارکه، انجام 

پیش ممیزی و غیره، نیز انجام شد.
پس از پذيرش اولیه درخواســت و تايید 
صلاحیــت در اوايــل اســفند 98، ممیزی 
آزمايشــگاه فولاد سنگان توسط مرکز ملی 
تايید صلاحیت به پژوهشگاه استاندارد کرج 
محول گرديد.قادری از تلاش مجدانه پرسنل 

اين واحد در تکمیل مستندات و انجام امور 
محوله گفت و بیان داشت:

مستندات مورد نیاز به سرعت تکمیل و در 
اختیار اين پژوهشکده قرار گرفت تا ممیزی 
آزمايشــگاه قبل از شروع سال جديد برنامه 
ريزی و اجرا گردد اما متاسفانه با اوج گیری 
انتشار ويروس کرونا اين مهم محقق نگرديد 
و برنامه های پژوهشــگاه لغو و به سال بعد 
موکــول گرديد. با امیدواری به اتمام بحران 
کرونا برنامه ريزی از فروردين تا تیرماه 99 

بطول انجامید.
 با توجه به تغییر ورژن استاندارد و برنامه 
مرکز ملی تايید صلاحیــت مبنی بر انجام 
ممیزی بر اساس مدل جديد از ابتدای سال 
99، آزمايشــگاه فولاد ســنگان جزو اولین 
آزمايشگاههای سطح کشور بود که بر اساس 
ايــن ورژن ممیزی گرديد. بــا تايید کامل 
مدارک و مســتندات در آخرين مرحله اخذ 
استاندارد نیاز به تايید کمیته فنی مرکز ملی 
تايید صلاحیت بود که اين مهم نیز درآبان 
ماه انجام و اعطای گواهینامه 17۰2۵ توسط 
آزمايشگاه شرکت صنايع معدنی فولاد سنگان 
در خروجی سايت مرکز ملی تايید صلاحیت 
ايران قرارگرفت.محصول با کیفیت مهمترين 
شــاخصه ی تولید در بازار رقابتی اســت و 
انشالله آزمايشگاه فولاد سنگان) بعنوان اولین 
آزمايشگاه استاندارد معدنی در شرق کشور( با 
تلاش شبانه روزی و پیاده سازی استانداردها 
و  به روز نمودن خطوط آزمايشــگاهی و …، 
در صدد افزايش ســطح کیفی خدمات ارائه 

شده خواهد بود.

آزمایشگاه فولاد سنگان،اولین آزمایشگاه استاندارد گندله سازی در شرق کشور

بهره گیری از ظرفیت بسیج مهندسین برنامه
 اولویت دار اداره کل اوقاف و امور خیریه استان مرکزی است 

مديــر کل اوقاف و امــور خیريه اســتان مرکزی 
گفت:بهره گیری از ظرفیت بسیج مهندسین در راستای 
احیای موقوفات يکی از برنامه های اولويت دار اين نهاد 

انقلابی است.
اراک - خبرنــگار آوای اقتصاد/ بــه گزارش روابط 
عمومی اوقاف،حجت الاسلام عبدالله واحدی روز يکشنبه 
)9آذر(ضمن ديدار با بسیج مهندسین شهرستان اراک 
به مناسبت گرامیداشت هفته بسیج افزود:برخورداری 
از روحیه انقلابی و جهادی بســیج ظرفیت ارزشمندی 
اســت که بهره گیری از آن ضمن کاهش هزينه های 
جاری از کیفیت و ماندگاری بسیار بالايی برخوردار می 
باشد .وی نسبت به اجرای طرح جامع امامزادگان تاکید 
کرد و گفت:همکاری اوقاف و بسیج مهندسین می تواند 
دامنه وسیع تری داشته باشد که با تلاش دو نهاد اين 
امر به زودی محقق خواهد شد.حجت الاسلام واحدی 
،بکارگیری امین موقوفات از جامعه بســیج مهندسین 
و بهــره گیری از ظرفیت هــا و توان موجود به منظور 
نگهداری بهینه، توســعه، احداث و تکمیل زير ساخت 

های بقاع متبرکه و اماکن مذهبی کشور به عنوان آثار 
معنوی و ماندگار دينی و فرهنگی و تبديل اين اماکن 

مقدس به قطب های فرهنگی در جهت تحکیم مبانی 
فکری و عقیدتی افراد جامعه به خصوص نسل جوان و 

نیز اشــاعه فرهنگ دينی و رفع محرومیت و معضلات 
جامعه، و هم چنین افزايش بهره وری از ديگر موقوفات 
با بهره گیری از ظرفیت های بالقوه بســیج مهندسین 
)عمران و معمــاری، صنعت وکشــاورزی( به منظور 
بســط، تقويت و گسترش همکاری های فی مابین هر 
دو سازمان و اداره کل انقلابی و ولايی و نیل به اهداف 
قابل انطباق با وظايــف و اختیارات هر دو مجموعه را 
از جمله برنامه هــای اداره کل اوقاف در همکاری هر 
چه بیشــتر با بسیج مهندسین دانست.وی اظهار کرد:  
کارکردهای بسیج در سطوح مختلف ملی، منطقه ای و 
جهانی، باعث گرديده اين نهاد مردمی در دفاع از عزت 
انقلاب، جريانی پیشتاز باشد و با بصیرت، ولايتمداری، 
موقعیت شناســی و دشمن شناسی و نیز با حضور به 
هنگام، نقش بی بديلی در پیشــبرد اهداف انقلاب که 
همان تحقق تمدن نوين اســلامی است، داشته باشد. 
اين ديدار برای نهاديه سازی فرهنگ وقف در جامعه و 
همکاری بســیج با ادارات اوقاف و امورخیريه در سطح 

استان تبادل نظر شد. 

مدير کل تامین اجتماعی استان مرکزی گفت: انعقاد قرارداد بیمه اختیاری با 
سازمان تأمین اجتماعی برای تمامی متقاضیان واجد شرايط بدون نیاز به مراجعه 
به شعب و از طريق سامانه خدمات غیرحضوری سازمان تأمین اجتماعی به نشانی 

eservices.tamin.ir انجام می شود.
اراک- خبرنگار آوای اقتصاد/ به گزارش روابط عمومی تامین اجتماعی استان
مرکزی، علیرضا حســینی در گفتگوی هفته با اشاره به ورود به چهارمین هفته
اجرای طرح 3۰7۰ که قرار است بر اساس آن تا بهمن ماه 3۰ خدمت و هر دوشنبه
چند خدمت، الکترونیکی و غیرحضوری شوند، گفت: در هفته چهارم طرح 3۰7۰
قرار داريم که با تحقق کامل آن 7۰ میلیون از 9۶ میلیون مراجعه به شعب تامین

اجتماعی کاهش می يابد.
حسینی ادامه داد: در هفته جاری خدمت مربوط به انعقاد قرارداد بیمه اختیاری
غیرحضوری شد و از امروز به بعد، متقاضیانی که سن آنها زير 50 سال باشد در
صورت داشــتن 3۰ روز سابقه بیمه پردازی، به صورت غیرحضوری می توانند با
مراجعه با ســامانه Eservices.tamin.ir انعقــاد قرارداد کنند. اين اقدامات که تا

پیش از اين به صورت حضوری انجام می شد، از طريق غیرحضوری، با مساعدت
بانک رفاه و پرداخت حق بیمه در سامانه مربوطه و وصول تايیديه، انجام می شود.
حسینی گفت: در حال حاضر حدود 96 هزار بیمه شده اختیاری و مشاغل آزاد
تحت پوشش تأمین اجتماعی استان مرکزی قرار دارند که با استفاده از خدمات
غیرحضوری برای پرداخت حق بیمه مربوطه و يا انعقاد قرارداد جديد نیازی به

مراجعه حضوری افراد نخواهد بود.
وی ادامه داد: بايد به طور ويژه از بانک رفاه کارگران و واحدهای مرتبط با اين 
طرح در سازمان تأمین اجتماعی قدردانی کرد که اين خدمات با همکاری چند 

جانبه الکترونیکی می شوند.
حســینی در ادامه با بیان اينکه از ابتدای خرداد ۵۰ میلیون کاهش مراجعه 
در کشور داشتیم که بخش عمده ای مربوط به عدم نیاز به تمديد دفترچه بیمه 
اســت اظهار کرد: در مجموع با هشت خدمت غیرحضوری شده در قالب طرح 
3۰7۰، حدود 12میلیون مورد مراجعه به شعب و کارگزاری ها در سراسر کشور 

کاهش می يابد.

اراک- خبرنگار آوای اقتصاد / به گزارش اداره ارتباطات و امور بین الملل 
شهرداری، طوفان محمدی، رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای شهر 
اراک در جلســه کمیسیون فرهنگی پارلمان شــهری که به دلیل شرايط 
کرونايی به صورت مجازی برگزار شــده بود، مناسب سازی فضاهای شهری 
برای کودکان را يکی از وظايف اصلی شهرداری ها دانست و گفت: به منظور 
ايجاد شهری که دوستدار کودک باشد جدا از شهرداری ها بايد سازمان ها و 
نهادهای مختلفی با هماهنگی که فرمانداری ايجاد می کند، دست به دست 
هم دهند تا هدف کلی محقق شود که خوشبختانه چندين نمونه از اين شهرها 
در استان های اصفهان و فارس وجود دارد که اراک نیز می تواند از عملکرد 

مثبت آن ها الگو برداری کند.
محمدی ادامه داد: برای آن که بررسی شود که يک شهر تا چه اندازه برای 

زيست کودکان مناسب می باشد يا در اصطلاح عامه شهر دوستدار کودک 
است يا نه؛ در ابتدا بايد پايگاه اطلاعاتی از داده های موجود شکل گیرد تا با 
تحلیل اين اطلاعات، نقشه راه مناسبی برای زيست بهتر کودکان در فضای 

شهری تهیه و تنظیم گردد.
وی افزود: در ايجاد شهر دوستدار کودک بايد تمام نهادهای حاضر در شهر 
با شهرداری هماهنگ باشند زيرا شهرداری تنها وظیفه فراهم کردن زير ساخت 
ها را دارد. نهادهايی مانند بهزيستی و آموزش و پرورش که جمعا به 22 نهاد 
می رسند بايد همواره در اين مسیر ياری رسان شهرداری باشند تا با متمرکز 

کردن اهداف، اراک به شهری دوستدار کودک تبديل شود.
رئیس کمیســیون خدمات شهری شورای شــهر اراک در پايان گفت: 
22سازمان و نهاد می توانند در ايجاد شهر دوستدار کودک وظايفی را انجام 
دهند. حال اگر هر يک از اين سازمان ها، بودجه ای را برای اين فرآيند در نظر 
بگیرند و عملکرد آن ها با يک ديگر هماهنگ شود، بدون شک گامی مهم در 

راستای دستیابی به شهر دوستدار کودک برداشته خواهد شد 

معاون فنی مرکز بهداشت استان مرکزی گفت: متاسفانه 
باورهای غلطی پیرامون بیماری کرونا در بین مردم جامعه 

دست به دست می شود. 
 اراک- خبرنگار آوای اقتصاد / به گزارش وب دا مرکزی، 
دکتر عباس اسماعیلی افزود: در دوران اپیدمی همه گیری 
کرونا شاهد طیف وسیعی از علائم بیماری بوده و هستیم 
و پزشکان گرامی با توجه به سن، جنس، علايم بیماری و 
بیماری های زمینه ای داروهای مختلفی را تجويز می کنند 

که از فردی به فرد ديگر متفاوت است. 
وی اظهار داشــت: در اين میان لازم است که هر فرد 
باورهای اشــتباه خود را در خصوص اين بیماری اصلاح 
نمايد و تنها در خصوص علائم و بیماری خود با پزشــک 

مربوطه در تماس باشد و مراقبت های لازم را انجام دهد، 
چراکه با توجه به مقاومت باکتری ها و ساير عوامل بیماری 
زا بايد از مصرف خودسرانه دارو به خصوص آنتی بیوتیک 

ها خودداری شود.
وی تاکید کرد: اســتفاده مکرر از يک گیاه دارويی يا 
ماده غذايی توصیه نمی شود، چرا که گیاهان دارويی بايد 
زير نظر پزشک تجويز شوند که در غیر اين صورت ممکن 

است در روند درمان تداخل ايجاد کنند.
دکتر اســماعیلی خاطرنشــان کرد: برای عموم مردم 
استفاده از ماسک های سه لايه پزشکی کفايت می کند و 
نیازی به استفاده دو ماسک همزمان )بر روی هم نیست( 
و به هیچ  وجه در روند اکسیژن رسانی خون و اندامهای 

داخلی بدن خللی ايجاد نمی کند، اما توصیه می شود  که 
هموطنان، ماسک اضافه به همراه خود داشته باشند تا در 

صورت آلودگی ماسک، تعويض شود .
وی يادآور شد: همچنین استفاده از ماسک های فیلتردار 

تنها برای کار درمان انديکاسیون)ضرورت( دارد.
وی تاکیــد کرد: برخی از افراد جوان بر اين باورند که 
بیماری کرونا آنها را تهديد نمی کند، در صورتیکه موارد 
فوتی در افراد جوان و حتی بدون بیماری زمینه ای نیز در 

سطح استان به ثبت رسیده است.
دکتر اسماعیلی گفت: رطوبت و مرطوب بودن مجاری 
تنفسی از بســیاری از بیماری ها جلوگیری می کند، اما 
رطوبت زياد و بیش از اندازه و بخور ســاير مواد، بستری 

مناسب برای ايجاد بیماری های قارچی بوده و استفاده از 
بخور موادی چون جوش شــیرين يا ساير ماده ها که اين 
روزها در فضای مجازی دســت به دست می شود، پايه و 
بنیه علمی و پزشکی نداشته و چه بسا ممکن است مضر 

نیز باشند.
وی در پايان افزود: عارضه اصلی بیماری کرونا اختلال 
در اکسیژن رسانی و کمبود اکسیژن خون است وقتی اين 
افت اکسیژن رخ بدهد، اولین ارگان هايی که در بدن آسیب 
می بینند اعضايی هستند که مصرف اکسیژن بالايی دارند 
از جمله مغز و قلب و زودتر از بقیه اعضا در عملکرد خود 
دچار اختلال شــده و از کار می افتند، حتی ممکن است 

سکته  قلبی و مغزی به دلیل ترس نیز رخ بدهد.

انعقاد قرارداد بیمه اختیاری تأمین اجتماعی غیرحضوری شد

طوفان محمدی، رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای شهر اراک:

 نقشه راهی مناسب برای تبدیل اراک به شهر دوستدار کودک تهیه و تدوین گردد 

باورهای اشتباه کرونایی
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/09/12

شماره : 965

تفاوت دستمزد کویت با ایران قابل قیاس نیست

رویه تیم ملی بسکتبال باید تغییر کند
کارشــناس و پیشکسوت بسکتبال ايران با انتقاد از 
عملکــرد تیم ملی در رقابت های انتخابی کاپ آســیا، 
توضیح داد: به نظر من با اين شرايط ۴۰ درصد بازيکنان 
موجــود در تیم ملی بايد کنار روند چون بازيکن حرفه 

ای حداقل از نظر جسمانی بايد آماده باشد.
محمــد مهــدی ايزدپناه درباره عملکــرد تیم ملی 
بســکتال ايران در پنجره دوم مســابقات انتخابی کاپ 
آسیا 2۰21، توضیح داد: تیم ايران اصلا انسجام نداشت 
و انگار ســنگ به پای بازيکنان ما بسته بودند. از طرفی 
هم بازيکنانی به تیم اضافه شده بودند که فقط تمرين 
وزنه داشــتند. همه اين موارد دست به دست هم داده 

بود تا تیم ملی دچار افت شديد شود.
او افــزود: البته ســوريه تدارکات خوبــی برای اين 
مســابقات داشــت و نتیجه ای که حاصل شد برای ما 
ناراحت کننده بود. تیم ما به لحاظ هوشیاری در بازی 
زون هم بسیار ضعیف عمل کرد که در غیر اين صورت 
قطعا می توانستم بهتر نتیجه بگیريم. سوريه 1۰ امتیاز 
عقــب میفتد ولــی جبران می کند امــا در تیم ما اين 
اتفاق رخ نمی دهد که نشــان دهنده نداشتن آمادگی 

ذهنی است.
ســرمربی سابق تیم ملی بســکتبال ايران در مورد 
نبود نفراتی چــون حامد و صمد نیز گفت: نبودن اين 
دو ســتاره لطمه کمی نبود. شــما همین تک بازيکن 
آمريکايی ســوريه را برداريد تا ببینید چه تاثیری دارد. 

نبود دو بازيکن خیلی تاثیرگذار است.
او در پاســخ به اين ســوال که آيــا نبايد اختلافات 
شــخصی میان سرمربی با بازيکنانی چون ارسلان حل 
شود تا تیم ملی اين چنین دچار آسیب نشود؟ توضیح 
داد: دوســت دارم اين موضوع را کامل باز کنم. ارسلان 
بازيکنی است که قطعا می تواند به تیم ملی کمک کند 
امــا به نظرم او هم بايد در رفتار خود تجديد نظر کند. 
ضمن اينکه معتقدم شاهین طبع هم بايد خیلی شفاف 
در اين مورد صحبت کند و دلیل کنار گذاشــتن او را 
مطرح کند. اگر دلايل او شخصی است بايد برطرف شود 
که تیم ملی دچار آسیب نشود. در تیم ملی بايد از همه 

ظرفیت ها اســتفاده کنیم و به نظرم وقت آن است که 
مسائل به صورت شفاف حل شوند.

ايزدپناه گفت: ممکن اســت دلیل کنار گذاشــتن 
ارسلان بحث اخلاقی باشد اما پیشنهاد می کنم شاهین 
طبــع، محکم دلیل حذف ايــن بازيکن را مطرح کند. 
ارسلان هم بايد مواظب رفتارش باشد. البته تخلف خواه 
ناخواه همیشــه از جانب بازيکنان هست اما سرمربی و 

سرپرست بايد مشکل را حل کنند. به نظر من موضوع 
ارســلان قابل حل است. برخی در حال سوءاستفاده از 
اين موضوع هستند که با حل شدن اين مساله آرامش 

بیشتری را شاهد خواهیم بود.
پیشکسوت بســکتبال ايران در پاسخ به اين سوال 
که آيا اين نتايج ضعیف حاصل کم کاری فدراســیون 
اســت يا کادر فنی و بازيکنان؟ توضیح داد: به هر حال 

وقتی يک تیم می بازد همه مقصر هســتند اما در اين 
رقابت ها متاســفانه عملکــردی را از بازيکنان تیم ملی 
شــاهد بوديم که گويا در اين دوران کرونا اصلا تمرين 
نداشته اند. فدراسیون بايد يک شرايط مساعد را برای 
تیــم ملی فراهم کــرده و کادر فنی هم با برنامه ريزی 
دقیق تیم را هدايت کنــد. در اين رقابت ها کلا خیلی 
بــد بازی کرديم. بازيکنان بی انگیزه بازی کردند و فکر 
می کردند سوريه را برده ايم. در برخی از صحنه ها اصلا 
بازيکنان به دنبال توپ های مرده نمی رفتند و سنگین 
بودند که بخشــی از اين اتفاقات به کادر فنی و بخشی 
به خود بازيکــن برمی گردد. يک بازيکن ملی پوش در 
اين شرايط حداقل بايد به لحاظ فیزيکی آمادگی خود 
را حفظ کند. بايــد از اين باخت درس بگیريم و توجه 
بیشــتری به برنامه ريزی کنیــم. کادر فنی و بازيکنان 
بايد نگرش خود را تغییر دهند. زوری نمی شود نتیجه 
گرفت، بايد برنامه ريزی کرد. تیم هايی چون ســوريه 

کار کرده اند، ما چه کرديم؟
او درباره نبود بازی های تدارکاتی نیز اظهار کرد: در 
حقیقت فدراسیون شرايط مالی خوبی ندارد و همانند 
کشورهای ديگر نمی تواند اردوی برون مرزی يک ماهه 
بگذارد اما پیشــنهاد من اين است که از اين باخت ها 
درس بگیريم. گاهی منتقدانی را می بینم که خودشان 
از نظر اخلاقی مشــکل دارند. بايــد قبول کنیم که ما 
اگر مدالی در آســیا داريم به خاطر نفراتی چون حامد 
است، حالا اين ستاره ها در حال افول هستند و نتیجه 
نمی گیريم. ما کار پايه ای نکرده ايم. ان شاءالله بازيکنان 
ما در المپیک ســطح بازی ها را ببیند تا خودشــان را 
ارتقا دهند، هرچند که کادر فنی هم تاثیرگذار اســت. 
اما بحث من آنجاست که ما ۴ تا ۵ بازيکن پست چهار 
در اين مســابقات داشتیم که روی هم رفته 1۰ امتیاز 
نداشــتند، واقعا باعث ناراحتی اســت. مربی بايد اردو 
بگذارد اما ورزشکار هم بايد کار کند. واقعا اگر نسل ما 
المپیکی بود شب تا صبح را تمرين می کردند. بايد قدر 
اين المپیک را بدانند. به نظرم اگر اين نفرات خودشان 
را تغییر ندهند با اين رويه بايد ۴۰ درصد تیم تغییر کند.

کاپیتان تیم ملی فوتســال زنان که به 
لیگ کويت پیوسته گفت: تفاوت دستمزد 
تیم های ايرانی با تیم های کويتی خیلی زياد 
اســت. بايد پنج ســال در لیگ ايران بازی 
می کردم تا چنین دســتمزدی را دريافت 
کنم.نسیمه غلامی پس از گرفتن رضايتنامه 
خود از تیم هیات فوتبال خراسان رضوی با 
قراردادی يکساله به الفتات کويت پیوست.
به همین دلیل به گفت و گو با کاپیتان 
تیم ملی فوتسال زنان پرداختیم که در متن 

زير می خوانید:

تا تصمیم   چه عاملی سبب شد 
به حضور در لیگ کویت بگیرید و این 
تیم در قیاس با دیگر تیم های ایرانی 

چه شرایطی دارد؟
به دنبــال تجربه در يــک فضا و چالش 
جديــد بودم، به همین دلیــل پذيرفتم تا 
در تیم الفتات کويت لژيونر شــوم. هرچند 
لیگ ايران بسیار خوب است اما حسن لیگ 
کويت جذب دو بازيکن خارجی در هر تیم 
محسوب می شــود. تیم الفتات دو بازيکن 
اوکراينــی جذب کرده اســت و در دورانی 
که به عنــوان لژيونر در ايــن تیم حضور 
دارم، فرصت آشــنايی با بازيکنان بسیاری 
از کشــورهای مختلف را خواهم داشت که 
اين امر يکــی از مزيت های خوب بازی در 

اين تیم است.

با  ایران  دســتمزدهای  تفاوت   
کویت چقدر هســت؟ هر چند بنا بر 
شــنیده ها در این فصل از لیگ برتر 
فوتسالیست  دختران  دستمزد  ایران 
و فوتبالیست افزایش یافته است. این 
قضیه چقدر می تواند در افزایش انگیزه 
و بهبود کیفیت تیم ملی یا سطح بازی 
بازیکنان در تیم های لیگ برتری موثر 

باشد؟
تفــاوت دســتمزد تیم هــای ايرانی با 
تیم های کويت خیلی زياد اســت. بايد پنج 

سال در لیگ ايران بازی می کردم تا چنین 
دســتمزدی را دريافت کنــم. هر چند در 
فصل جديد لیگ برتر ايران دســتمزدهای 
بازيکنــان مقداری افزايش يافته و حتی به 
1۰۰ میلیون تومان هم رسیده است اما به 
نظرم خیلی کم است. ارزش بازيکنان تیم 
ملی بیشتر از اينهاســت. بايد باشگاه ها با 
بازيکنان قراردادهای بیشــتری ببندند اما 
کويت قراردادهای خوبی با بازيکنان می بندد 

و هرگز قابل قیاس با ايران نیست.

 از مزایا و معایب لژیونر شــدن 
چیســت و جدای از آن سطح بازی ها 
چقدر با ایران تفاوت دارد و حتی نوع 
رفتارهــا و برخورد با لژیونرها چگونه 

است؟
دوبــاره تاکید می کنم کــه لیگ ايران 
واقعا قوی است اما از نظر مزايا قابل قیاس 
با کويت نیست. در اينجا به بازيکنان خیلی 
اهمیت می دهند و همه امکانات لازم برای 

من فراهم شده است. مسوولان تیم الفتات 
کويت طوری با من رفتار می کنند که تنها 
دغدغه ام بازی کردن باشد و تنها به تیم فکر 
کنم. يعنی دغدغه مسکن، تغذيه و امکانات 
ديگر را ندارم. قبل از اينکه به کويت بیايم 
مسوولان اين تیم همه کارهای لازم جهت 
حضورم در اين کشــور را انجام دادند و با 
اينکه 2 يا ســه سال است که لیگ کويت 
راه اندازی شــده است اما با اينحال خیلی 
حرفه ای عمل می کنند و واقعا امکانات عالی 
دارند.از امتیازهای منفی لژيونر شدن تنها 
دوری از خانواده اســت ولی امتیاز مثبت 
زياد دارد و واقعا دوست داشتم تا در اينجا 
تجربه جديدی کسب کنم. غیر از آن لژيونر 
شــدن حس خوبی برايم ايجاد کرده است 
البته حضور در لیگ کويت امتیازات مثبت 

ديگری هم دارد.

 برای اینکــه در تیم های مطرح 
امکاناتی  باید چه  لژیونر شوید  جهان 

برای شما و دیگر بازیکنن فراهم شود؟
تدارک بازی های دوستانه خیلی می تواند 
به ديده شــدن بازيکنان و حضور آنان در 
تیم هــای مطرح جهان کمک کند. بايد در 
ســال پنج يا ۶ بازی دوســتانه با تیم های 
مطرح جهان چون پرتغال، اسپانیا، برزيل، 
ايتالیا، چین و ژاپن داشــته باشیم. وقتی 
اين کشورها بازی های ما را ببینند شانس 
بیشــتری برای دعوت شدن به اين تیم ها 

خواهیم داشت.
الان هم در کويت هســتم شــايد اين 
شــانس را داشــته باشــم تا از کويت به 
کشورهای اروپايی بروم. در اينجا هر تیمی 
دو بازيکن خارجی جذب می کند و به نظرم 
از هر کشور بهترين بازيکنان جذب تیم های 

کويت می شوند.

زنان   فوتســال  ملــی  تیم   
مسابقات جام جهانی کوچک برزیل و 
رقابت های آسیایی را در پیش رو دارد 

برای  اما فدراســیون هنوز تصمیمی 
برگزاری اردو نگرفته است. این قضیه 
چقدر می تواند در کاهش کیفیت بازی 
بازیکنان و انگیزه آنان اثرگذار است و 
قهرمانی  هت تریک  شرایط  این  با  آیا 

امکان پذیر خواهد بود؟
کرونا واقعــا همه چیــز را بهم ريخته 
اســت و از مســوولان فدراسیون خواهش 
می کنم مانند گذشــته از ما حمايت کنند. 
کار خیلی ســختی پیــش رو داريم. دفاع 
از عنوان قهرمانی در آســیا دشــوار است. 
هنوز تکلیف لیگ ايران هم معلوم نیســت 
و تهــران قرنطینه اســت و بايد کم کم با 
رعايت پروتکل های بهداشــتی فدراسیون 
فوتبال فکری برای تیم ملی فوتســال زنان 
و نیز مردان کند زيرا بايد از جايگاه قهرمانی 
خود دفاع کنیم و کار ســختی اســت اما 
نشــدنی اســت. اين توانايی را در تک تک 
بازيکنان می بینم که خیلی خوب هســتند 
و اگر فدراســیون مانند قبل از ما حمايت 
کند می توانیم در آســیا هت تريک کنیم. 
 امیــدوارم هر چه زودتر کرونــا از بین برو
د و به روزهــای عادی بازگرديم و دور هم 

دوباره جمع شويم.

 در این فصل با تیم هیات فوتبال 
تمدید کرده  را  قرارداد خود  خراسان 
بودید و این تیم در فصل گذشــته در 
رده سوم مشترک قرار گرفت، آیا فکر 
می  کنید بتواند در این دوره از بازی های 

لیگ برتر به قهرمانی برسد؟
تیم هیات فوتبال مقداری بدشانســی 
آورد. زيرا تعداد مصدومان ما زياد شــد و 
در غیــر اين صــورت قهرمانی حق ما بود. 
در اين تیم در فصل گذشته دغدغه ای جز 
بازی کردن نداشتم زيرا همه چیز حرفه ای 
بود و مدير باشــگاه خیلی زحمت کشید و 
فاطمه شــريف سرمربی تیم اجازه نمی داد 
تا به چیزهای ديگری جز بازی کردن فکر 
کنیم. تمام دســتمزدم را گرفتم و مطمینا 
امســال اين تیــم به فینــال راه می يابد و 

امیدوارم قهرمان شود.

از بیش از ۵۰ ورزشکار و مربی برای قهرمانی آسیا حمایت می کنیم

 دپای به بارسلونا کمک خواهد کرد
هافبک سابق تیم ملی فوتبال هلند براين باور است که مهاجم لیون می 

تواند در صورت پیوستن به بارسلونا کمک زيادی به اين تیم کند.
به گزارش اسپورت، ممفیس دپای در فصل نقل و انتقالات تابستانی تا 
آستانه پیوستن به بارسلونا پیش رفت اما در نهايت اين انتقال صورت نگرفت.

دپای بعد از انتقال ناامید کننده به منچستر يونايتد راهی لیگ فرانسه 
شد و در لیون به روزهای اوج خود بازگشت و توانست عملکرد درخشانی از 
خود نشان دهد و همین باعث شد تا مورد توجه تیم های بزرگی از جمله 

بارسلونا قرار گیرد.
کلارنس سیدورف، هافبک سابق لاله های نارنجی درباره پیوستن دپای 
به بارسلونا گفت: من براين باور هستم که دپای بايد دير يا زود راهی يک 
تیم بزرگ شود. پیوستن به بارسلونا بهترين تصمیم برای او خواهد بود. او با 
کومان در  تیم ملی عملکرد درخشانی داشت و همین باعث شده تا اعتماد 

به نفس لازم را برای کار کردن دوباره با اين مربی داشته باشد.
او ادامه داد: من اطمینان دارم هر باشگاهی که دپای را جذب کند از وجود 
او بهره خواهد برد. بارسلونا در حال تغییر و تحول است و حضور بازيکنانی 

مثل دپای به اين تیم کمک خواهد کرد.

 دوست دارم حضور در تیم دیگری را تجربه کنم
مدافع اسپانیايی بايرن مونیخ بار ديگر به جدايی از اين تیم ابراز علاقه 

نشان داد و تاکید کرد که دوست دارد راهی تیم ديگری شود.
به گزارش اسکای اسپورت، خابی مارتینس از سال 2۰12 در بايرن مونیخ 
بازی می کند و دو بار توانســته که با اين تیم قهرمانی در سه گانه فوتبال 

آلمان و اروپا را به دست آورد.
اين مدافع 32 ساله در تابستان تا آستانه جدايی از بايرن پیش رفت اما 

هانس فلیک او را متقاعد کرد که يک فصل ديگر در تیم بماند.
او درباره جدايی از بايرن در فصل نقل و انتقالات زمســتانی گفت: الان 
زمان مناسبی برای سخن گفتن در اين زمینه نیست. هر اتفاقی ممکن است 
که در سال بعد بیفتد. من سالهای بسیار خوبی را با بايرن تجربه کردم و از 

حضور در اين تیم رضايت کامل دارم.
مارتینس ادامه داد: دوست دارم که قبل از بازنشستگی حضور در يک تیم 
ديگر را تجربه کنم. من تنها امسال با بايرن مونیخ قرارداد دارم. خوشحالم 

که جزئی از موفقیت تیم در سالهای اخیر بودم.

 مارادونا شور و اشتیاق داشت اما مسی هیچ چیز ندارد!
سرمربی بنفیکا معتقد است اسطوره فوتبال آرژانتین نسبت به فوتبال 

شور و اشتیاق داشت اما مهاجم بارسلونا چنین ويژگی ندارد.
به گزارش بی ساکر، ژرژ ژسوس، سرمربی بنفیکا درباره درگذشت ديگو 
آرماندو مارادونا و تاثیر اين اتفاق روی جهان فوتبال صحبت کرد. همچنین 
اســطوره آرژانتینی را با ستاره های کنونی دنیای فوتبال يعنی کريستیانو 
رونالدو و لیونل مسی مقايسه کرد. سرمربی پرتغالی گفت: مارادونا يک ستاره 
بود اما نسبت به فوتبال شور داشت. برای بازی کردن اين ورزش متولد شده 
بود. او يک عاشق بود و تمام احساسش نسبت به توپ فوتبال اين چنین بود. 
سرمربی بنفیکا در مقايسه با دو ستاره کنونی جهان فوتبال اظهار کرد: 
رونالدو کمی اشتیاق دارد اما مسی هیچ چیز ندارد. در او هیچ شوری ديده 
نمی شــود. لئو بازيکن بزرگی است اما درباره چگونگی زندگی و احساس 
و اشــتیاق برای بازی کردن و فوتبال صحبت می کنیم. مارادونا در ارتباط 

داشتن با ديگران هم فوق العاده بود. 
ژسوس در پايان گفت: مارادونا در کنار پله بهترين بازيکن جهان بود. او 
همچنان اينجاست و زنده است. ديگو تنها به خاطر نبوغ و بازی اش بزرگ 

تر نبود و شکلی که فوتبال را نشان داد اين تفاوت را به وجود آورد.

 ابتلای همیلتون به کرونا و کنار گذاشته شدن از جایزه بزرگ 
بحرین

راننده بريتانیايی فرمول يک به دلیل مثبت شدن کرونا نمی تواند در دور 
آخر جايزه بزرگ بحرين رقابت کند.

به گزارش اســتار، لويیس همیلتون، به ويروس کرونا آلوده است و هم 
اکنون در قرنطینه به سر می برد. فدراسیون جهانی اتومبیل رانی صبح امروز 
اعلام کرد: لويیس همیلتون به ويروس کرونا مبتلا شده است و به همین 
خاطر نمی تواند در دور پايانی جايزه بزرگ بحرين رقابت کند و اين خبر 
مورد تايید تیم مرسدس نیز قرار گرفته است.تیم همیلتون، مرسدس-ای 
ام جی پتروناس اعلام کرد که اين بريتانیايی در هفته گذشته سه بار تست 
داد که هر 3 منفی بوده اســت. آخرين بار در روز يکشنبه. با اين حال روز 
دوشنبه او با »علائم خفیف« از خواب بیدار شد. در همان زمان، به قهرمان 
هفت بار جهان اطلاع داده شد که تست بدهد که اين بار تست او مثبت بود.

 تغییر نام ورزشــگاه ناپولی به مارادونا در دیدار برابر رئال 
سوسیداد

شهردار ناپولی اعلام کرد در نخستین ديدار خانگی تیمشان نام ورزشگاه 
سن پائولی به ديگو آرماندو مارادونا تغییر پیدا خواهد کرد.

به گزارش بی ســاکر، درگذشت ديگو آرماندو مارادونا جهان فوتبال را 
تحت تاثیر قرار داد. کاپیتان سابق آلبی سلسته چهارشنبه هفته گذشته به 
دلیل حمله قلبی در ۶۰ سالگی جانش را از دست داد. در ناپولی که اسطوره 
آرژانتینی را می پرستند بهترين گرامیداشت در نظر گرفته شد. درباره تغییر 
نام ورزشگاه ناپولی به اسم ستاره سال های دور تیم ايتالیايی صحبت شد که 

تا چند روز ديگر به صورت رسمی اين اتفاق خواهد افتاد. 
لوئیجی دِ مجیستريتس، شهردار ناپولی در يک مصاحبه گفت: جمعه 
به توافق نهايی رسیديم. در بازی بعدی خانگی ناپولی يعنی ديدار برابر رئال 
سوسیداد ورزشگاه به صورت رسمی ديگو آرماندو مارادونا نامگذاری می شود. 
او در پايــان اظهار کــرد: ناپولی و به خصوص فوريگروتــا به زيارتگاه 
فوتبالی-فرهنگی تبديل خواهد شــد. مارادونا در ســال 198۴ به ناپولی 
پیوست و هفت فصل برای اين تیم بازی کرد. او توانست عناوين زيادی را 

با تیم ايتالیايی فتح کند.

 توماس باخ در انتخابات ریاست IOC بدون رقیب ماند
توماس باخ بدون رقیب برای انتخابات ريیس کمیته بین المللی المپیک 
آماده می شود.کمیته بین المللی المپیک اعلام کرد، توماس باخ تنها کانديدا
برای انتخابات رياســت IOC است. صد و سی و هفتمین  کنگره انتخاباتی

کمیته بین المللی المپیک در ماه مارس 2۰21 در آتن برگزار می شود.
هیات اجرايیIOC پیش ازاين تصمیم گرفته بود که ريیس جديد، پس از

بازی های المپیک توکیو به طور رسمی کارش را آغاز کند.
مدت زمان اولین دوره رياســت IOC هشــت سال تعیین شده است. در
صورت انتخاب مجدد شخص ، دوره او در سال 2۰2۵ به پايان می رسد.

بنابرايــن توماس باخ بدون رقیب آماده انتخاب مجدد به عنوان ريیس 
کمیته بین المللی المپیک است.

 یواخیم لو تا لیگ ملت ها ســرمربی تیم ملی فوتبال آلمان 
می ماند

فدراســیون فوتبال آلمان به صورت رسمی اعلام کرد که سرمربی تیم 
ملی اين کشور تا پايان لیگ ملت های اروپا در سمت خود باقی می ماند.

تیم ملی فوتبال آلمان در ماه های اخیر نتايج ضعیفی کسب کرده است 
و همین موضوع باعث شد که موضوع برکناری يواخیم لو از هدايت قهرمان 
سال 2۰1۴ جهان مطرح شود. فشارها برای تغییر در کادر فنی آلمان، به 
خصوص پس از شکست تحقیرآمیز ۶ بر صفر اخیر اين تیم مقابل اسپانیا 

بیشتر هم شد.

علی رضايی ضمن اعلام سطح بندی دوومیدانی کاران 
در دو گروه A و B گفت: در اين دو ســطح بیش از ۵۰ 
ورزشــکار و مربی را حمايت می کنیم تا برای قهرمانی 

آسیا آماده شوند.
سرپرست دبیری فدراسیون دووومیدانی به تصمیمات 
کمیته دوهای سرعت و موانع اشاره و بیان کرد: دومین 
جلسه کمیته را برگزار کرديم که طی آن درخواست آقای 
ايوب دادروان به عنوان مربی مهدی پیرجهان و میلاد 
ناصح جهان مبنی بر برگزاری اردو در کیش بررسی شد. 
اين دو ورزشکار در سطح بندی ما قرار گرفته اند، به همین 
دلیل با درخواست او موافقت شد و قرار است از 1۶ آذر 

به مدت ۴۵ روز در کیش اردو بزنند.
او در ادامه افزود: مورد بعدی حمايت از ورزشکارانی 
بود که در ســطح بندی ما قرار گرفته اند اما شــرايط 
حضور در اردوی تیم ملی و شــهر ديگــری را ندارند 
که با هماهنگی و نظارت هیات های اســتانی در محل 
سکونتشــان حمايت می شوند تا خود را برای قهرمانی 

آسیا آماده کنند.
رضايــی درمورد ســطح بندی ورزشــکاران گفت: 
کمیته های تخصصی فدراســیون با توجه به رنکینگ 
ورزشکاران در مسابقات قهرمانی کشور و مقايسه آن با 

 A رنکینگ های آســیا، دوومیدانی کاران را در دو سطح
و B قرار داده اند. ما هم با توجه به سطح ورزشکاران از 
آنها حمايت می کنیم. کسانی که شانس کسب مدال در 
مسابقات قهرمانی آسیا را دارند در گروه اول  و کسانی که 
شانس حضور در تیم ملی و قرار گرفتن بین ۶ نفر برتر 
آسیا را دارند، در گروه دوم قرار گرفته اند. البته اين سطح 
بندی برای مسابقات قهرمانی آسیا بزرگسالان است که 
اواخر فروردين و اوايل ارديبهشت 1۴۰۰ برگزار می شود.

او در اين مورد افزود: در اين ســطح بندی  بیش از 

۵۰ ورزشکار و مربی در دو گروه قرار گرفته اند که مورد 
حمايت قرار می گیرند. در مورد رده های پايه هم کمیته 
رده های پايه همین کار را انجام می دهد که هفته آينده 
به دست ما می رسد و با تايید فدراسیون حمايت از اين 

رده ها را هم  شروع می کنیم.
سرپرست دبیری دوومیدانی در مورد برنامه حسن 
تفتیان گفت: تفتیان به فدراسیون برنامه داده که قرار 
است جلســه ای با حضور او و اعضای کمیته سرعت و 
موانع برگزار شود و برنامه اش مورد بررسی قرار بگیرد. ما 

از تصمیمی که کمیته بگیرد، حمايت می کنیم.
او در پاســخ به اين پرســش که چرا جلسه کمیته 
بانوان برگزار نمی شــود؟ بیان کــرد:  با توجه به اينکه 
برای اولین بار کمیته بانوان را راه اندازی کرده ايم، قرار 
بود هفته قبل يا هفته جاری اين جلسه را برگزار کنیم 
اما برخی از اعضا بايد از شهرستان به تهران سفر کنند، 
بنابراين با توجه به محدوديت های تردد نشد اما بعد از 

اين محدوديت ها جلسه را برگزار می کنیم.
رضايــی در مورد امکان برگزاری مســابقه انتخابی 
تیــم ملی نوجوانان برای حضور در قهرمانی آســیا که 
اســفند 99 برگزار می شــود، گفت: تمــام برنامه های 
 مــا منطبق با برنامه های ســتاد مقابله با کروناســت. 
می خواســتیم اردوی ايــن رده را برگــزار کنیــم اما 
شــرايط بسیار سخت است، بنابراين قرار شد که بحث 
رکوردگیری و نظارت رده های پايه توســط روســای 
هیات ها که امین فدراســیون هســتند، انجام شود و 
نتیجه آن را تا 1۰ روز آينده گزارش بدهند. با توجه به 
شرايط فعلی شايد نتوانیم مسابقه قهرمانی کشور برگزار 
کنیم اما بر اســاس زمان اعلام شده توسط کمیته ها و 
بــا فاصله زمانی بین ماده های مختلفت رکوردگیری را 

انجام می دهیم.  

تفاوت دستمزد کویت با ایران قابل قیاس نیست

رویه تیم ملی بسکتبال باید تغییر کند
کارشــناس و پیشکسوت بسکتبال ايران با انتقاد از 
عملکــرد تیم ملی در رقابت های انتخابی کاپ آســیا، 
توضیح داد: به نظر من با اين شرايط ۴۰ درصد بازيکنان 
موجــود در تیم ملی بايد کنار روند چون بازيکن حرفه 

ای حداقل از نظر جسمانی بايد آماده باشد.
محمــد مهــدی ايزدپناه درباره عملکــرد تیم ملی 
بســکتال ايران در پنجره دوم مســابقات انتخابی کاپ 
آسیا 2۰21، توضیح داد: تیم ايران اصلا انسجام نداشت 
و انگار ســنگ به پای بازيکنان ما بسته بودند. از طرفی 
هم بازيکنانی به تیم اضافه شده بودند که فقط تمرين 
وزنه داشــتند. همه اين موارد دست به دست هم داده 

بود تا تیم ملی دچار افت شديد شود.
او افــزود: البته ســوريه تدارکات خوبــی برای اين 
مســابقات داشــت و نتیجه ای که حاصل شد برای ما 
ناراحت کننده بود. تیم ما به لحاظ هوشیاری در بازی 
زون هم بسیار ضعیف عمل کرد که در غیر اين صورت 
قطعا می توانستم بهتر نتیجه بگیريم. سوريه 1۰ امتیاز 
عقــب میفتد ولــی جبران می کند امــا در تیم ما اين 
اتفاق رخ نمی دهد که نشــان دهنده نداشتن آمادگی 

ذهنی است.
ســرمربی سابق تیم ملی بســکتبال ايران در مورد 
نبود نفراتی چــون حامد و صمد نیز گفت: نبودن اين 
دو ســتاره لطمه کمی نبود. شــما همین تک بازيکن 
آمريکايی ســوريه را برداريد تا ببینید چه تاثیری دارد. 

نبود دو بازيکن خیلی تاثیرگذار است.
او در پاســخ به اين ســوال که آيــا نبايد اختلافات 
شــخصی میان سرمربی با بازيکنانی چون ارسلان حل 
شود تا تیم ملی اين چنین دچار آسیب نشود؟ توضیح 
داد: دوســت دارم اين موضوع را کامل باز کنم. ارسلان 
بازيکنی است که قطعا می تواند به تیم ملی کمک کند 
امــا به نظرم او هم بايد در رفتار خود تجديد نظر کند. 
ضمن اينکه معتقدم شاهین طبع هم بايد خیلی شفاف 
در اين مورد صحبت کند و دلیل کنار گذاشــتن او را 
مطرح کند. اگر دلايل او شخصی است بايد برطرف شود 
که تیم ملی دچار آسیب نشود. در تیم ملی بايد از همه 

ظرفیت ها اســتفاده کنیم و به نظرم وقت آن است که 
مسائل به صورت شفاف حل شوند.

ايزدپناه گفت: ممکن اســت دلیل کنار گذاشــتن 
ارسلان بحث اخلاقی باشد اما پیشنهاد می کنم شاهین 
طبــع، محکم دلیل حذف ايــن بازيکن را مطرح کند. 
ارسلان هم بايد مواظب رفتارش باشد. البته تخلف خواه 
ناخواه همیشــه از جانب بازيکنان هست اما سرمربی و 

سرپرست بايد مشکل را حل کنند. به نظر من موضوع 
ارســلان قابل حل است. برخی در حال سوءاستفاده از 
اين موضوع هستند که با حل شدن اين مساله آرامش 

بیشتری را شاهد خواهیم بود.
پیشکسوت بســکتبال ايران در پاسخ به اين سوال 
که آيا اين نتايج ضعیف حاصل کم کاری فدراســیون 
اســت يا کادر فنی و بازيکنان؟ توضیح داد: به هر حال 

وقتی يک تیم می بازد همه مقصر هســتند اما در اين 
رقابت ها متاســفانه عملکــردی را از بازيکنان تیم ملی 
شــاهد بوديم که گويا در اين دوران کرونا اصلا تمرين 
نداشته اند. فدراسیون بايد يک شرايط مساعد را برای 
تیــم ملی فراهم کــرده و کادر فنی هم با برنامه ريزی 
دقیق تیم را هدايت کنــد. در اين رقابت ها کلا خیلی 
بــد بازی کرديم. بازيکنان بی انگیزه بازی کردند و فکر 
می کردند سوريه را برده ايم. در برخی از صحنه ها اصلا 
بازيکنان به دنبال توپ های مرده نمی رفتند و سنگین 
بودند که بخشــی از اين اتفاقات به کادر فنی و بخشی 
به خود بازيکــن برمی گردد. يک بازيکن ملی پوش در 
اين شرايط حداقل بايد به لحاظ فیزيکی آمادگی خود 
را حفظ کند. بايــد از اين باخت درس بگیريم و توجه 
بیشــتری به برنامه ريزی کنیــم. کادر فنی و بازيکنان 
بايد نگرش خود را تغییر دهند. زوری نمی شود نتیجه 
گرفت، بايد برنامه ريزی کرد. تیم هايی چون ســوريه 

کار کرده اند، ما چه کرديم؟
او درباره نبود بازی های تدارکاتی نیز اظهار کرد: در 
حقیقت فدراسیون شرايط مالی خوبی ندارد و همانند 
کشورهای ديگر نمی تواند اردوی برون مرزی يک ماهه 
بگذارد اما پیشــنهاد من اين است که از اين باخت ها 
درس بگیريم. گاهی منتقدانی را می بینم که خودشان 
از نظر اخلاقی مشــکل دارند. بايــد قبول کنیم که ما 
اگر مدالی در آســیا داريم به خاطر نفراتی چون حامد 
است، حالا اين ستاره ها در حال افول هستند و نتیجه 
نمی گیريم. ما کار پايه ای نکرده ايم. ان شاءالله بازيکنان 
ما در المپیک ســطح بازی ها را ببیند تا خودشــان را 
ارتقا دهند، هرچند که کادر فنی هم تاثیرگذار اســت. 
اما بحث من آنجاست که ما ۴ تا ۵ بازيکن پست چهار 
در اين مســابقات داشتیم که روی هم رفته 1۰ امتیاز 
نداشــتند، واقعا باعث ناراحتی اســت. مربی بايد اردو 
بگذارد اما ورزشکار هم بايد کار کند. واقعا اگر نسل ما 
المپیکی بود شب تا صبح را تمرين می کردند. بايد قدر 
اين المپیک را بدانند. به نظرم اگر اين نفرات خودشان 
را تغییر ندهند با اين رويه بايد ۴۰ درصد تیم تغییر کند.

کاپیتان تیم ملی فوتســال زنان که به 
لیگ کويت پیوسته گفت: تفاوت دستمزد 
تیم های ايرانی با تیم های کويتی خیلی زياد 
اســت. بايد پنج ســال در لیگ ايران بازی 
می کردم تا چنین دســتمزدی را دريافت 
کنم.نسیمه غلامی پس از گرفتن رضايتنامه 
خود از تیم هیات فوتبال خراسان رضوی با 
قراردادی يکساله به الفتات کويت پیوست.
به همین دلیل به گفت و گو با کاپیتان 
تیم ملی فوتسال زنان پرداختیم که در متن 

زير می خوانید:

تا تصمیم   چه عاملی سبب شد 
به حضور در لیگ کویت بگیرید و این 
تیم در قیاس با دیگر تیم های ایرانی 

چه شرایطی دارد؟
به دنبــال تجربه در يــک فضا و چالش 
جديــد بودم، به همین دلیــل پذيرفتم تا 
در تیم الفتات کويت لژيونر شــوم. هرچند 
لیگ ايران بسیار خوب است اما حسن لیگ 
کويت جذب دو بازيکن خارجی در هر تیم 
محسوب می شــود. تیم الفتات دو بازيکن 
اوکراينــی جذب کرده اســت و در دورانی 
که به عنــوان لژيونر در ايــن تیم حضور 
دارم، فرصت آشــنايی با بازيکنان بسیاری 
از کشــورهای مختلف را خواهم داشت که 
اين امر يکــی از مزيت های خوب بازی در 

اين تیم است.

با  ایران  دســتمزدهای  تفاوت   
کویت چقدر هســت؟ هر چند بنا بر 
شــنیده ها در این فصل از لیگ برتر 
فوتسالیست  دختران  دستمزد  ایران 
و فوتبالیست افزایش یافته است. این 
قضیه چقدر می تواند در افزایش انگیزه 
و بهبود کیفیت تیم ملی یا سطح بازی 
بازیکنان در تیم های لیگ برتری موثر 

باشد؟
تفــاوت دســتمزد تیم هــای ايرانی با 
تیم های کويت خیلی زياد اســت. بايد پنج 

سال در لیگ ايران بازی می کردم تا چنین 
دســتمزدی را دريافت کنــم. هر چند در 
فصل جديد لیگ برتر ايران دســتمزدهای 
بازيکنــان مقداری افزايش يافته و حتی به 
1۰۰ میلیون تومان هم رسیده است اما به 
نظرم خیلی کم است. ارزش بازيکنان تیم 
ملی بیشتر از اينهاســت. بايد باشگاه ها با 
بازيکنان قراردادهای بیشــتری ببندند اما 
کويت قراردادهای خوبی با بازيکنان می بندد 

و هرگز قابل قیاس با ايران نیست.

 از مزایا و معایب لژیونر شــدن 
چیســت و جدای از آن سطح بازی ها 
چقدر با ایران تفاوت دارد و حتی نوع 
رفتارهــا و برخورد با لژیونرها چگونه 

است؟
دوبــاره تاکید می کنم کــه لیگ ايران 
واقعا قوی است اما از نظر مزايا قابل قیاس 
با کويت نیست. در اينجا به بازيکنان خیلی 
اهمیت می دهند و همه امکانات لازم برای 

من فراهم شده است. مسوولان تیم الفتات 
کويت طوری با من رفتار می کنند که تنها 
دغدغه ام بازی کردن باشد و تنها به تیم فکر 
کنم. يعنی دغدغه مسکن، تغذيه و امکانات 
ديگر را ندارم. قبل از اينکه به کويت بیايم 
مسوولان اين تیم همه کارهای لازم جهت 
حضورم در اين کشــور را انجام دادند و با 
اينکه 2 يا ســه سال است که لیگ کويت 
راه اندازی شــده است اما با اينحال خیلی 
حرفه ای عمل می کنند و واقعا امکانات عالی 
دارند.از امتیازهای منفی لژيونر شدن تنها 
دوری از خانواده اســت ولی امتیاز مثبت 
زياد دارد و واقعا دوست داشتم تا در اينجا 
تجربه جديدی کسب کنم. غیر از آن لژيونر 
شــدن حس خوبی برايم ايجاد کرده است 
البته حضور در لیگ کويت امتیازات مثبت 

ديگری هم دارد.

 برای اینکــه در تیم های مطرح 
امکاناتی  باید چه  لژیونر شوید  جهان 

برای شما و دیگر بازیکنن فراهم شود؟
تدارک بازی های دوستانه خیلی می تواند 
به ديده شــدن بازيکنان و حضور آنان در 
تیم هــای مطرح جهان کمک کند. بايد در 
ســال پنج يا ۶ بازی دوســتانه با تیم های 
مطرح جهان چون پرتغال، اسپانیا، برزيل، 
ايتالیا، چین و ژاپن داشــته باشیم. وقتی 
اين کشورها بازی های ما را ببینند شانس 
بیشــتری برای دعوت شدن به اين تیم ها 

خواهیم داشت.
الان هم در کويت هســتم شــايد اين 
شــانس را داشــته باشــم تا از کويت به 
کشورهای اروپايی بروم. در اينجا هر تیمی 
دو بازيکن خارجی جذب می کند و به نظرم 
از هر کشور بهترين بازيکنان جذب تیم های 

کويت می شوند.

زنان   فوتســال  ملــی  تیم   
مسابقات جام جهانی کوچک برزیل و 
رقابت های آسیایی را در پیش رو دارد 

برای  اما فدراســیون هنوز تصمیمی 
برگزاری اردو نگرفته است. این قضیه 
چقدر می تواند در کاهش کیفیت بازی 
بازیکنان و انگیزه آنان اثرگذار است و 
قهرمانی  هت تریک  شرایط  این  با  آیا 

امکان پذیر خواهد بود؟
کرونا واقعــا همه چیــز را بهم ريخته 
اســت و از مســوولان فدراسیون خواهش 
می کنم مانند گذشــته از ما حمايت کنند. 
کار خیلی ســختی پیــش رو داريم. دفاع 
از عنوان قهرمانی در آســیا دشــوار است. 
هنوز تکلیف لیگ ايران هم معلوم نیســت 
و تهــران قرنطینه اســت و بايد کم کم با 
رعايت پروتکل های بهداشــتی فدراسیون 
فوتبال فکری برای تیم ملی فوتســال زنان 
و نیز مردان کند زيرا بايد از جايگاه قهرمانی 
خود دفاع کنیم و کار ســختی اســت اما 
نشــدنی اســت. اين توانايی را در تک تک 
بازيکنان می بینم که خیلی خوب هســتند 
و اگر فدراســیون مانند قبل از ما حمايت 
کند می توانیم در آســیا هت تريک کنیم. 
 امیــدوارم هر چه زودتر کرونــا از بین برو
د و به روزهــای عادی بازگرديم و دور هم 

دوباره جمع شويم.

 در این فصل با تیم هیات فوتبال 
تمدید کرده  را  قرارداد خود  خراسان 
بودید و این تیم در فصل گذشــته در 
رده سوم مشترک قرار گرفت، آیا فکر 
می  کنید بتواند در این دوره از بازی های 

لیگ برتر به قهرمانی برسد؟
تیم هیات فوتبال مقداری بدشانســی 
آورد. زيرا تعداد مصدومان ما زياد شــد و 
در غیــر اين صــورت قهرمانی حق ما بود. 
در اين تیم در فصل گذشته دغدغه ای جز 
بازی کردن نداشتم زيرا همه چیز حرفه ای 
بود و مدير باشــگاه خیلی زحمت کشید و 
فاطمه شــريف سرمربی تیم اجازه نمی داد 
تا به چیزهای ديگری جز بازی کردن فکر 
کنیم. تمام دســتمزدم را گرفتم و مطمینا 
امســال اين تیــم به فینــال راه می يابد و 

امیدوارم قهرمان شود.

از بیش از ۵۰ ورزشکار و مربی برای قهرمانی آسیا حمایت می کنیم

 دپای به بارسلونا کمک خواهد کرد
هافبک سابق تیم ملی فوتبال هلند براين باور است که مهاجم لیون می 

تواند در صورت پیوستن به بارسلونا کمک زيادی به اين تیم کند.
به گزارش اسپورت، ممفیس دپای در فصل نقل و انتقالات تابستانی تا 
آستانه پیوستن به بارسلونا پیش رفت اما در نهايت اين انتقال صورت نگرفت.

دپای بعد از انتقال ناامید کننده به منچستر يونايتد راهی لیگ فرانسه 
شد و در لیون به روزهای اوج خود بازگشت و توانست عملکرد درخشانی از 
خود نشان دهد و همین باعث شد تا مورد توجه تیم های بزرگی از جمله 

بارسلونا قرار گیرد.
کلارنس سیدورف، هافبک سابق لاله های نارنجی درباره پیوستن دپای 
به بارسلونا گفت: من براين باور هستم که دپای بايد دير يا زود راهی يک 
تیم بزرگ شود. پیوستن به بارسلونا بهترين تصمیم برای او خواهد بود. او با 
کومان در  تیم ملی عملکرد درخشانی داشت و همین باعث شده تا اعتماد 

به نفس لازم را برای کار کردن دوباره با اين مربی داشته باشد.
او ادامه داد: من اطمینان دارم هر باشگاهی که دپای را جذب کند از وجود 
او بهره خواهد برد. بارسلونا در حال تغییر و تحول است و حضور بازيکنانی 

مثل دپای به اين تیم کمک خواهد کرد.

 دوست دارم حضور در تیم دیگری را تجربه کنم
مدافع اسپانیايی بايرن مونیخ بار ديگر به جدايی از اين تیم ابراز علاقه 

نشان داد و تاکید کرد که دوست دارد راهی تیم ديگری شود.
به گزارش اسکای اسپورت، خابی مارتینس از سال 2۰12 در بايرن مونیخ 
بازی می کند و دو بار توانســته که با اين تیم قهرمانی در سه گانه فوتبال 

آلمان و اروپا را به دست آورد.
اين مدافع 32 ساله در تابستان تا آستانه جدايی از بايرن پیش رفت اما 

هانس فلیک او را متقاعد کرد که يک فصل ديگر در تیم بماند.
او درباره جدايی از بايرن در فصل نقل و انتقالات زمســتانی گفت: الان 
زمان مناسبی برای سخن گفتن در اين زمینه نیست. هر اتفاقی ممکن است 
که در سال بعد بیفتد. من سالهای بسیار خوبی را با بايرن تجربه کردم و از 

حضور در اين تیم رضايت کامل دارم.
مارتینس ادامه داد: دوست دارم که قبل از بازنشستگی حضور در يک تیم 
ديگر را تجربه کنم. من تنها امسال با بايرن مونیخ قرارداد دارم. خوشحالم 

که جزئی از موفقیت تیم در سالهای اخیر بودم.

 مارادونا شور و اشتیاق داشت اما مسی هیچ چیز ندارد!
سرمربی بنفیکا معتقد است اسطوره فوتبال آرژانتین نسبت به فوتبال 

شور و اشتیاق داشت اما مهاجم بارسلونا چنین ويژگی ندارد.
به گزارش بی ساکر، ژرژ ژسوس، سرمربی بنفیکا درباره درگذشت ديگو 
آرماندو مارادونا و تاثیر اين اتفاق روی جهان فوتبال صحبت کرد. همچنین 
اســطوره آرژانتینی را با ستاره های کنونی دنیای فوتبال يعنی کريستیانو 
رونالدو و لیونل مسی مقايسه کرد. سرمربی پرتغالی گفت: مارادونا يک ستاره 
بود اما نسبت به فوتبال شور داشت. برای بازی کردن اين ورزش متولد شده 
بود. او يک عاشق بود و تمام احساسش نسبت به توپ فوتبال اين چنین بود. 
سرمربی بنفیکا در مقايسه با دو ستاره کنونی جهان فوتبال اظهار کرد: 
رونالدو کمی اشتیاق دارد اما مسی هیچ چیز ندارد. در او هیچ شوری ديده 
نمی شــود. لئو بازيکن بزرگی است اما درباره چگونگی زندگی و احساس 
و اشــتیاق برای بازی کردن و فوتبال صحبت می کنیم. مارادونا در ارتباط 

داشتن با ديگران هم فوق العاده بود. 
ژسوس در پايان گفت: مارادونا در کنار پله بهترين بازيکن جهان بود. او 
همچنان اينجاست و زنده است. ديگو تنها به خاطر نبوغ و بازی اش بزرگ 

تر نبود و شکلی که فوتبال را نشان داد اين تفاوت را به وجود آورد.

 ابتلای همیلتون به کرونا و کنار گذاشته شدن از جایزه بزرگ 
بحرین

راننده بريتانیايی فرمول يک به دلیل مثبت شدن کرونا نمی تواند در دور 
آخر جايزه بزرگ بحرين رقابت کند.

به گزارش اســتار، لويیس همیلتون، به ويروس کرونا آلوده است و هم 
اکنون در قرنطینه به سر می برد. فدراسیون جهانی اتومبیل رانی صبح امروز 
اعلام کرد: لويیس همیلتون به ويروس کرونا مبتلا شده است و به همین 
خاطر نمی تواند در دور پايانی جايزه بزرگ بحرين رقابت کند و اين خبر 
مورد تايید تیم مرسدس نیز قرار گرفته است.تیم همیلتون، مرسدس-ای 
ام جی پتروناس اعلام کرد که اين بريتانیايی در هفته گذشته سه بار تست 
داد که هر 3 منفی بوده اســت. آخرين بار در روز يکشنبه. با اين حال روز 
دوشنبه او با »علائم خفیف« از خواب بیدار شد. در همان زمان، به قهرمان 
هفت بار جهان اطلاع داده شد که تست بدهد که اين بار تست او مثبت بود.

 تغییر نام ورزشــگاه ناپولی به مارادونا در دیدار برابر رئال 
سوسیداد

شهردار ناپولی اعلام کرد در نخستین ديدار خانگی تیمشان نام ورزشگاه 
سن پائولی به ديگو آرماندو مارادونا تغییر پیدا خواهد کرد.

به گزارش بی ســاکر، درگذشت ديگو آرماندو مارادونا جهان فوتبال را 
تحت تاثیر قرار داد. کاپیتان سابق آلبی سلسته چهارشنبه هفته گذشته به 
دلیل حمله قلبی در ۶۰ سالگی جانش را از دست داد. در ناپولی که اسطوره 
آرژانتینی را می پرستند بهترين گرامیداشت در نظر گرفته شد. درباره تغییر 
نام ورزشگاه ناپولی به اسم ستاره سال های دور تیم ايتالیايی صحبت شد که 

تا چند روز ديگر به صورت رسمی اين اتفاق خواهد افتاد. 
لوئیجی دِ مجیستريتس، شهردار ناپولی در يک مصاحبه گفت: جمعه 
به توافق نهايی رسیديم. در بازی بعدی خانگی ناپولی يعنی ديدار برابر رئال 
سوسیداد ورزشگاه به صورت رسمی ديگو آرماندو مارادونا نامگذاری می شود. 
او در پايــان اظهار کــرد: ناپولی و به خصوص فوريگروتــا به زيارتگاه 
فوتبالی-فرهنگی تبديل خواهد شــد. مارادونا در ســال 198۴ به ناپولی 
پیوست و هفت فصل برای اين تیم بازی کرد. او توانست عناوين زيادی را 

با تیم ايتالیايی فتح کند.

 توماس باخ در انتخابات ریاست IOC بدون رقیب ماند
توماس باخ بدون رقیب برای انتخابات ريیس کمیته بین المللی المپیک 
آماده می شود.کمیته بین المللی المپیک اعلام کرد، توماس باخ تنها کانديدا
برای انتخابات رياســت IOC است. صد و سی و هفتمین  کنگره انتخاباتی

کمیته بین المللی المپیک در ماه مارس 2۰21 در آتن برگزار می شود.
هیات اجرايیIOC پیش ازاين تصمیم گرفته بود که ريیس جديد، پس از

بازی های المپیک توکیو به طور رسمی کارش را آغاز کند.
مدت زمان اولین دوره رياســت IOC هشــت سال تعیین شده است. در
صورت انتخاب مجدد شخص ، دوره او در سال 2۰2۵ به پايان می رسد.

بنابرايــن توماس باخ بدون رقیب آماده انتخاب مجدد به عنوان ريیس 
کمیته بین المللی المپیک است.

 یواخیم لو تا لیگ ملت ها ســرمربی تیم ملی فوتبال آلمان 
می ماند

فدراســیون فوتبال آلمان به صورت رسمی اعلام کرد که سرمربی تیم 
ملی اين کشور تا پايان لیگ ملت های اروپا در سمت خود باقی می ماند.

تیم ملی فوتبال آلمان در ماه های اخیر نتايج ضعیفی کسب کرده است 
و همین موضوع باعث شد که موضوع برکناری يواخیم لو از هدايت قهرمان 
سال 2۰1۴ جهان مطرح شود. فشارها برای تغییر در کادر فنی آلمان، به 
خصوص پس از شکست تحقیرآمیز ۶ بر صفر اخیر اين تیم مقابل اسپانیا 

بیشتر هم شد.

علی رضايی ضمن اعلام سطح بندی دوومیدانی کاران 
در دو گروه A و B گفت: در اين دو ســطح بیش از ۵۰ 
ورزشــکار و مربی را حمايت می کنیم تا برای قهرمانی 

آسیا آماده شوند.
سرپرست دبیری فدراسیون دووومیدانی به تصمیمات 
کمیته دوهای سرعت و موانع اشاره و بیان کرد: دومین 
جلسه کمیته را برگزار کرديم که طی آن درخواست آقای 
ايوب دادروان به عنوان مربی مهدی پیرجهان و میلاد 
ناصح جهان مبنی بر برگزاری اردو در کیش بررسی شد. 
اين دو ورزشکار در سطح بندی ما قرار گرفته اند، به همین 
دلیل با درخواست او موافقت شد و قرار است از 1۶ آذر 

به مدت ۴۵ روز در کیش اردو بزنند.
او در ادامه افزود: مورد بعدی حمايت از ورزشکارانی 
بود که در ســطح بندی ما قرار گرفته اند اما شــرايط 
حضور در اردوی تیم ملی و شــهر ديگــری را ندارند 
که با هماهنگی و نظارت هیات های اســتانی در محل 
سکونتشــان حمايت می شوند تا خود را برای قهرمانی 

آسیا آماده کنند.
رضايــی درمورد ســطح بندی ورزشــکاران گفت: 
کمیته های تخصصی فدراســیون با توجه به رنکینگ 
ورزشکاران در مسابقات قهرمانی کشور و مقايسه آن با 

 A رنکینگ های آســیا، دوومیدانی کاران را در دو سطح
و B قرار داده اند. ما هم با توجه به سطح ورزشکاران از 
آنها حمايت می کنیم. کسانی که شانس کسب مدال در 
مسابقات قهرمانی آسیا را دارند در گروه اول  و کسانی که 
شانس حضور در تیم ملی و قرار گرفتن بین ۶ نفر برتر 
آسیا را دارند، در گروه دوم قرار گرفته اند. البته اين سطح 
بندی برای مسابقات قهرمانی آسیا بزرگسالان است که 
اواخر فروردين و اوايل ارديبهشت 1۴۰۰ برگزار می شود.

او در اين مورد افزود: در اين ســطح بندی  بیش از 

۵۰ ورزشکار و مربی در دو گروه قرار گرفته اند که مورد 
حمايت قرار می گیرند. در مورد رده های پايه هم کمیته 
رده های پايه همین کار را انجام می دهد که هفته آينده 
به دست ما می رسد و با تايید فدراسیون حمايت از اين 

رده ها را هم  شروع می کنیم.
سرپرست دبیری دوومیدانی در مورد برنامه حسن 
تفتیان گفت: تفتیان به فدراسیون برنامه داده که قرار 
است جلســه ای با حضور او و اعضای کمیته سرعت و 
موانع برگزار شود و برنامه اش مورد بررسی قرار بگیرد. ما 

از تصمیمی که کمیته بگیرد، حمايت می کنیم.
او در پاســخ به اين پرســش که چرا جلسه کمیته 
بانوان برگزار نمی شــود؟ بیان کــرد:  با توجه به اينکه 
برای اولین بار کمیته بانوان را راه اندازی کرده ايم، قرار 
بود هفته قبل يا هفته جاری اين جلسه را برگزار کنیم 
اما برخی از اعضا بايد از شهرستان به تهران سفر کنند، 
بنابراين با توجه به محدوديت های تردد نشد اما بعد از 

اين محدوديت ها جلسه را برگزار می کنیم.
رضايــی در مورد امکان برگزاری مســابقه انتخابی 
تیــم ملی نوجوانان برای حضور در قهرمانی آســیا که 
اســفند 99 برگزار می شــود، گفت: تمــام برنامه های 
 مــا منطبق با برنامه های ســتاد مقابله با کروناســت. 
می خواســتیم اردوی ايــن رده را برگــزار کنیــم اما 
شــرايط بسیار سخت است، بنابراين قرار شد که بحث 
رکوردگیری و نظارت رده های پايه توســط روســای 
هیات ها که امین فدراســیون هســتند، انجام شود و 
نتیجه آن را تا 1۰ روز آينده گزارش بدهند. با توجه به 
شرايط فعلی شايد نتوانیم مسابقه قهرمانی کشور برگزار 
کنیم اما بر اســاس زمان اعلام شده توسط کمیته ها و 
بــا فاصله زمانی بین ماده های مختلفت رکوردگیری را 

انجام می دهیم.  
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کرونا در ایران دنبال »هر دقیقه یک قربانی« است! 

 تصویب استاندارد ملی برای سنجش و ارزیابی سمیت نانومواد 
در محیط های آبی

اســتاندارد »فناوری نانو – ارزیابی ســمیت نانومواد ساخته شده برای 
آبزیان دریاچه های آب شور، با استفاده از ناپلی گونه های آرتمیا« در نودمین 
اجلاسیه کمیته ملی استانداردهای فناوری نانو تصویب و آماده انتشار شد. 
نودمین اجلاسیه کمیته ملی استانداردهای فناوری نانو به صورت مجازی 
برگزار و استاندارد »فناوری نانو – ارزیابی سمیت نانومواد ساخته شده برای 
آبزیان دریاچه های آب شــور، با استفاده از ناپلی گونه های آرتمیا« تصویب 
و آماده برای انتشــار شد. این استاندارد با حمایت گروه استاندارد و ایمنی 
ستاد توسعه فناوری نانو و به همت شبکه ایمنی نانو ایران و جمعی از اساتید 
دانشــگاه و متخصصان حوزه سم شناسی و کارشناسان ستاد توسعه فناوری 
نانو تدوین شــده است. منبع این استاندارد ملی، استاندارد زیر است که به 
پیشنهاد و سرپرستی ایران در کمیته فنی فناوری نانوی سازمان بین المللی 
اســتاندارد )ISO/TC ۲۲۹( تدوین و منتشــر شده است. با افزایش توسعه و 
 )MNMs: Manufactured Nano Materials( استفاده از نانومواد ساخته شده
در محصولات مصرفی، نگرانی درباره امکان تاثیر این مواد بر سلامتی انسان 
و محیط زیست افزایش یافته است. درحال حاضر آبزیان گوناگون )همچون 
ماهی، دافنی، جلبک و غیره( برای پیش بینی اثرات احتمالی و نامطلوب مواد 

شیمیایی از جمله نانومواد در محیط های آبی استفاده می شوند.
گونه هــای میگوی ریز آب شــور یا آرتمیا )Artemia sp( در سرتاســر 
جهان در حوضچه ها و دریاچه های با شــوری بالا یافت می شــوند و یکی از 
گسترده ترین آبزیان یوری هالین و برای آزمون های اکوتوکسیسیتی مناسب 
هســتند. گونه های ناپلی آرتمیا گزینه ای بسیار مناسب برای ارزیابی اثرات 
نانومواد در بوم سازگان های  آب شور به ویژه دریاچه های آب شور هستند و 
مزایای بسیار زیادی برای استفاده از گونه های آرتمیا به عنوان مدل زیستی 

در توکسیکولوژی آبزیان آب شور وجود دارند.
در سال های اخیر، پژوهشگران متعددی در نقاط مختلف جهان از آرتمیا 
به عنوان گونه مناســب برای انجام آزمون های نانوتوکسیکولوژی در آبزیان 
اســتفاده کرده اند. با ایــن وجود، نبود یک پروتکل اســتاندارد برای انجام 
آزمون های توکسیکولوژی با استفاده از آرتمیا، قابلیت اطمینان و تکرارپذیری 
مطالعات انجام شده در این رابطه را تا حد زیادی کاهش داده است. هدف 
این اســتاندارد، ارائه یک پروتکل برای تولید داده های توکسیکولوژی قابل 
اطمینــان در محیط های آبی در زمان انجام آزمون با گونه هایی اســت که 
می تواند برای ارزیابی اکوتوکسیکولوژی نانومواد در بوم سازگان های دریاچه ای 

آب شور مورداستفاده قرار گیرد.
در این استاندارد یک روش آزمون برای تعیین پتانسیل سمیت نانومواد 
ســاخته برای آبزیان، به ویژه ناپلی گونه هــای آرتمیا به منظور به حداکثر 
رساندن قابلیت اطمینان و تکرارپذیری آزمون ارائه می شود. این استاندارد 
برای اســتفاده در آزمایشگاه های اکوتوکسیکولوژی که توانایی تخم گشایی 
و پرورش گونه های آرتمیا و ارزیابی سمیت نانومواد با استفاده از گونه های 

مختلف ناپلی آرتمیا را دارند، درنظر گرفته شده است.
بر اساس اعلام ستاد نانو، در این روش از گونه های ناپلی آرتمیا و محیط 
زیست های شبیه سازی شده و آب دریای مصنوعی برای ارزیابی اثرات نانومواد 
استفاده می شود. این استاندارد برای نانومواد ساخته شده حاوی نانواشیائی 
همچون نانوذرات، نانوپودرها، نانولیف ها، نانولوله ها، نانوســیم ها و همچنین 

انبوهه ها و کلوخه های نانومواد ساخته شده کاربرد دارد.

 دستگاه ارزیابی و تعدیل سیستم پردازش حسی مبتلایان 
به اوتیسم ثبت اختراع شد

دانشجوی کاردرمانی دانشــکده علوم توانبخشی دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی موفق به ثبت اختراع خود در زمینه ارزیابی سیستم پردازش 

حسی مبتلایان به اختلالات حسی نظیر اوتیسم شد. 
حمیده اسماعیلیون، دانشجوی رشته کاردرمانی موفق به دریافت تایید 
ثبت اختراع خود با عنوان »تونل تلفیق حسی برای افراد دارای اختلال در 
سیستم پردازشی حسی« شد. به گفته اسماعیلیون، طراحی و ساخت دستگاه 
اختراع شده سه سال به طول انجامیده و با راهنمایی دکتر نوید میرزاخانی 
مدیر گروه کاردرمانی دانشکده و همکاری سحر لشکری دانشجوی کاردرمانی 
صورت گرفته اســت. بر اســاس اعلام روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی 
شهیدبهشــتی، اسماعیلیون خاطرنشان کرد: دستگاه مذکور برای ارزیابی و 
تعدیل سیســتم پردازش حسی افراد دارای اختلالات حسی از جمله افراد 

مبتلا به اوتیسم استفاده می شود.

 ارائه آموزش کاربردی در حوزه بازاریابی دیجیتالی 
با برگزاری رویداد فناورانه از ۲۸ آبان دوره آموزشــی در زمینه بازاریابی 
دیجیتالــی برای علاقه مندان برگزار می شــود.  »بوتکمپ آنلاین دیجیتال 
مارکتینگ، سئو و تولید محتوا« رویدادی فناورانه است که با حمایت ستاد 
توسعه فناوری های اقتصاد دیجیتال  هوشمندسازی معاونت علمی وفناوری 
ریاســت جمهوری و پارک فناوری پردیس و توسط بخش خصوصی برگزار 
می شــود. این دوره با هدف ارائه کاربردی ترین آموزش های حوزه دیجیتال 
مارکتینگ و آماده سازی افراد برای جذب در شرکت ها برگزار می شود. در این 
بوتکمپ بیش از ۱۷۰ ساعت آموزش کاربردی در حوزه دیجیتال مارکتینگ 

و مهارت های نرم مورد نیاز، به شرکت کنندگان داده می شود.
بر اســاس اعلام معاونت علمی، این رویداد ۲۸ آبان ماه آغاز می شــود و 

سه روز ادامه می یابد.

 جشنواره ساخت بازی های رایانه ای برای دانش آموزان
جشــنواره ســاخت بازی های رایانه ای با نرم افزار اســکرچ به میزبانی 
دپارتمــان کودک ونوجوان مجتمع فنی تهران به صورت کشــوری برگزار 
می شــود. بر اساس اعلام سازمان آموزش فنی و حرفه ای، محمد نصیری، 
مدیر دپارتمان کودک ونوجوان مجتمع فنی تهران با اعلام این خبر گفت: با 
توجه به شیوع بیماری کرونا و آموزش های مهارتی این دپارتمان به کودکان 
ونوجوانان از ابتدای فعالیت خود، برآن شدیم تا در جهت ایجاد رقابت مثبت 
و ســازنده بین تمام دانش آموزان ایرانی، مســابقه ای تحت عنوان ساخت 
بازی های رایانه ای با نرم افزار اســکرچ به صورت آنلاین برگزار کنیم تا در 
این مسابقه تمام دانش آموزان ایرانی ضمن محک زدن اطلاعات و مهارت های 

خود در این زمینه، از جوایز ارزنده این مسابقه نیز بهره مند شوند.      

 تقلید یک پهپاد از بادکنک ماهی برای پرواز ایمنر
با تلاش »هومن هدایتی« مهندس ایرانی دانشــگاه »کلرادو بولدر« یک 
پهپاد جدید با الهام از بادکنک ماهی ســاخته شــده اســت که قطر آن در 
صورت احســاس خطر مــی تواند از ۲۰ اینچ تا ۳۳ اینــچ تغییر کند و به 
منظور بهبود ایمنی هوایی برای پهپادها توســعه یافته است.  به نقل از آی 
ای، اگر تا به حال یک بادکنک ماهی را دیده باشــید، می دانید که چگونه 
مــی داند از خود در برابر خطرات محافظــت کند و این کار را با باد کردن 
خود و در نتیجه بزرگ شدن اندازه خود انجام می دهد تا در مقابل دشمن، 
تهدیدکننده به نظر برسد یا باد خود را خالی می کند تا از مسیرهای تنگ 
رد شــود. اکنون محققان دانشگاه »کلرادو بولدر« با الهام از این نوع ماهی، 
پهپاد رباتیکی را طراحی کرده اند که می تواند همین کار را انجام دهد و آن 
را »PufferBot« نامیده اند. »هومن هدایتی« فارغ التحصیل این دانشگاه و 
سازنده این پهپاد رباتیک گفت: ما در تلاش بودیم یک ربات ایمن تر طراحی 
کنیم که بتواند ایمنی بیشتری داشته باشد و با بررسی چگونگی انجام این 
کار توســط حیوانات شروع کردیم. به طور دقیق تر، »هدایتی« و تیمش به 
دنبــال خنثی کردن برخورد پهپادها یا هواپیماهای بدون سرنشــین بودند 
تا بتوانند ایمنی آنها را در حال پرواز بهبود بخشــند. »هدایتی« گفت: من 
سالهاست که با پهپادها کار می کنم، اما هر وقت بیرون می روم و آنها را به 
پرواز در می آورم، خیالم از آنها راحت نیست و همیشه به این فکر می کنم 
که چه اتفاقی می افتد اگر سقوط کند و روی کسی بیفتد و موجب آسیب 
و خســارت شــود. فناوری هایی مانند »PufferBot« می توانند به رفع این 
دغدغه کمک کنند. وی افزود: تاکنون این ترس که ممکن اســت پهپادها 
باعث حادثه شوند مانع از استقبال از آنها در خانه ها شده است. به ما گفته 
شــده است که ربات ها عالی هستند و می توانند بسیاری از کارها را انجام 
دهند، اما این ربات ها کجا هستند؟ چرا آنها در خانه های ما نیستند؟ چرا 

آنها را فقط در کارخانه ها می بینیم؟ 
اینجاست که فناوری »PufferBot« وارد عمل می شود. این ربات مانند 
»کیســه هوا« عمل می کند و دارای تســمه های پلاستیکی است که می 
تواند به سرعت از قطر تقریباً ۵۰ سانتیمتر تا ۸۳ سانتی متر گسترده شود. 
وقتی »PufferBot« احســاس خطر می کند، در همه جهات گسترش می 
یابــد و فضای ایمنی بین قطعــات مکانیکی پهپاد و هرگونه موانع احتمالی 
ایجاد می کند. از همه بهتر، وزن آن تنها ۴۵۰ گرم است، به این معنی که 
این کار، پهپاد را ســنگین نکرده است. این اختراع جدید می تواند به طور 
موثر در عملیات های جستجو و نجات مورد استفاده قرار گیرد و به پهپادها 
اجازه جستجوی بازماندگان در ساختمان های در حال فروپاشی را می دهد، 

در حالی که از اصابت پهپادها با آوار نیز جلوگیری می کند.

 هم افزایی نقاط کوانتومی و تصویربرداری برای درمان سرطان 
 محققان روش بالقوه ای برای درمان سرطان هم افزا با تصویربرداری ارائه 
کردند. در این روش از ساختارهای حاوی نقاط کوانتومی استفاده شده  است. 
به گزارش ستاد ویژه توسعه فناوری نانو، یک گروه تحقیقاتی مشترک به 
سرپرستی وانگ هوی و لین ونچو از موسسه علوم فیزیک شهر هیفی چین، 

ترکیبی از معرف های درمانی چندکاره عاری از فلز را ساخته اند.
این معرف ها حاوی نقاط کوانتومی نیترید کربنی گرافیتی هســتند که 
درون نانوصفحات کربنی قرار داده شده  است. این ساختار کمپلکسی که به 
CNQD-CN شــهرت دارد، از طریق روش درمانی هیدروترمال مورد استفاده 
قرار می گیرند. نانومواد چندکاره عاری از فلز چشــم انداز کاربرد گسترده ای 
در تشخیص و درمان یکپارچه سرطان دارند. این گروه تحقیقاتی از فرم آمید 
که نوعی حلال آلی اســت به عنوان منبع کربن و نیتروژن استفاده کرده تا 
CNQD-CN را تولید کنند. CNQD-CN به عنوان یک سیســتم تحویل دارویی 
که به محرک دوگانه pH و امواج مادون قرمز حساس بوده و پاسخ می دهد، 
برای بهبود شــیمی درمانی استفاده می شود. این فناوری قابلیت تبدیل نور 
به گرما را داشته و می تواند در معرض تابش مادون قرمز نزدیک برانگیخته 
شــده و گونه های اکسیژن منفرد تولید کند و در نهایت برای روش درمان 
نورگرمایی استفاده شود. وانگ هوی طراح این پروژه می گوید: ترکیبی از نقاط 
کوانتومی نیترید کربن گرافیتی و نانومواد مبتنی بر کربن دو بعدی می تواند 
به دلیل عملکرد عالی از جمله ویژگی های نوری و قابلیت تبدیل کارآمد نور 

به گرما و همچنین تولید اکسیژن منفرد در درمان سرطان استفاده شود.
با این حال، سنتز نانوکامپوزیت های مرتبط شامل پیش سازهای واکنش 
متعدد، فرآیندهای ســنتز پیچیده، اثر متقابل ضعیف بالقوه، مقادیر زیادی 
پسماند ایجاد می کند. بنابراین، تولید مقیاس پذیر و تکرارپذیر آن ها محدود 
است. این پروژه گامی رو به جلو برای درک مزایای درمان سرطان سینرژیک 
با تصویربرداری اســت. روش درمانی گرمانوری به روشی گفته می شود که 
در آن از یک ماده حســاس به نور اســتفاده می شود که با تابش نور بر آن، 
ماده برانگیخته شــده و انرژی لرزشی در قالب گرما آزاد می کند. این گرما 

می تواند برای از بین بردن سلول های سرطانی استفاده شود.

 ماسکی که کرونا را می کشد
 محققان موسسه فناوری ماساچوست آمریکا ماسکی برای صورت طراحی 
کردند که دارای یک توری مســی است و با گرم شدن تا دمای ۱۹۴ درجه 

فارنهایت )۹۰ درجه سانتی گراد( ویروس کرونا را در هوا می کشد. 
به گزارش روزنامه دیلی میل، این ماســک صورت به جای فیلتر کردن 
ذرات ویــروس کرونا با عبور دادن هوایی که تنفس می شــود از میان یک 
توری مسی که تا دمای ۱۹۴ درجه فارنهایت )۹۰ درجه سانتی گراد( گرم 
می شــود، ذرات ویروس کرونا را می کشد. این توری مسی درون عایقی به 
نام »نئوپرین« قرار دارد. نئوپرین ماده ای عایق اســت که مانع از گرم شدن 
بیش از حد ساختار بیرونی ماسک می شود. ایده این ماسک این گونه است 
که همانطور که کاربر ماسک را می  پوشد و عملیات دم و بازدم را انجام می 
 دهد، هوا به طور مکرر از این توری مسی عبور می کند و هر ذره ویروسی که 
در این هوا وجود داشته باشد از بین می رود. چنین ماسکی می  تواند برای 
متخصصان مراقبت  های بهداشتی و افراد در شرایطی مانند اتوبوس شلوغ که 
دستیابی به فاصله اجتماعی چالش برانگیز است، مفید باشد. همچنین پس از 
استفاده از این ماسک نیازی به دور انداختن یا ضدعفونی کردن آن نیست.

وی درمورد این ماسک معتقد است درصورتی که این ماسک باتری دار 
به مرحله تجاری ســازی برســد، قیمت آن به مراتب بیشتر از ماسک های 

پارچه ای یا ماسک های جراحی و N۹۵ است.

وزارت دفاع روســیه اعلام کرد که نســل جدیدی از ماهواره موقعیت یاب 
گلوناس )Glonass( را با موفقیت در مدار زمین پرتاب کرده است. 

واحد اطلاعات و مطبوعات وزارت دفاع روسیه گزارش داد، این ماهواره توسط 
موشک کلاس متوسط سایوز ) Soyuz-۲.۱( از پایگاه فضایی »پلستسک« در 

شمال غرب روسیه به فضا پرتاب شد.
 در این خبر آمده است: موشک سایوز در زمان تعیین شده و با موفقیت نسل 
جدید ماهواره موقعیت یاب از خانواده ماهواره ای  گلوناس  را در مدار قرار داد.

این پنجمین پرتاب سایوز -۲ از پایگاه پلستسک در سال جاری است. پرتاب 
قبلی در ۲۸ سپتامبر ) ۸ مهر( انجام شد.

گلوناس )GLONASS( که ســرواژه ی عبارت »ســامانه ی ماهواره ای ناوبری 
جهانــی« )Global Navigation Satellite System( اســت، یــک ســامانه ی 
موقعیت یــاب سراســری مانند GPS ایــالات متحده ی آمریــکا و مجموعه ی 
موقعیت یاب »گالیله« )Galileo( اروپاســت. این مجموعه شــامل شبکه ای از 

 )Hurricane( به معنای توفند )Uragan( »ماهواره های جداگانه با نام »اوراگان
اســت. با پرتاب چدید، ســایوز یازدهمین پرتاب خود را طی ۱۲ سال گذشته 
انجام داده اســت. قرار اســت پرتاب بعدی ماهواره جدید سایوز در ماه نوامبر 

) آبان( انجام شود.
ســامانه های موقعیت یاب )جی پی اس(  بدون وابســتگی به گیرنده های 
تلفــن یا اینترنت عمل می کنند. با ایــن فناوری ها می توان اطلاعات دریافتی 
از ســامانه موقعیت یاب را بهتر و کاربردی تر کرد. سامانه جی پی اس می تواند 
توانایی حیاتی در زمینه موقعیت یابی برای کاربری نظامی یا همگانی در سراسر 

جهان فراهم کند.
جی پی اس در هر زمان و در همه جهان قابل استفاده است و هیچ هزینه ای 
برای این خدمات گرفته نمی شــود. ماهواره های جی پی اس، هر روز دو بار در 
یک مدار دقیق به دور زمین می چرخند و ســیگنال های اطلاعات را به زمین 

می فرستند.

روسیه نسل جدیدی از ماهواره موقعیت یاب را به مدار زمین پرتاب کرد 

اضافه کردن قلم لمسی به گلکسی فولد

  چهارشنبه 1399/09/12-شماره 964     اذان صبح 05:27:21   طلوع آفتاب06:56:18     اذان ظهر11:53:39     غروب آفتاب16:51:37     اذان مغر ب 17:11:58     نیمه شب 23:09:28     

امام صادق علیه السلام :
طُوبی لشِِیعَةِ قائمِنا المُنتَظِرِینَ 

لظُِهورِهِ في غَیبَتِهِ، وَالمُطیعینَ لهَُ 
في ظُهورِهِ، اوُلئکَ أولیِاءُ الّل الَّذینَ 

لا خَوفٌ عَلَیهِم وَلا هُم یحَزَنونَ. 
خوشا به حال پیروان قائم ما که 

در زمان غیبت او منتظر ظهورش 
هستند و در زمان ظهورش 

فرمانبردار اویند. آنان، دوستان 
خدایند که نه بیمی بر آنان است و 

نه اندوهگین می شوند. 
کمال الدین : 357 / 54 

 دلار                        245,560 
 یورو                       293,460 

 پوند انگلیس         336,560   
 درهم امارات            68,900   

 لیر ترکیه                  32,000
 سکه امامی       108,490,000
 بهار آزادی         104,000,000  
 نیم سکه            57,000,000
 ربع سکه            38,000,000 
 سکه گرمی        22,500,000 
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 و 
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سامســونگ برای اضافه کردن قلم لمسی به گلکسی فولد ۳ فناوری آن را 
تغییر می دهد. بر اســاس اطلاعات منتشرشده از USB Research، سامسونگ 
احتمالا برای اینکه بتواند از قلم لمسی در گلکسی فولد استفاده کند، فناوری 

آن را تغییر خواهد داد.
مدتی پیش، شــایعاتی در فضای مجازی منتشــر شده بود که ادعا می کرد 
گلکســی فولد ۲ با قلم S Pen همراه خواهد بود؛ اما زمان گذشــت و متوجه 
شدیم این شایعه صحت ندارد. به تازگی، یکی از خبرگزاری های فناوری به نقل 
از USB Research، اطلاعات جدیدی درباره ی استفاده از قلم لمسی در نسل 
بعدی گوشی های منعطف سامسونگ  منتشر کرده است. براساس این اطلاعات، 
سامســونگ باردیگر سعی می کند در گلکسی فولد ۳ از S Pen استفاده کند؛ 

ولی این بار باید فناوری متفاوتی به کار گیرد.
سری گلکسی نوت از فناوری رزونانس الکترومغناطیسی )EMR( برای قلم 
S Pen اســتفاده می کند که به طورکلی ارزان تر از گزینه های دیگر است. البته 
قلم هایی که با اســتفاده از این روش در گوشــی های هوشــمند به کار گرفته 
می شــوند، درمقایسه با قلم هایی که از الکتروســتاتیکی اکتیو )AES( استفاده 

می کنند، دقت بیشتر و تأخیر کمتری دارند.

 مقایسه قلم های لمسی
دلیــل اصلی اســتفاده نکردن از قلم S Pen در گلکســی فولد ۲ چه بود؟ 
براساس گزارش های منتشرشــده، سامسونگ برای یکپارچه سازی دیجیتایزر 
EMR با شیشه ی فوق العاده باریک )UTG( دچار مشکل شده است. این نکته را 
نیز نباید فراموش کرد که گلکسی فولد دستگاهی منعطف است و طراحی آن 
با ســری نوت تفاوت دارد. این مشــکلات باعث شده که سامسونگ فعلا برای 

استفاده از قلم S Pen در گلکسی فولد ۲ دست نگه دارد. یکی از حدس هایی 
که USB Research درباره ی آینده ی S Pen می زند، این است که سامسونگ 
تا وقتی به فناوری جدیدی برای اســتفاده ی قلم لمســی در گوشی منعطف 
خود دست پیدا کند، اســتایلوس  الکتروستاتیکی اکتیو )AES( را در گلکسی 

فولد ۳ قرار می دهد.
فناوری AES برتری هایی درمقایســه با EMR دارد؛ ازجمله دقت بسیار زیاد. 
بر اساس محاسبات انجام شده، قلم های هوشمندی که از فناوری AES استفاده 
می کنند، دقتی در ابعاد پیکسل دارند و می توانند شیب را نیز تشخیص دهند.

پیش تر از این فناوری در تبلت های مایکروســافت  ســرفیس  و آیپدهای 
اپل  استفاده شده است. اکنون مدتی است که قلم S Pen از قابلیت تشخیص 
شیب پشــتیبانی می کند؛ اما به دلیل شیوه ی عملکرد فناوری EMR نمی تواند 

کاملا دقیق عمل کند.
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به هر حال، ادغام حسگرهای موردنیاز AES در سخت افزار  Y-OCTA موجود 
در نمایشــگرهای امولد سامســونگ طراحی IC را پیچیده می کند. درضمن، 
شرکت های LG  Display و BOE در حال ساخت صفحه نمایش های تاشو مبتنی بر 
AES هستند؛ بنابراین، اگر گلکسی فولد ۳ از قلم لمسی پشتیبانی کند، احتمالا 
رقبایی نیز خواهد داشــت. بعضی از تحلیلگران معتقدند سامسونگ ضخامت 
UTG را دوبرابــر می کند و آن را از ۳۰ میکرومتر به ۶۰ میکرومتر می رســاند 
تا بتواند دربرابر فشــار نوک قلم لمســی مقاومت کند. این نگرانی ها درباره ی 
 S میزان مقاومت نمایشــگر یکی دیگــر از دلایل لغو عملیات اضافه کردن قلم

Pen به گلکسی فولد ۲ است. 


